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قصهِ سامبا به سر رسید 
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بازماندکه  در دیداری که همه پیش بینی ها حاکی از پیروزی برزیل برابر کرواسی بود ، کروات ها با نقش آفرینی لیواکویچ 
باز هم در ضربات پنالتی به پیروزی رسیدند . بازی برزیل – کرواسی در حالی با گل نیمار در وقت های اضافی می رفت 
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گل رسیدند ، با گل تساوی کروات ها ، بازی پس از 120دقیقه تلاش در وقت های قانونی و اضافی به ضربات پنالتی رفت .
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دانشــگاه، محمل علمی و برســازی نخبگان برای یک جامعه است. از دیر باز 
حکومت ها در راستای اهداف و ایدئولوژی خود، نخبگانی را پرورش می دادند 

تا با اتکاء به آنان کشور در مسیر رشد، ترقی و پیشرفت قرار گیرد.
همچنین در عرصه سیاســی، حکومت با تکیــه بر این نخبگان، منافع عمومی 
مردمان و کشور خود را به بهترین صورت، محقق سازند. در ایران عصر ساسانی 
با توجه به این نکته که حکومت اندیشی ایرانی بر بنیان نخبگان بوده، گرایش 
به علم و علم گرایی را اولویت زمانه خود قرار داده بودند. در دوره شــاپور، نیاز 
به تحول در بینش ایرانی و برســازی علمی نوین، نهضت ترجمه را رقم زد که 
نتیجه آن رشــد، ترقی و اعتلای تمدنی ایرانشــهر بود. مسیری که اوج آن در 
زمان انوشــیران بود. در این دوران ما شاهد سه مرکز علمی در سطح عالی در 
ایرانشــهر هستیم که با گرایش به علم، پیشــرفت ایرانشهر دنبال می کردند. 
جندی شــاپور، مرکز علمی پُر آوازه ای که علوم طبیعیات از نوع پزشــکی در 
آن ســرآمد بود. امــا در آن دوران تحت تأثیر یونانیان و یــا هر چیز دیگر، به 
نیکی می دانســتند که علــوم تجربی یا طبیعیات از هرنوعــش نمی تواند به 
تنهایی پیشرفت و ترقی را در یک سرزمین رقم بزند. این علوم در سایه دانش 
های انســانی، معنای اجتماعی خود را بــاز می یابند. لذا در مرکز علمی چون 
جندی شــاپور، محصلیــن در ابتدا به فراگیری فلســفه و بعضی از داده های 
دانش های انســانی اقدام و بعد به علم پزشکی و دیگر علوم توجه می کردند. 
از این رهیافت در کنار جندی شــاپور، دو مرکز علمی نصبیین و ادسا)رها( در 
ایرانشــهر به مباخث علوم انسانی توجه می کردند. از میان تمام علوم انسانی، 
دانش سیاســی، جایگاه ویژه ای دارد. ارســطو، دانش سیاست را دیهیم)تاج( 
علوم دانسته است. این مدعا از باب تفاخر و برتری-جویی نیست؛ بلکه ارسطو، 
ثبات، امنیت،پیشرفت و ترقی یک ملت را به تدبیر سیاسی حاکمان و صاحبان 
قدرت قلمداد می کند. اگر گشــور بر مبنای علمی و سیاست اندیشی حقیقی 
اداره شــود، کشــور در مســیر تعالی قرار می گیرد؛ آن گاه در شرایط ثبات و 
ترقی، دیگر علوم با امنیت خاطر و آرامش ذهنی، رشــد و بالندگی خود را طی 
می کند. حال اگر کشــور با بی تدبیری و سیاســت اندیشــی غیر علمی اداره 
شود، کشور همواره آبستن بحران، آشوب و اعتراض، ناامنی خواهد بود. در این 

شــرایط، چگونه اندیشمندان و دانشمندان با آرامش خاطر امکان اندیشیدن و 
تفکر پیدا می کنند.

این نقطه عزیمت، توجه به علوم انســانی به مثابه شــاه کلید، رشــد و ترقی 
یک کشور رنشــان می دهد. اما باید توجه داشت که مراکز علمی عالی از نوع 
دانشــگاه، پیش از آن که در خدمت حکومت باشــند، متکی به منافع کشور و 
ملت هســتند. از این رو ما با عبارت ملی در پسوند دانشگاه ها روبرو هستیم. 
این عبارت، به طور واضح در ســخنان دکتر سید جواد طباطبایی تحت عنوان 
دانشــگاه ایرانی معنا و مفهوم می شود. این سخن بدین معنا است که دانشگاه 
باید، با توجه به دشــواره های ملی و مسائل مورد توجه سرزمینی به نام ایران، 
به تفکر و تأمل بپردازد. در دوران ساســانی، این مراکز علمی، پیش از آن که 
به منافع، طبقات و اصناف صاحب قدرت توجه کنند، به مســائل ایرانشــهر و 
مؤلفه های راســتین برسازنده اتحاد قومی و تعالی تمدنی ایرانشهر را در دستر 
کار فکری خود داشــتند. امری که بعدها در دوره ســده میانه اسلامی، امکان 
بقای ایران و ایرانیت را از یک ســو و نیز برسازی تمدنی نو در بستر اسلامی را 

از سوی دیگر رقم زدند.
این چارچوب فکری که در فوق به بیان آن پرداختیم، دانشــگاه را در ساختار 
قدرت، در میانه قدرت و مردم قرار می دهد. دانشــگاه بخشی از جامعه مدنی 
است که بوسیله نخبگان، حلقه وصل توده های اجتماعی و حکومت و بالعکس 

را شکل می دهد.
خواســت عمومی از طریق اندیشیدن توســط نخبگان به طرح واره ای تبدیل 
می شــود که ســاختار قدرت باید هنر بهره برداری از آن به نفع ملی را داشته 
باشد. حکومت و صاحبان قدرت، باید به دانشگاه مراجعه کنند تا دشواره های 
آنان مورد کنکاش علمی و فکری قرار گیرد. داشــگاه مهم ترین مرجع فکری 
و مشــورتی اربابان قدرت قلمداد می شوند. در این فرآیند، بزرگ ترین اشتباه 
ممکن، زمانی صورت می گیرد که نخبگان دانشگاهی میل به قدرت پیدا کنند. 
منظور این نیست که دانشــگاهیان، همواره باید از قدرت فاصله بگیرند، خیر؛ 
بلکه باید دانست در دانشگاه، همه مدرسین، اندیشمند و صاحب نظر نیستند. 
سخن بنده، معطوف به اندیشــمندان و صاحب نظران فکری و علمی هستند 
کــه باید با فاصله از قدرت و حضور در بدنه جامعــه مدنی، به عنوان نخبگان 
دانشــگاهی، دشواره های قدرت و مســائل آن را مورد نقد، تفکر و تحلیل قرار 

دهند. حال آن که در دانشــگاه، افراد بسیاری به مثابه مدرس حضور دارند که 
راوی، روایت های فکری دیگران هســتند. این افراد به عنوان اندیشمند تلقی 
نمی شــوند که حضور در ساختار قدرت، بینش فکری آنان را تحت تأثیر قرار 
دهد یا ندهد. اکنون اهمیت دانشگاه و نقش مهم آن در پیش برد رشد و ترقی 
یک کشــور را دانستیم. بااین کارویژه، دانشگاه همواره در بخش جامعه مدنی، 
منتقد اصلی با رویکرد علمی، حکومت و قدرت به حساب می آید. سیاست به 
مثابه تدبیر، سیاســت مداران، حاضر در حکومت را باید با اتکاء به دانشگاه، آن 
را آینه انعکاس دهنده، غلط های خود بدانند. اما متأســفانه، از ابتداد پیروزی 
انقلاب، سیاســت مدران با عنینک بدبینی و توطئه اندیشانه، دانشگاه منقد را 
دشمن تلقی کردند و شــروع به حذف نخبگان و تغییر ماهیت علمی دانشگاه 
مبادرت ورزیدند. دانشــگاه ملی و منتقد را به دانشــگاه وابســته به قدرت در 
آوردند و ســپس با حذف نخبگان در علوم انســانی، تجربی و هنر و...افرادی با 
عنوان نیروی متعهد بر تخصص سبقت بخشیدند، وارد دانشگاه کردند. کرسی 
دانشگاه در بهترین حالت آن، مملوء از افرادی شد که به جای نخبگان متفکر، 
تنها می توان لقب مدرس را بر آن ها گذاشــت. مدرسی که باید خود را صرف 
انتقال دانش ها قرار دهد با جزوه ســازی، سطح آموزش را در بدترین شرایط 
ممکــن قرار دادنــد و در مقاطع تحصیلات تکمیلی، دانشــجو تبدیل به مولد 
مقالات برای ارتقای جایگاه اســتادیار و دانشیاری و... شد. نه مسئله ایران در 
کار اســت و نه تفکر جایی در دانشــگاه دارد. غم نان اساتید محترم را تبدیل 
به محافظه کارانی کرده که جرئت پاســخ به پرســش چالشی دانشجوی خود 
را ندارنــد. در ایــن یک دهه می تــوان این ادعا را کرد که اگر از بســیاری از 
کسانی که کرســی دانشگاهی اشــغال کردند، امتحان اختبار بگیرند،- کاری 
که اســاتید محترم با دانشجویان دکتری تحت عنوان امتحان جامع انجام می 
دهند- بسیاری از این افراد، سربلند بیرون نمی آیند. آن چه می گویم، نتیجه 
برخوردها و حضور من در دانشــگاه اســت. من تجارب خودم را از دانشگاه در 
زمان دانشــجویی و تدریس را جداگانه نوشــته ام و در زمانی مناسب منتشر 
خواهــم کرد. اما به جرئت می-توان گفت، از دانشــگاه به عنوان محملی برای 
تفکر دیگر نمی توان امیدی داشــت. البته این سخن بنده بر همه بزرگواران، 
اساتید محترم معطوف نمی شــود؛ بلکه هنوز در داشگاه دانایان حضور دارند 

که هر چندی، برخورد ناشایست با آن ها در اخبار جاری و ساری می شود.

مریم فکری: با وجود انتشار برخی گزارش ها مبنی بر این که احتمالا این ماه به دلیل 
اجرای طرح کالابرگ آخرین یارانه نقدی ای باشد که یارانه بگیران دریافت می کنند، 
اما بررســی ها حاکی از آن است که یارانه نقدی هیچ استانی قطع نخواهد شد و در 

روزهای آینده یارانه یلدایی واریز خواهد شد.
صولت مرتضوی، وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی در همین رابطه نهم آذرماه امسال 
در حاشــیه جلســه هیات دولت اعلام کرد: طرح کالابــرگ الکترونیکی به صورت 
آزمایشی در استان هرمزگان شروع شده و بازتاب خوبی از آن گرفته شد.به گفته او، 
به محض اینکه بســتر آن فراهم شود، به صورت آزمایشی اجرا می کنیم. امیدواریم 
هرچه زودتر این طرح اجرا شــود. مرتضوی تاکید کرد: استفاده از کالابرگ اختیاری 
اســت، یعنی کسانی که خواســتند، می توانند از کالابرگاستفاده کنند و کسانی که 
خواســتند، می توانند از مبلغ نقدی اســتفاده کنند. وی متذکر شد: سازوکار اجرای 
این طرح این اســت که کارت الکترونیکی افراد معادل مبلغ یارانه شــارژ می شود و 
افراد در یک بازه زمانی مشــخص مختار هستند با این کارت، پروتئین خرید کنند 

یا اینکه زمانی که یارانه به حساب افراد واریز می شود، پول آن را برداشت کنند.

یارانه نقدی قطع می شود یا نه؟
اما این اظهارات در شرایطی است که ســید احسان خاندوزی، سخنگوی اقتصادی 
دولت یکم آذرماه در نشســت خبری با بیان اینکه مساله طرح کالابرگ الکترونیکی 
مشکلی در تامین  مالی ندارد، گفته بود: با توجه به اینکه این امر، نظام پرداخت یارانه 
را متاثر می کند، لازم بود دولت از مطمئن بودن زیرساخت فنی اطمینان حاصل کند 

و تغییــرات در وزارت کار قدری تاخیــر در بهره برداری پروژه انداخت  اما وعده داده 
شد که پس از آنکه این طرح در یک استان به شکل آزمایشی پیاده شد، از ماه های 
آینده برای کل کشور انجام می شود. وی تاکید کرده بود: این  طرح مشکلی ندارد و 
مشــکلی در تامین بودجه هم موجود نیست، پیش بینی این است که دوره آزمایشی 

یک ماه به طول بیانجامد و بعد از یک ماه برای سایر استانها هم انجام شود.
اجرای کالابرگ به امسال نمی رسد؟

البته محمدرضا پورابراهیمی، رییس کمیسیون اقتصادی مجلس هشتم آذرماه گفته 
بود که اجرای کالابرگ الکترونیکی به امســال نمی رســد و واریز یارانه نقدی ادامه 
خواهد داشــت.به گفته او، پرداخت نقدی کار را برای دولت ساده می کند، ولی برای 

مردم به خاطر اثرات تورمی می تواند یک آسیب باشد.
پورابراهیمــی افزوده بــود: با افزایش قیمت ها و ایجاد تــورم و کاهش قدرت خرید 
مــردم، روش پرداخت نقدی نمی تواند مفید باشــد. او با بیان اینکه اجرای کالابرگ 
الکترونیکی در یکی دو اســتان به صورت آزمایشی شروع شده اس، ت تاکید کرده 
بود: اجرای کالابرگ الکترونیکی به امسال نمی رسد و واریز یارانه نقدی ادامه خواهد 

داشت.
سازوکار اجرایی طرح کالابرگ چگونه خواهد بود؟

اما ســازوکار اجرایی طرح کالابــرگ چگونه خواهد بود؟ حمید فــرداد، مدیرعامل 
شــرکت فناوری اطلاعات رفاه ایرانیان)فــارا( در همین رابطه گفته اســت: دولت 
برای اعمال سیاســت های حمایتی خود نیاز به بستر فنی فراگیر و یکپارچه داشت. 
شکل گیری شبکه ملی اعتبار بر اساس سیاست های عدالت محور بخش دولت مردمی 
به عنوان بســتری مناســب برای مدیریت و اختصاص تمامی اعتبارهای حمایتی بر 

اساس هر کدملی را در دستور کار قرار داد.
فرداد، یکی از کاربردهای این سامانه را اجرای طرح کالابرگ الکترونیک دانسته بود 

که در حال پیاده سازی مقدمات اجرا در استان هرمزگان است.

مدیرعامل شــرکت فناوری اطلاعات رفاه ایرانیان در تشریح اهداف این طرح اظهار 
کرده بود: دولت به منظور تقویت ســلامت غذایی خانوارها این امکان را برای آن ها 
ایجاد می کند که به اعتبار یارانه بتوانند یک ماه زودتر کالاهای اساسی را خریداری 
کنند. این امر ضمن حمایت از ســبد غذایی خانوار موجب پیاده ســازی سامانه در 
گستره کشــور و استان مربوطه می شود. وی گفته بود: این امکان برای تمام جامعه 
یارانه بگیر استان هرمزگان پس از اطلاع رسانی از سوی رسانه های کشوری و استانی 
فعال خواهد شــد و نیاز به هیچ اقدامی نیســت. فرداد با بیــان اینکه هرمزگانی ها 
می توانند با مراجعه به فروشــگاه های مجاز نسبت به استفاده از این اعتبار در خرید 
اقلام اساسی استفاده کنند، افزوده بود: خرید اقلام اساسی به صورت نقد و اعتباری 
است یعنی مقدار مشخصی از قیمت کالا از محل اعتبار اختصاص داده شده پرداخت 
می شود و خریداران باید مابقی مبلغ را با استفاده از کارت بانکی یا به صورت نقدی 

پرداخت کنند.
مدیرعامل شرکت رفاه ایرانیان با تاکید مجدد بر اختیاری  بودن شرکت در این طرح 
و اســتفاده از این اعتبار، به همشــهری آنلاین گفته بود: استفاده از اعتبار از طریق 
تمامی کارت های بانکی به نام سرپرســت خانــوار، امکان پذیر خواهد بود و در مورد 
کالاهای مشمول طرح نیز الزامی به خرید یک نشان تجاری مشخص نیست و افراد 
می توانند از گروه کالایی اعلام شــده و از هر نشــان تجــاری دلخواه، خرید خود را 
انجام دهند. وی اظهار کرده بود: شرکت در این طرح برای فروشندگان نیز اختیاری 
اســت و چهار صنف خواروبار، لبنیات، پروتئین و فروشگاه های زنجیره ای می توانند 
با مراجعه به نرم افزارهای بازار و مایکت یا از طریق سایت sfara.ir نسبت به نصب 

برنامه شما )فارا( و ثبت نام از قسمت پنل فروشنده در این طرح اقدام کنند.
فــرداد تاکید کرده بود: با توجه بــه تاکید وزیر رفاه، این طرح بــرای یارانه بگیران 
اختیاری اســت و پس از اعلام رسمی می توانند از مزایای آن بهره مند شوند. بر این 

اساس یارانه نقدی هیچ استانی قطع نمی شود.
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متن کامل در صفحه 6

نقص کیفیت پاشنه آشیل تولید است
  شهرام شیرکوند-پژوهشگر صنعت

.............................................................................

کیفیت به معنی پاســخگویی به درخواســت های منطقی مشــتریان است. 
از ایــن حیث تولید محصول مبتنــی بر دانش و باکیفیت، مشــتریان را به 
خرید محصول ترغیب و تشویق می کند. البته دوام و مرغوبیت کالا، برخورد 
مطلوب در فروش، حمل و تحویل مناسب و خدمات پس از فروش گسترده، 

موجب توسعه فروش خواهد شد.
 کیفیت، پاشنه آشیل تولید است و یکی از مهم ترین پیش نیازهایی است که 
منجر به بقا و دوام تولید کنندگان، بنگاه های اقتصادی و موسســات بازرگانی 
شــده و رقابت پذیری را در بازار جهانی تضمین می کند. مهم ترین مسئله ای 
که باعث عدم حضور بسیاری از موسسات بازرگانی و کشورها در بازار جهانی 
شــده و رقابت آنها در این بازارها  را ســخت و تا حدودی غیرممکن کرده، 
فقدان ویژگی های کیفی در محصولات تولیدی اســت. همچنین گســترش 
تجارت جهانی، تغییرات ســریع در الگوی مصرف و تقاضا، انقلاب در فناوری 
اطلاعات و همچنین افزایش رقبای محلی و بین المللی، مفهوم رقابت پذیری 
را از اهمیت ویژه ای برخوردار کرده اســت. بنابراین ارتقای کیفیت تولیدات 
یا خدمات در راستای مشــتری مداری، موجب تقویت برند و ارتقای جایگاه 

اجتماعی سازمان و بنگاه تولیدی خواهد شد.
بدون تردید صنعت هر کشور، نقش مهمی در رشد، رفاه، وضعیت اقتصادی و 
آســایش مردم ایفا می کند. در واقع برای حضور موفق و موثر در بازار رقابتی 
منطقه ای و جهانی، همواره اســتفاده بهینه از تمامی امکانات و بهره برداری 
مناسب از منابع جدید برای تولید، ارائه خدمات مطلوب و با کیفیت مناسب 

براساس رضایتمندی و خشنودی مشتری حائزاهمیت است.
 ســازمان هایی که با هدف تولید کالا و خدمات ایجاد شــده باشند، ملزم به 
تولید کالای باکیفیت و جلب رضایت مشتری هستند. مشتری مداری در بازار 
رقابت برای بقا و در نهایت افزایش تولید کالا و خدمات و ســودآوری بیشتر 
اجتناب ناپذیر است و در صورت بی توجهی به خواسته های مشتریان نتیجه ای 
جز نیســتی برای سازمان در بر ندارد. مشــتری   مداری در عرصه کسب وکار 
و تجارت مقوله ای دو وجهی اســت که برمبنای شــاخص های کمی و کیفی 
تعریف و ســپس بر همین مبنا سنجیده می شود و رویکرد اصلی آن تاکید بر 

اصول و روش هایی است که 3 شاخص زیر را تامین کند.
۱- شاخص تامین مداوم و هماهنگ با تغییرات محصول و خدمات موردنیاز 

مشتری2- شاخص خلق ارزش جدید برای مشتری
۳- جلب رضایت مشــتری با اســتفاده از ابزارها و شــیوه های مختلف ارائه 
خدمات نوآورانه و خلاقانه در بخش بازاریابی، فروش و خدمات پس از فروش.
امروز تنها شــرکت هایی در عرصه رقابت موفق هستند که محورهای اصلی 
فعالیت خود را بر تامین خواســته ها و توجه به نیازهای مشــتریان با حداقل 
قیمــت، حداکثر کیفیــت و تحویل به موقع قرار داده انــد. در واقع »تقاضا و 
عرضــه« جایگزین »عرضه و تقاضا« شــده اســت. در گذشــته ابتدا تولید 
می کردیم و بعد در پی مشــتری کالا و خدمــات تولیدی بودیم، اما در عصر 
کنونی بازاریابی بر تولید ترجیح دارد و اصولا قبل از بازاریابی، تولیدی انجام 

نمی شود.
بنابرایــن توجه به اصول و مبانی مدیریت کیفیت جامع ضمن تاکید بر نقش 
مدیران و ســایر عوامل انســانی، شــرط لازم و ضروری برای تحقق اهداف 
»کیفیت مداری« به شــمار مــی رود. پیش از هرگونه اقــدام در جهت بهبود 
کیفیت، مدیران ارشــد سازمانی باید به اهمیت کیفیت پی برده و به رسالتی 
که در این راستا برعهده خواهند داشت کاملا واقف شوند. تنها در این صورت 
است که همکاری سایر عوامل انسانی و تولیدی، می تواند اثربخشی لازم را در 
راه توسعه فراگیر کیفیت داشته باشد. به طریق اولی توجه به عوامل فرهنگی 

و انسانی در کیفیت از جایگاه ویژه ای برخوردار خواهد بود.
 تمامی ابزارها و شاخص های تشریح شده، نشان می دهد برای اجرای مدیریت 
کیفیت، با هدف رضایت مشــتری و برپایه بهبود مستمر باید شیوه ای جدید 
ایجاد شود. در این شرایط به مشتری به عنوان مشتری نهایی توجه می شود؛ 
ضمن اینکه مشــتری در فرآیند بهبود و گسترش محصول نقش پر رنگ تری 
داشــته و پایگاهی برای دریافت اطلاعات موثق به حساب می آید. از این رو 
پیــش از اخذ هرگونه تصمیم به منظور اجــرای مدیریت کیفیت، باید ضمن 
توجــه به فرهنگ ســازمان، آموزش نیروی انســانی و فعالیت های فرهنگی 
به ویژه فرهنگ صنعتی  شدن به عنوان راهبرد اصلی و محوری در بخش های 

صنعتی مد نظر قرار گیرد.
 بدیهی اســت کیفیت تولیــدات صنعتی و موضوع رقابتی بــودن تولیدات 
به عوامل متعددی بســتگی دارد که از مهم ترین آنها بســته شــدن حلقه و 
چرخه تحقیق، تولید و بازار اســت که بخشی از آن برعهده تولید کنندگان و 
صنعتگران است و بخش مهم دیگر وجود سیاست های حمایتی و بسترسازی 
برای توسعه صنعت توســط دولت و مدیران و در وضعیت فعلی هم حمایت 

مالی دولت از تمامی بخش های تولیدی ضروری به نظر می رسد.

باتوجه به آنچه گفته شــد، حمایت از تولیدات داخلی کشور، بررسی مسئله 
تامیــن مالی در صنعت، علــل توقف و رکود واحدهــای تولیدی، تلاش در 
راستای توســعه صنعت ملی، اختصاص تســهیلات مربوط به خوداشتغالی 
و توجه مســئولان به رفع مشــکلات کارگران و واحد های تولیدی به عنوان 

مهم ترین ذی نفعان، مسائلی حیاتی و حائزاهمیت هستند.

ح کالابرگ  اما و اگرهای طر

ین وز دانشگاه و مسئله امر

 تقریبا دو هفته پیش رئیس ســازمان برنامه و بودجه با حضور در مجلس از کسری بودجه ۲۰۰ هزار 
میلیاردی خبــر داد. میرکاظمی گفت: »۲۰۰ هزار میلیارد تومان عدم تحقــق بودجه داریم، نمی توانیم از 
آســمان بیاوریم. چگونه می شــود بدون اینکه قیمت انرژی تغییر کند یا تولید را افزایش دهیم، این رقم به 
۶۴۰ هزار میلیارد تومان برســد، آیا واقعا چنین پیش بینی تحقق می یابد؟ از روز اول مشخص بود که منابع 

قابل وصول نیست.«
ابراهیم رئیسی در هفته گذشته در سخنانی کنایه آمیز، عنوان کرد: »البته برخی نگاهشان به آن سوی مرز ها 
بود و معتقد بودند که مسائل را نمی توان حل کرد، اما ما نگاه اصحاب »نمی شود«، »مگر می شود«، »نخواهد 
شد« و »بودجه نداریم« را نداریم.  هرچند اعتبارات ممکن است کافی نباشد، اما با تدبیر، عقلانیت، همگرایی 

و با تشخیص اولویت ها مسائل حتما قابل حل شدن است.«
احمد حاتمی یزدی، اقتصاددان معتقد است که دولت بودجه ندارد، در نتیجه مجبور می شود پول چاپ کند. 

او گفته است: »در این شرایط من احتمال می دهم که تورم امسال به ۵۰ درصد برسد.«
در حالی که رئیس سازمان برنامه و بودجه تاکید کرده است که استقراض از بانک مرکزی خط قرمز دولت است و دولت 
برای پوشش هزینه های خود استقراض نمی کند، اما بسیاری از اقتصاددانان بر این باورند که دولت قصد دارد با استقراض 

از بانک ها کسری بودجه را رفع کند. 

دولترئیسیچطور»کسریبودجه«راتامینمیکند؟

دست خالی دولت
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لوایح پیشگیرانه خشونت علیه زنان در صف انتظار 

مسئولان کجای میدان ایستاده اند؟
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نگاه روز

شناسه آگهی : 1424982

با  مورخ 1401/08/05  شماره 27294  سند  رونوشت  استناد  به 
اسناد رسمی 27  شناسه سند 140111455755000078 دفتر 
سیریک  آقای مصطفی رحمتی فرزند محمد تمامی شش دانگ سهام 
خود در مالکیت لنج باری  به شماره ثبت 12216- بندرعباس را به 

آقای عیسی پیو فرزند علی انتقال قطعی داده است.
مراتب به استناد ماده 25 قانون دریایی ایران

آگهی می گردد.

نقل و انتقال لنج باری به شماره نقل و انتقال لنج باری به شماره 
ثبت ثبت 1221612216- بندرعباس - بندرعباس 
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روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران
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اقدام مداخله جویانه 
فرانسه و آلمان در اعطای 
جایزه حقوق بشر به زنان 

ایران

در ادامه دخالت کشورهای غربی در امور داخلی 
ایران وزیران امورخارجه آلمان و فرانسه جایزه به 
اصطلاح حقوق بشر سال و حاکمیت قانون ۲۰۲۲ 

را به زنان ایران اعطا کردند.
Franco-( جایزه حقوق بشر و حاکمیت قانون

 German Prize for Human Rights
and the Rule of Law( در حقیقت جایزه ای 
است که سالانه از ســوی فرانسه و آلمان به طور 
مشــترک به کسانی اعطا می شود که به ظن این 
دو کشــور برای دستیابی به حقوق خود و اجرای 

حقوق بشر تلاش می کنند.
وزیران امورخارجه فرانســه و آلمان با انتشار یک 
پیام ویدئویی اعلام کردند که جایزه حقوق بشــر 
و حاکمیت قانون ۲۰۲۲ را به مهسا امینی و زنان 

ایران اعطا می کنند.
بنابر گزارش پایگاه خبری آمریکن کرونیکلز، آنها 
در این پیام ویدئویی با ادعای اینکه معترضان در 
ایران با خشونت و سرکوب مواجه می شوند، تلاش 
کردند با دخالت در امور داخلی ایران، مردم را به 

اغتشاش ترغیب کنند.

پاسخ سفیر چین به انتقادات از سفر شی 
به عربستان: 

روابط ما با کشورهای عربی 
علیه کشور ثالثی نیست

سفیر چین در عربستان گفت که روابط کشورش 
با کشورهای عربی علیه کشور ثالثی نیست.

"چن وی چینگ" در گفت وگو با شبکه تلویزیونی 
"الشرق" تصریح کرد: چین و عربستان دو شریک 

در توسعه و صلح هستند.
وی افزود: چین به عربستان به عنوان یک قدرت 

مهم در جهان چند قطبی نگاه می کند.
ســفیر چین گفت: سران چین و عربستان هر دو 
سال یک بار گردهم خواهند آمد. توسعه روابط با 
چین یک اولویت سیاسی برای پکن است و ما از 

روند تولید در عربستان حمایت می کنیم.
وی افــزود: چیــن موافقت کرده که عربســتان 
سعودی را به عنوان یک مقصد گردشگری در نظر 
بگیرد و همچنین برند "ساخت عربستان سعودی" 

در چین رواج می یابد.
ســفیر چین با بیان اینکه "برنامه های اقتصادی 
چین با چشم انداز 2030 عربستان مطابقت دارد"، 
گفت: پنج سال آینده شاهد رنسانس در روابط ما 
با عربستان سعودی خواهد بود و ما شرکت های 
چینی را برای سرمایه گذاری در عربستان تشویق 

خواهیم کرد.
سفیر چین اعلام کرد: روابط ما با کشورهای عربی 

علیه کشور ثالثی نیست.

قول میقاتی به بن سلمان 
برای ممانعت از هرگونه 

اهانت به عربستان

ولیعهد عربســتان در دیدار با نخست وزیر موقت 
لبنان در ریاض بر تلاش برای حفظ امنیت و ثبات 

لبنان تأکید کرد.
بــه نقل از خبرگــزاری اســپوتنیک، محمد بن 
ســلمان، ولیعهد عربســتان در دیدار با نجیب 
میقاتی، نخســت وزیر موقت لبنان در ریاض بر 
تلاش عربستان برای حفظ امنیت و ثبات لبنان 
و ادامه حمایت انســانی ریاض و پاریس از ملت 

لبنان تأکید کرد.
میقاتی از مواضع تاریخی عربستان در قبال لبنان 
و نقش اساســی عربستان در قبال آشتی و صلح 
لبنــان و تقویت مرحله صلح که به دنبال ســند 
"سازش ملی" در نشست طائف آغاز شد، قدردانی 

کرد.

توصیه سفارت ایران 
در عمان به تجار و 

سرمایه گذاران ایرانی

سفارت ایران در عمان به تجار و بازرگانان ایرانی 
توصیه کرد که قبل از هر گونه اقدام به خصوص 
در رابطه با نقل و انتقال مالی و مشــاوره کسب 
و کار، با جهات رســمی ذیربط از جمله سفارت 
جمهوری اسلامی ایران در سلطنت عمان مشورت 

کند.
 در متن این اطلاعیه آمده است: » به هموطنان 
گرامی که علاقه مند به ســفر و فعالیت اقتصادی 
اعم از تجارت و یا ســرمایه گذاری در ســلطنت 
عمان هستند، توصیه می شــود قبل از هر گونه 
اقدام به خصــوص در رابطه با نقل و انتقال مالی 
و مشاوره کسب و کار، با جهات رسمی ذیربط از 
جمله سفارت جمهوری اسلامی ایران در سلطنت 

عمان مشورت نمایند.

تقریبا دو هفته پیش رئیس سازمان برنامه و بودجه با حضور 
در مجلس از کســری بودجه ۲۰۰ هزار میلیاردی خبر داد. 
میرکاظمی گفت: »۲۰۰ هزار میلیــارد تومان عدم تحقق 
بودجه داریم، نمی توانیم از آسمان بیاوریم. چگونه می شود 
بدون اینکه قیمــت انرژی تغییر کند یــا تولید را افزایش 
دهیم، این رقم به ۶۴۰ هزار میلیارد تومان برســد، آیا واقعا 
چنین پیش بینی تحقق می یابد؟ از روز اول مشخص بود که 

منابع قابل وصول نیست.«
ابراهیم رئیســی در هفته گذشته در ســخنانی کنایه آمیز، 
عنوان کرد: »البته برخی نگاهشــان به آن سوی مرز ها بود 
و معتقد بودند که مســائل را نمی توان حل کرد، اما ما نگاه 
اصحاب »نمی شــود«، »مگر می شــود«، »نخواهد شد« و 
»بودجه نداریم« را نداریم.  هرچند اعتبارات ممکن اســت 
کافی نباشد، اما با تدبیر، عقلانیت، همگرایی و با تشخیص 

اولویت ها مسائل حتما قابل حل شدن است.«
احمد حاتمی یزدی، اقتصاددان معتقد است که دولت بودجه 
ندارد، در نتیجه مجبور می شــود پــول چاپ کند. او گفته 
است: »در این شرایط من احتمال می دهم که تورم امسال 

به ۵۰ درصد برسد.«
در حالی که رئیس سازمان برنامه و بودجه تاکید کرده است 
که استقراض از بانک مرکزی خط قرمز دولت است و دولت 
برای پوشش هزینه های خود استقراض نمی کند، اما بسیاری 
از اقتصاددانان بر این باورند که دولت قصد دارد با استقراض 

از بانک ها کسری بودجه را رفع کند. 
حال این ســوال مطرح شــد که اگر برنامه دولت برای رفع 
کسری بودجه، استقراض از بانک نیست پس چه راهکاری 
مــد نظر دارد؟ چــرا که با توجه به تحریــم امکان افزایش 
درآمد هــای نفتی و صادراتی وجود نــدارد و عامل رفع بی 

پولی دولت باید در داخل جستجو شود.

بدون استقراض از بانک، اداره کشور فقط با معجزه 
ممکن است

در همین خصوص مسعود دانشمند عضو اتاق بازرگانی ایران 
در گفتگــو با فرارو عنوان کــرد: »به نظر من تنها راهی که 
با توجه به شــرایط فعلی و کسری بودجه برای دولت باقی 
مانده است که بدون اســتقراض از بانک مرکزی، کشور را 
اداره کند، فقط معجزه است که خب بعید است این توانایی 
را داشته باشد. موضوع خیلی ساده است. وقتی پول ندارید 
و کلــی هم هزینه و خرج دارید، چگونه می خواهید امورات 
کشور را بگذرانید؟ مشکل عمده این است که اصلا پولی در 
چرخه نیست. اینکه آقایان فکر می کنند با استفاده از مالیات 

می توانند مشکلات را حل کنند هم از بی اطلاعیشان است. 
فرض کنید بــه یک نفر بگویند باید مالیات پرداخت کنید. 
فرد به ســازمان مالیاتی مراجعــه می کند و می گوید »پول 
ندارم. زندانیم کنید« مسئله همین است. حتی دست مردم 
هم پول نیست که دولت فکر کند با افزایش مالیات می تواند 

کسری های خود را برطرف کند.«
وی ادامــه داد: »حالا برویم ســراغ ایده های بعدی. فروش 
سکه یکی دیگر از اقداماتی بود که دولت تلاش کرده با آن 
برای خود کســب درآمد کند. نتیجه این شد که الان بانک 
مرکزی با کمبود طلا مواجه شــده است. به همین دلیل به 
سرمایه گذاران خارجی اعلام کرده که به جای سهم سرمایه، 
شــمش طلا بیاورند. زیرا همانطور که می دانید اصلا خرید 
و فــروش و به طور کلی معامله فلزات گرانبها برای ایران با 
توجه به تحریم ها، ممنوع شده است؛ بنابراین قصد دارد از 
این طریق کمبود طلای بانک مرکزی را جبران کند. برنامه 
این است که این شمش ها را بگیرند و تبدیل به سکه کنند. 
اما موضوع این است که همه این ها قطره ای در برابر دریای 

کسری بودجه، هستند.«
این اقتصاددان افزود: »حالا اینکه می گویند قصد ندارند از 
بانک مرکزی استقراض کنند، ماجرا این است که نفت را به 
بانک مرکزی پیش فــروش می کنند. یعنی به عنوان مثال 
به بانک مرکــزی اعلام می کنند که درآمد یکی از چاه های 
نفت را به آن ها می دهند. اینگونه که مشــخص می کنند از 
چاه روزانه چند بشکه نفت اســتخراج می کنند و براساس 
قیمت روز محاسبه می کنند، به همان میزان از بانک قرض 
می گیرند و متعهد می شــوند که وقتی نفت فروخته شــد، 

پول را بــه بانک مرکزی بدهند. این رونــد را دولت نامش 
را پیش فروش گذاشــته اســت و به همین دلیل می گوید 

استقراض نمی کند.«
دانشمند در پایان تاکید کرد: »این روند جدیدی هم نیست. 
اگر توجه کرده باشــید مداوم از یک سو نقدینگی در کشور 
افزایش پیدا می کند و از ســوی دیگر ذخایــر ارزی بانک 
مرکزی در خارج کشــور بیشتر می شود. این نشان می دهد 
کــه همین الان هم دولت یک همچین معامله ای را با بانک 
مرکزی انجام داده اســت. آن ها مداوم پول چاپ می کنند و 
تزریــق می کنند، از آن طرف هم نفت فروخته می شــود و 
پولش به ذخایر ارزی بانک مرکزی واریز می شود. دولت نام 
این وضعیت را پیش فروش نفتی گذاشــته است و دیگر به 
آن افزایش پایه پولی و نقدینگی و استقراض از بانک مرکزی 
نمی گوید. ولی عملا وضعیت نابه سامان اقتصادی این روز ها 

که تورم بخشی از آن است، نتیجه همین ماجرا است.«

دولت همین الان هم دستش در جیب بانک مرکزی 
است

همچنین مهــدی پازوکی تحلیلگر مســائل اقتصادی نیز 
عنوان کرد: »کاشکی آقای رئیس جمهور در کنار اظهارات 
خود اعلام می کردند چگونه می خواهند کســری بودجه را 
حل و فصل کنند. به هرحال ۲۰۰ هزار میلیارد تومان عدد 
کوچکی نیست. واقعیت این است که دولت همین الان هم 
دســتش در جیب بانک مرکزی اســت. آمار ها در خصوص 
افزایش نقدینگی در کشــور به راحتی این مســئله را تائید 
می کنــد. اگر دولت از بانک مرکزی پــول قرض نمی گیرد 

پــس چطور این حجم از نقدینگی در کشــور افزایش پیدا 
کرده اســت؟ چرا آقایان دولتی درباره این مسئله صحبت 
نمی کنند و به این ســوالات جواب نمی دهند؟ نمی شود که 

صرفا ادعا هایی را مطرح کنند که هیچ اساسی ندارد.«
او افزود: »واقعیت این اســت که این دولت تنها دولت طی 
۳۵ ســال اخیر در یک سال نخســت فعالیتش، تورم روند 
صعودی گرفته است. یعنی حتی در دولت اول آقای احمدی 
نژاد هــم این اتفاق رخ نداده بود. این نتیجه همین رویکرد 
استقراض از بانک مرکزی اســت. به همین دلیل است که 
هیچ کــدام از اقتصاددانان حامی دولت حاضر نیســتند از 
عملکرد آن ها حمایت کنند. مشــکل دولت این اســت که 
واقعیت ها را به جامعه نمی گوید. دولت برای رفع کســری 
بودجه یــا باید هزینه هــای خود را کاهش بدهــد یا باید 

درآمدش افزایش پیدا کند.«
وی ادامــه داد: »یکی از اقداماتی کــه می تواند انجام دهد 
افزایش نرخ حامل های انرژی مثل بنزین است. اصلا لزومی 
ندارد قیمت بنزین را پایین نگه داند. چطور می شــود بنابر 
گفته دولت سال گذشــته با تورم ۵۰ درصدی مواجه بوده 
باشیم، اما قیمت بنزین هیچ تغییری نکرده باشد؟! چرا باید 
بنزین از یک بطری آب هم کمتر باشد؟ جالب تر این است 
که یک زمانی نیم لیتر آب یا یک لیتر بنزین هم قیمت بود. 
الان همان نیم لیتر آب به ۵ هزار تومان رســیده، اما بنزین 
همان قیمت قبل را دارد. یعنی قیمت آب چهار برابر بنزین 
است. این نشــان دهنده سیاست های اشتباه است و دولت 

باید قیمت حامل های انرژی را بالا ببرد.«
پازوکی در پایان گفت: »الان صحبت من این است که اجازه 
دهید قیمت حامل ها بر اســاس تورم رشــد کند. نباید به 
عنوان مثال قیمت بنزین را کاهش دهیم. این خودش نوعی 
درآمد است که شــاید بتواند بخش قابل توجهی از کسری 
بودجه را رفع کند. من نمی گویم که بنزین را ۵ برابر افزایش 
دهیم، ولی معتقدم که بنزیــن هم باید به همان اندازه که 
حقوق ها و درآمد هــا افزایش پیدا می کند، بنزین هم گران 
شــود. این نکته ای اســت که حتی رئیس سازمان برنامه و 
بودجه هم به آن اشــاره کرده بود که بخشی از این کسری 
بودجه نتیجه عدم افزایش قیمت حامل های انرژی است. در 
کنار این به نظر من باید درآمد های دولت افزایش پیدا کند 
و یکی از راهکار ها این است که دولت باید سیاست خارجی 
خود را در خدمت رشد و توسعه قرار دهد و با جامعه جهانی 

تعامل داشته باشد.«

وقتی اقتصاد بر ایدئولوژی مقدم 
می شود؛

عربستان به جای ایران
در بیانیه مشترک چین و عربستان که پس از نشست 
شــی جین پینگ و ســلمان بن عبدالعزیز در ریاض 
منتشر شــد دو طرف از ایران خواستند که با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی همکاری کند و بر اصول حسن 
همجواری و عدم دخالت در امور داخلی کشورها تاکید 

کردند.
در این نوشته قصد داریم به واکاوی این مساله بپردازیم 
که چرا عربستان سعودی برای چین پر اهمیت تر از 

ایران است؟
چین یکی از بزرگترین مصــرف کنندگان انرژی در 
جهان اســت و روزانه بیشتر از ده میلیون بشکه نفت 
وارد می کند، عربســتان سعودی نیز بزرگترین صادر 

کننده نفت جهان است.
ارزش صادرات کل عربستان سعودی به چین در سال 
2021 حدودا ده میلیارد دلار بوده اســت که بخش 
اعظم این صادرات را انرژی تشکیل می دهد. همچنین 
ارزش واردات عربســتان ســعودی از چیــن حدودا 
7 میلیارد دلار بوده اســت. در حالــی که ارزش کل 
مبادلات ایران و چین در سال 2021 با بهترین پیش 

بینی موجود حدودا 14.8 میلیارد دلار بوده است.
مورد بعدی این است که زمانی که از عربستان سعودی 
سخن به میان می آید، کل کشورهای شورای همکاری 
های خلیج فارس که عربســتان سعودی برروی آنها 
نفوذ دارد و همچنین اقتصاد آنها را نیز شامل می شود، 
اما کشــورهای حوزه نفوذ ایران تنها شامل سوریه و 

بخشی از عراق است که اقتصاد قدرتمندی را ندارند.
مساله دیگر این که عربستان سعودی تحریم نیست و 
مبادلات تجاری عربستان سعودی با چین به راحتی 
انجام می گیــرد، اما مبادلات تجاری ایران و چین به 
دلیل تحریم های بین المللی علیه ایران با دشــواری 

انجام می شود. 
موضوع بعدی این است که واحد پول ایران ثبات ندارد 
و این موضوع صادرات کالا را برای صادر کننده چینی 

دشوار می کند.
بایــد گفت که امروزه در عرصه سیاســت بین الملل 
اقتصاد حرف نخست را می زند، بدیهی است که چین 
نیــر در منازعات و اختلافات بین المللی و منطقه ای 
طرف کشوری را بگیرد که اقتصاد قوی تر و مبادلات 

بیشتری با آن داشته باشد.
یک نکته دیگر این که، در حالی که آمریکا و چین بر 
سر مســاله تایوان در تنش به سر می برند، از دیدگاه 
ایدئولوژیک چین باید از ایران و روسیه حمایت کند، 
اما به دلیل اینکه اقتصاد در اولویت سیاست خارجی 
چین قرار دارد، در قبال مساله جنگ اوکراین بصورت 
چراغ خاموش عمل می کند و در صورتی که منازعه 
ای بین ایران و هر کشــوری که چین با آن کشــور 
تبادلات اقتصادی بیشتری دارد، منازعه ای به وجود 
آید، چین در بهترین حالت ممکن بی طرفی را پیشه 

خواهد کرد. 
ضرورت دارد این نکته را هم یادآور شویم در صورتی 
که ترکیه که در سال 2021 رقمی معادل 32 میلیارد 
کالا از چین وارد کرده اســت، بــا ایران در منطقه به 
منازعه ای وارد شود، چین بر اساس همین چارچوب 
واقع گرایی، در صورت ناگزیری انتخاب بین دو گزینه، 

از ترکیه حمایت خواهد کرد.
اقتصاد سیاســی چین در روابط بین الملل بر اساس 
چارچوب واقع گرایی عمل می کند و ســعی دارد در 
روابط جهانی خود ســودش را به بیشــینه و حداکثر 

برساند.
البته اگر از عینک یک چینی به مســاله بنگریم نیز 
چین بهترین حالت ممکن را برای تامین منافع ملی 
خود در پیش گرفته است، جمعیت چین هم اکنون 
1.4 میلیارد نفر اســت و باید اقتصاد و معیشت 1.4 
میلیارد نفر را تامین کند. سیاست خارجی عربستان 

سعودی نیز به همین شکل عمل می کند.
اما در سیاست خارجی ایران دیپلماسی اقتصادی در 
اولویت های بعد از دیپلماسی سیاسی قرار گرفته اند، 
در حالی که قدرت نفوذ اقتصاد در عصر حاضر بیشتر 
از هر عامل دیگری اســت. به وســیله اقتصاد بسیار 
قدرتمندتر می توان فرهنگ و ایدئولوژی را صادر کرد 
و بر سیاســت بین المللی اثرگذار بود؛ مساله ای که 
چینی ها به آن رســیده اند و هم اکنون عربستان نیز 
در مــدارس خود زبان چینی را تدریس می کند. دور 
از ذهن نیســت که مدارس کنفسیوسی نیز به زودی 
در عربستان دایر شوند و در صورتی که در سده آینده 
اقتصاد چین پیشتاز باشد این مساله دور از ذهن نیست 
که به مرور زمان زبان چینی با انگلیسی جایگزین شود.
با توجه بــه رفتارهای واقع گرایانــه چین در عرصه 
بین الملل این موضوع نیز دور از ذهن نیســت که با 
مهاجرات ســرمایه داران یهودی از ایالات متحده به 
چین و حذف تدریجی سیاست عدم مداخله در امور 
داخلی کشورها توسط چین، چین نیز همانند ایالات 
متحده به یک چالش و اهرم فشــار علیه ایران تبدیل 

شود.
در نتیجه گیری کلی باید افزود که بخشــی از ریشه 
های منزوی شــدن ایران در جهان به اقتصاد ضعیف 
ایران بازمی گردد که بر تحولات سیاسی ایران و سایر 
کشورها اثرگذار است و عملا به عنوان یک عامل واگرا 

در روابط بین ایران و سایر کشورها عمل کرده است.
چین تغییری نکرده، عربستان تغییر کرده است
یک کارشناس مســائل بین الملل با اعتقاد بر این که 
سیاست خارجی چین نسبت به قبل تغییر نکرده است، 
گفت: سیاست خارجی چین بر مبنای منفعت گرایی 
است؛ بنابراین توافقات جدید چین و عربستان بیشتر 

ناشی از تغییر سیاست ها در ریاض است.
رضا ذبیحی درباره توافقات جدید میان پکن و ریاض 
در پی ســفر رییس جمهور چین به عربستان گفت: 
اتفاقات جدید و بیانیه های مشترک منتشر شده میان 
چین و عربســتان و نیز میان چین و دیگر کشورهای 
عربی، نشان از تحولات جدید در خاورمیانه می دهد 
که در آینده ممکن اســت اثرات قابل توجهی داشته 

باشد.
این استاد روابط بین الملل دانشگاه ادامه داد: در واقع 
سیاســت خارجی چین تغییر نکرده است. سیاست 
خارجی این کشــور همیشه بر مبنای منفعت گرایی 
بوده و آنچه اتفاق افتاده، این اســت که فرصت برای 
چین به منظور عرض اندام بیشتر و موثرتر برای این 
کشور در خاورمیانه ایجاد شده و لذا چین سعی دارد 

از این فرصت ایجاد شده نیز نهایت استفاده را کند.

رئیس جمهور با بیان اینکه در نظام جمهوری اســلامی اساس بر آن است که مردم 
در جریان گردش اطلاعات قرار گیرند، اظهار داشــت: شفافیت یک اصل وارداتی به 
فرهنگ و قوانین و مقررات ما نیست، بلکه ریشه در فرهنگ دینی و اسلامی ما دارد.

سید ابراهیم رئیسی در اولین همایش ملی ارتقای شفافیت، با تسلیت ایام فاطمیه، 
از برگزار کنندگان این همایش تشــکر کرد و گفت: شــفافیت یک اصل وارداتی به 
فرهنگ و قوانین و مقررات ما نیست، بلکه ریشه در فرهنگ دینی و اسلامی ما دارد.

رئیس جمهور با اشــاره به اینکه در نظام جمهوری اسلامی، اساس بر آن است که 

مــردم در جریان گردش اطلاعــات قرار گیرند، افزود: در قانون اساســی و قوانین 
موضوعه مقرر شــده که مردم باید در جریان قراردادها و پیمان ها و نیز فعالیت های 
اقتصادی و اجتماعی قرار گیرنــد، مگر آن مواردی که به تعبیر امیرالمومنین علی 

)ع( احتمال سواستفاده دشمن از آنها وجود دارد.
رئیســی با بیان اینکه شفافیت در مبارزه با فساد، افزایش اعتماد عمومی و افزایش 
سرمایه اجتماعی بسیار موثر است، تصریح کرد: اگر این کنترل ها و پاسخگویی ها در 
روند کارها انجام گیرد، هم می تواند از وقوع تخلف پیشــگیری کند -که پیشگیری 

مقدم بر برخورد و اقدام اســت- و هم افراد می توانند بدون اتهام و 
افترا کارشان را با قدرت و قوت و از موضع قانونی دنبال کنند.

رئیسی اظهار داشت: هیچ مدیری نباید در مقابل فساد بی تفاوت باشد. 
مدیران اجازه ندهند کوچکترین فســادی در مجموعه اداری آنها لانه 
کند. اینجا ناظران بهترین یاری کننده مدیران هستند و مدیران باید 

قدردان ناظرانی باشــند که کمک کرده اند تا مشکلی از چشم 
او پنهان نماند

رئیسجمهوردرهمایشملیارتقایشفافیت:

هیچ مدیری نباید در مقابل فساد بی تفاوت باشد

دولترئیسیچطور»کسریبودجه«راتامینمیکند؟

دست خالی دولت

 پناهگاه زیرزمینی جنگ زدگان اوکراینی/ آسوشیتدپرس  جمع آوری هیزم از جنگل های بلغارستان در پی بحران افزایش بی سابقه 
قیمت انرژی در اروپا/ خبرگزاری فرانسه

سخنگویوزارتامورخارجه:

ایران، هیچگونه 
مداخله ای را در 

سیاست ها و برنامه های 
فناوری و دفاعی خود 

بر نمی تابد
ســخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اســلامی ایــران به ادعاها و 
اتهامات مطرح شــده علیه تهران در بیانیه پایانی نشســت ۴۳ سران 

شورای همکاری خلیج فارس واکنش نشان داد.
ناصر کنعانی با محکوم کردن اتهامات بی اســاس بیانیه پایانی نشست 
۴۳ سران شورای همکاری خلیج فارس، صدور اینگونه بیانیه ها را تکرار 
سیاست شکست خورده ایران هراسی خواند که فقط می تواند تلاشی 
بیهوده برای پوشاندن اقدامات بحران آفرین برخی کشورهای این شورا 
در حمایت مالی، سیاســی و لجستیکی از گروه های تروریستی و زخم 

عمیق مردم رنج دیده کشورهای بحران زده منطقه باشد.
ســخنگوی وزارت خارجه جمهوری اسلامی ایران با یادآوری تحمیل 
هزینه های هنگفت جانی و مالی بر مردم منطقه از ناحیه سیاست های 
مخرب برخی از اعضای شــورای همکاری خلیج فارس، از این شــورا 
خواســت در رویکردهای خود در قبال مسایل منطقه ای تجدید نظر 

کنند و مسیر سازنده را برگزینند.
کنعانی ادامه داد: جمهوری اســلامی ایران بــا تأکید بر امنیت درون 
زای منطقه و رعایت هنجارهای بین المللی، هیچگونه مداخله ای را در 

سیاست ها و برنامه های فناوری و دفاعی خود بر نمی تابد.

رییسقوهقضاییه:

با ورود دوربین ها در 
محاکم و دادسراها و 
زندان ها، مطمئناً وضع 

ما بهتر خواهد بود
محسنی  والمسلمین  حجت الاسلام 
اژه ای رئیس دستگاه قضا طی سخنانی در نخستین همایش ملی ارتقاء 
شفافیت که با حضور سران قوای سه گانه برگزار شد، ضمن تسلیت ایام 
فاطمیه، ابــراز امیدواری کرد که خروجی و نتیجه همایش ملی ارتقاء 

شفافیت به نفع کشور، مردم و نظام باشد.
محسنی اژه ای افزود: یکی از مواردی که باید در میان ما مدیران کشور 
رواج  پیدا کند و فرهنگ سازی شود این است که آنچه را که می فهمیم 
و می دانیم، صادقانه و با ملاحظات شرعی و قانونی برای مردم بیان کنیم 
و با آنها در میــان بگذاریم و از نظرات مردم کمک بگیریم. اگر هم در 
تصمیمات خود سهواً دچار اشتباه شدیم، اشتباه خود را به مردم بگوییم.
رئیس دســتگاه قضا گفت : آیا فرآیندی که در راستای انتخابات انجام 
می گیرد ، در کمال شــفافیت است؟ آیا باید به همین ترتیب باشد؟ از 
لحاظ قانونی ، چنانچه داوطلبی بخواهد دلایل ردصلاحیتش را بداند و 
این دلایل به اطلاع مردم نیز برسد، این موضوع محل اشکال است؛ اما 

آیا این امر قابل تجدیدنظر نیست؟
رئیس عدلیه در پایان خاطرنشان کرد: ما بعضاً خودمان با برخی ضوابط 
و مقررات، کار خود و مردم را مشــکل می کنیم؛ چنانچه دوربین ها در 
محاکم و دادســراها و زندان های ما اجازه ورود داشته باشند، مطمئناً 

وضع ما بهتر خواهد بود.

رئیس مجلس:
بدون شفافیت به 
کارآمدی نمی رسیم

رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید 
کــرد: در نظام جمهوری اســلامی 
ایران، شــفافیت و مبارزه با فســاد 
امری حیاتی و وظیفه شرعی است 
و بدون شــفافیت امکان ندارد به کارآمدی برسیم و باید در همه قوا و 

سطوح شفافیت داشته باشیم.
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شــورای اسلامی در اولین همایش 
ملی ارتقای شفافیت، ضمن تسلیت ایام شهادت صدیقه کبری، حضرت 
فاطمه زهرا)س( به محبین اهل بیت)ع( گفت: از رئیس سازمان بازرسی 
و قوه قضائیه که فرصتی را برای امر مهم شــفافیت در حوزه حکمرانی 

فراهم کرده و مسئولان را گرد هم آوردند، تشکر می کنم.
قالیبــاف در ادامه با بیان اینکه امروز و مخصوصاً الان بیش از هر زمان 
دیگــر و بعد از دفاع مقدس موضوع کارآمدی دین در اداره جامعه باید 
هدف تمام کارگزاران نظام اسلامی باشد، اظهار داشت: بدون تعارف در 
موضوع حکمرانی نو، بحث شفافیت یک اصل ملی است. در حکمرانی 
نو بحث ما این اســت که کانون ارزشــی حکمرانی، کارآمدی است و 
قابل تصور نیست که بدون شفافیت به کارآمدی در مجموعه ای برسیم.
رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان ادامه داد: امروز نیازمند این هستیم 
همانطور که قانون اساسی را گزینشی انتخاب نکرده و یکپارچه و همه 
جانبه به آن می نگریم، امر شفافیت که یک امر ملی است را نیز یکپارچه 

و بدون تبعیض و به صورت ممتد ادامه دهیم.

بهروایتتصویر

تحلیل

چهرهها

بینالملل
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سرپرست دفتر خدمات عمومی وزارت صمت گفت: افزایش تعرفه خدمات آموزشگاه های رانندگی صحت ندارد.محمدحسین قمری در 
خصوص افزایش تعرفه آموزشــگاه های رانندگی و گرانی هایی که باعث تخلف شده، اظهار کرد: فرایند قیمت گذاری خدمات صنفی در 
دســتورالعمل ابلاغی از سوی هیأت عالی نظارت، پیش بینی شده است.سرپرست دفتر خدمات عمومی )مرکز اصناف( وزارت صمت با 
بیان اینکه موضوع افزایش تعرفه خدمات آموزشگاه های رانندگی به اتحادیه آموزشگاه های رانندگی یا اتحادیه های ذیربط در هر شهرستان 
و کمیسیون نظارت آن مربوط است، تاکید کرد: طبق ماده ۱۸ آئین نامه اجرایی آموزشگاه های رانندگی، نرخ آموزشگاه های رانندگی در 
صورت لزوم به صورت سالیانه توسط کمیسیون های نظارت مراکز استان ها و شهرستان ها تعیین و ابلاغ می شود.قمری افزود: نرخ خدمات 
آموزشــگاه های رانندگی در استان تهران، حداقل در یک سال گذشته تغییر و افزایش قیمت نداشته و مصوبه ای در این خصوص وجود 
ندارد. همچنین تعیین نرخ خدمات آموزشــگاه های رانندگی، طبق آئین نامه مصوب هیأت وزیران و همچنین دستورالعمل نرخ گذاری 
کالا و خدمات، به عهده کمیسیون نظارت شهرها است.پس از ارائه پیشنهاد از سوی اتحادیه هر استان در خصوص افزایش نرخ خدمات 
آموزشگاه های رانندگی، کمیسیون نظارت در هر استان برای بررسی پیشنهاد ارائه شده از سوی اتحادیه، برگزار می شود. قمری با تاکید 
مجدد بر اینکه بحث افزایش قیمت آموزش به کمیسیون نظارت و وزارت صمت به عنوان یکی از اعضای این کمیسیون مرتبط است گفت: 
در حال حاضر حتی به دلیل عدم افزایش قیمت، مشــکلات به وجود آمده میان اتحادیه و کمیسیون نظارت تهران به وجود آمده است.

دبیــر کل کانون کارگزاران بورس و اوراق بهــادار گفت: دولت با هدف تامین مخارج کوتاه مدت تغییراتی را در فاکتور های 
تاثیرگذار در صنایع بورســی به وجود می آورد که این اقدام بسیار آسیب زا است.محمدرضا دهقانی احمدآباد گفت:  تدوین 
بودجه سال هاست که در بازار سرمایه بحث برانگیز بوده و سال گذشته نیز این بحث بسیار داغ شد.دبیر کل کانون کارگزاران 
بورس و اوراق بهادار می گوید: عمده ترس بازار سهام از لایحه بودجه ای که سال گذشته ارائه شد، مربوط به نرخ های گاز، 
خوراک پتروشیمی ها، بهره مالکانه و ... بود که در همین راستا نیز کانون ها و سازمان بورس جلسات متعددی را برگزار کردند 
و در نهایت نامه ای به منظور هشدار در خصوص تبعات سنگین لایحه مذکور به کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
ارسال شد. خوشبختانه با مکاتباتی که در آن زمان انجام شد اقداماتی همچون قائل شدن سقف قیمتی برای نرخ های گاز 
و خوراک پتروشیمی ها در نظر گرفته شد و همچنین ممانعتی در جهت مالیات بر سپرده سهامداران شکل گرفت.دهقانی 
احمدآباد می گوید: هدف ســازمان بورس از ارائه این پیشنهادها، انجام وظیفه به موقع، جلوگیری از ایجاد تلاطم قیمت ها 
و نگرانی فعالان صنعتی از حاشــیه سود تولید بوده است. این اقدام سازمان بورس بسیار کمک کننده و سازنده بوده است. 
انتظار بر این بوده که مجموعه دولت و حاکمیت به بخش واقعی اقتصاد و تولید بپردازند و به صنایع، صرفا به عنوان محلی 

برای جبران کسری بودجه دولت و پوشش مخارج نگاه نکنند.

تولیدکنندگان کفش آسیب دیده اند

مدیــرکل دفتــر صنایــع پوشــاک و منســوجات وزارت صمــت گفت: 
تولیدکنندگان کفش از عرضه نامناسب مواد پتروشیمی در بورس و رعایت 
نکردن کف عرضه و البته عرضه کم به شدت دچار آسیب شده اند. محسن 
گرجی با بیان اینکه صنعت کفش ایران یک صنعت پر اشتغال و کارآفرین 
است، اظهار کرد: تولیدکنندگان کفش از عرضه نامناسب مواد پتروشیمی 
در بــورس و رعایت نکردن کف عرضه و رقابت هایــی که در این حوزه به 

واسطه عرضه کم اتفاق می افتد به شدت دچار آسیب می شوند.
مدیرکل دفتر صنایع پوشــاک و منســوجات وزارت صمــت افزود: تأمین 
کنندگان مواد پتروشیمی چه در حوزه صنعت کفش و چه در سایر حوزه ها 
بایــد طوری مدیریت کنند که رقابت ها در بورس از یک عددی بالاتر نرود.

وی گفت: برای مثال وقتی بالای ۳۰ درصد رقابت در حوزه پی وی ســی 
در بورس اتفاق می افتد این نشــان از یک التهاب و نابسامانی است که هم 
صنعتگر را از نظر سرمایه در گردش و سایر موارد با مشکل رو به رو می کند 
و هم اینکه رقم مورد رقابت در نهایت از مصرف کننده نهایی اخذ می شود.

وی بــا بیــان اینکه پی وی ســی تولید داخــل کفاف بــازار را می دهد، 
افــزود: رقابت زمانی اتفاق می افتد کف عرضه مورد تعهد بورس از ســوی 

پتروشیمی ها رعایت نمی شود.

ا قتصادی

برای»امنیتشغلیکارگران«کاریبکنید

چیدمانی معیوب
 نسرین هزاره مقدم/   گروه اقتصادی 

»بیش از ۹۵ درصد قراردادها موقــت و کمتر از ۵ درصد قراردادها دائم 
هســتند«؛ این آمار بارها اعلام و مورد نقد قرار گرفته اند؛ اصل موضوع، 
خدشه دار شدن حق چانه زنی و اعتراض کارگران در شرایطی ست که این 
موازنه ی نابرابر حاکم است. شاید کمتر از ده درصد مشاغل کشور پروژه ای 
و دارای ماهیت موقت باشد اما ۹۵ درصد از کارگران کشور قرارداد موقت 
دارنــد به عبارتی حــدود ۸۰ درصد کارگرانی که بی ثبــات کار و دارای 
قراردادهای موقت هستند، در مشاغلی با ماهیت مستمر مشغول به کارند؛ 
بسیاری از افرادی که بعد از پایان دهه هفتاد شمسی وارد بازار کار شده، 
اما نتوانسته اند به صورت رسمی جذب یکی از مشاغل شوند، امروز قرارداد 
موقت دارند؛ آن ۵ درصد نیز کســانی هستند که در دهه هفتاد و قبل از 
آن شروع به کار کرده اند و همین روزها بازنشست می شوند. این انتقادات 
به اندازه ای بازتکرار شــده که دیگر امروز نخ نما می نماید؛ بحث تازه این 
است که »چه باید کرد«؛ همین »چه باید کرد« که پاسخ آن راهکارهای 
عملیِ برقراری امنیت شغلی را در شرایط فعلی و با در نظر گرفتن طرح ها 

و برنامه های در دستور کار نشان می دهد، بیشترین اهمیت را دارد. 
در پاســخ به این »چه باید کرد«، سه محور را باید در نظر گرفت؛ اولین 
محور پاسخ، طرحی ســت به نامِ »طرح ســاماندهی استخدام کارکنان 
دولت« که بیش از دو سال است در راهروهای مجلس عقب و جلو می رود 
و علیرغم وعده ی قطعی نمایندگان برای تصویب بعد از ششم آذر و وصول 
نامه ی دوفوریتی شــدن طرح توسط صد نماینده، هنوز خبری از آمدن 
آن به صحن مجلس نیست؛ با این طرح –در صورت تصویب- پیمانکاران 
نهادهای دولتی، نیمــه دولتی، عمومی و خصولتی حذف می شــوند و 
کارگران شــرکتی و پیمانکاری قرارداد مستقیم می شوند؛ اما بعد از این 
تصویب احتمالی، این سوال پیش می آید که قرارداد مستقیم یعنی رسمی 
یا بازهم قراردادهای موقت ســه ماهه و شش ماهه و نهایتاً یکساله با این 
نیروها می بندند؟ پاســخ به این سوال خیلی مهم است و البته زمانی این 
پاسخ مشخص می شــود که طرح ساماندهی در صحن علنی مجلس به 
بحث گذاشته شود و جزئیات نهایی آن مشخص شود و باز البته بستگی 
به این دارد که چقدر قدرت مطالبه گری کارگران وزنه ســنگینی داشته 
باشــد و بتوانند نمایندگان را برای گنجاندن الزام به عقد قرارداد دائم و 
رسمی در متن نهایی طرح مجاب کنند. اما طرح ساماندهی که نیروهای 
بی ثبــات کار بخش خصوصی را دربرنمی گیرد، در صورت تصویب فقط 
بخشی از مشکل بی ثبات کاری را برطرف می کند؛ دو محور دیگر موضوع، 
یکی رسیدگی به شکایت جمعی کارگران بابت ابطال دادنامه ۱۷۹ دیوان 
عدالت است، شکایتی که از شهریور امسال در دیوان عدالت ثبت شده اما 
هنوز در کمیسیون های تخصصی و توسط قضات هیات عمومی دیوان به 
آن رسیدگی نشده است به نظر می رسد کمیته امنیت شغلی که هدفش 
رســیدگی به بایدهای ماده ۷ قانون کار و به طور مشخص تبصره ۲ این 
ماده است، یا قرار است این ماده قانونی را اصلاح کند یا شرطِ مدت زمان 
در قرارداد را بردارد تا کارفرمایان مجبور شوند در تمام کارهای با ماهیت 
مستمر »قرارداد دائم« با کارگران منعقد کنند؛.     حسین حبیبی )عضو 
هیات مدیره کانون عالی شوراهای اســلامی کشور( اصولی ترین راهکار 
اعاده ی امنیت شــغلی را ابطال دادنامه ۱۷۹ دیوان عدالت در خود دیوان 
می داند و می گوید: با نامه نگاری های متعدد از رئیس دیوان درخواســت 
کردیم اهمیت شــکایت کارگران برای ایــن ابطال را جدی بگیرند ؛ این 
دادنامه حیات و اشتغال میلیون ها کارگر را از میانه ی دهه ۷۰ شمسی در 
معرض خطر قرار داده اما از شهریور تا امروز شکایات ما معطل مانده و به 
جایی نرســیده است. او تاکید می کند: با ابطال این دادنامه، مجوز قانونی 
برای عقد قرارداد موقت در کارهای دائم از کارفرمایان گرفته می شــود و 
آن زمان اســت که راهی باز می شود برای احیای قراردادهای دائم کار؛ تا 
کارفرمایان دادنامه ۱۷۹ را به عنوان مجوز قانون در دســت دارند، کاری 
نمی شود کرد. اگر قضات هیات عمومی دیوان، دادنامه ۱۷۹ را باطل کنند 
دیگر کارفرمایان نمی توانند با ذکر مدت در قرارداد، در کارهای مســتمر 
قرارداد موقت ببندند؛ و اگر کمیته امنیت شــغلی وزارت کار، شرطِ »اگر 
مدتی در قرارداد ذکر نشــود« را از تبصره ۲ ماده ۷ قانون کار بردارد، این 
تبصره صراحت لازم را خواهد داشــت و دیگــر کارفرمایان نمی توانند با 
برداشــت معکوس از این شــرط، مدت در قرارداد بگنجانند و قرارداد را 

موقتی سازند.

افزایش تعرفه خدمات آموزشگاه های رانندگی صحت ندارددولت صنایع بورسی را فدای مخارج کوتاه مدت نکند

صنعت خودروسازی کشور سالهاســت که در اذهان مردم به 
عنوان یک صنعت رو به افول شــناخته می شــود؛ صنعتی که 
اگرچه یکی از مهم ترین پیشران های اقتصاد ایران است اما در 
عمل نه تنها نتوانسته رضایت مصرف کننده را کسب کند بلکه 
طبــق آمار هر روز زیان روی زیان می گذارد تا جایی که طبق 
گفتــه متولیان صنعتی، زیان انباشــته این بخش بین ۱۲۰ تا 

۱۵۰ هزار میلیارد تومان تخمین زده می شود.
در این بین علاوه بر مصائب مربوط به ضعف مدیریتی، ساختار 
مالــی معیوب، ریخت و پاش هــای مالی و…، قیمت گذاری 
دســتوری به تنهایی موجب شــده تعادل بین هزینه و درآمد 
خودروســازان از بین برود، به شــکلی که بــا وجود بالا رفتن 
قیمت ارز و نهاده های تولید، درآمد شــرکت ها متناسب با آن 
افزایش نیابد و ســوددهی در این صنعــت ماهیت خود را از 
دســت بدهد.بررســی صورت های مالی خودروسازان در نیمه 
نخســت سال جاری نشان می دهد که قیمت گذاری دستوری 
صرفاً از محل فروش توانسته زیانی در حدود ۵.۵ هزار میلیارد 
تومــان به این صنعت زیان وارد کند؛ یعنی ۳ شــرکت بزرگ 

خودروسازی کشور فقط در ۶ ماه بالغ بر ۵ هزار و ۵۰۰ میلیارد 
تومان زیان دیده اند.در واقع اگرچه خودروســازان برای تولید 
هر خودرو مبلغی در حدود ۲۵۲ میلیون تومان هزینه کرده اند 
اما به دلیل قیمت گذاری دستوری، هر خودرو را با ۳۸ میلیون 
تومان زیر قیمت و به نــرخ ۲۱۴ میلیون تومان فروخته اند.از 
ســویی دیگر چندی پیش حســین قربان زاده رئیس سازمان 
خصوصی ســازی اعلام کرد که زیان خودروســازان کشور به 
حدود ۱۵۰ هزار میلیارد تومان رســیده که با احتســاب سود 
ازدست رفته، زیان دهی آنها عملًا بین ۲۳۰ تا ۲۴۰ هزار میلیارد 
تومان برآورد می شــود.البته بدون تردید نمی توان تقصیر همه 
این زیان را بر گردن قیمت گذاری دستوری انداخت، چه آنکه 
ساختار مالی ناکارآمد و ســوء مدیریت در خودروسازان بزرگ 
نیــز نقش مهمی در بروز این ضــرر هنگفت دارند. با این حال 
به اذعان فعالان خودروســازی و کارشناسان، دلیل اصلی تورم 
زیان در صنعت خودرو، قیمت گذاری دستوری است.البته باید 
اشاره شــود که زیان دهی در فرایند تولید خودرو فقط در حد 
یک عدد و رقم نیست بلکه تیراژ تولید خودرو را نیز با مشکل 
مواجه کرده و قطعاً هدف گذاری های دولت مبنی بر تولید یک 
میلیون و ۶۰۰ هزار دســتگاه برای سال جاری را دچار سکته 
می کند زیرا خودروساز به دلیل زیان های تحمیل شده، تمایلی 

بــه افزایش تولید و به تبع آن افزایش عرضه نخواهد داشــت.
نکته بعــدی در مورد قیمت گذاری دســتوری که از اهمیت 
زیادی نیز برخوردار اســت، مربوط به تأثیــر دومینو وار این 
سیاســت بر زنجیره تولید خودرو می شــود؛ در واقع با توجه 
به اینکه خودروســاز مجبور به تولید با زیان اســت، بنابراین 
در پرداخت مطالبات قطعه ســازان دچار مشکل می شود و به 
همین ترتیب شــرکت قطعه ســاز که محصول تولیدی را به 
خودروســاز تحویل داده اما در قبال آن پولی دریافت نکرده با 

کمبود حجم نقدینگی مواجه می شود.
از سویی دیگر نیز خودروسازان از گذشته به قطعه سازان بدهی 
معوقه دارند که هنوز نسبت به پرداخت آن اقدامی نکرده اند؛ 
آنطور کــه محمدرضا نجفی منش رئیس هیئت مدیره انجمن 
همگن قطعه ســازان می گوید »بدهی خودروســازان به قطعه 
ســازان بیش از ۴۷ هزار میلیارد تومان اســت  و از آن طرف 
نیز خودروسازان به نظام بانکی حدود ۲۵ هزار میلیارد تومان 

بدهی دارند.«

سه نرخی شدن قیمت خودرو و جولان دلالان

قیمت گذاری دســتور علاوه بر ایجاد دو مشکل مذکور، منجر 

به ایجاد یک سیاه چاله دیگر هم شده که دامن مصرف کننده 
را نیز گرفته اســت. به این صورت که به دلیل تعیین دستوری 
قیمت خودرو، این محصول دو نرخی شده است؛ یعنی خودرو 
یک قیمت در کارخانه و یک قیمت در بازار دارد که فاصله این 
دو قیمت نیز بســیار محســوس و در بعضاً بالای ۱۰۰ و حتی 
۲۰۰ میلیون تومان اســت.همین فاصله قیمتی سال ۱۳۹۹ و 
ســال ۱۴۰۰ به ترتیب موجب ایجاد یک رانت تقریباً ۱۲۰ و 
۱۱۰ هزار میلیارد تومانی بین کارخانه و بازار شد که اثرات سو 
آن فقط دامن مصرف کننده به خصوص مصرف کنندگانی که 
سالهاســت به دنبال خرید خودرو هستند اما به دلیل کاهش 
قدرت خرید توان خرید ندارند را گرفت؛ به عنوان مثال می توان 
به قیمت خودروی پژو ۲۰۶ تیپ ۲ در کارخانه و بازار اشــاره 
کرد. در واقع در شرایطی تولیدکننده و مصرف کننده خودروی 
کشور به واسطه سیاست گذاری غلط و قیمت گذاری دستوری، 
زیان هنگفتی را متحمل شــدند که دلالان و واسطه گران بازار 
سودهای نجومی از بازار کسب کردند.نکته دیگر در مورد چند 
نرخی شــدن قیمت خودرو آنکه، پس از شروع عرضه خودرو 
در بورس کالا طی دو ماه گذشته شاهد ۳ نرخی شدن قیمت 
خودرو نیز هستیم؛ یک قیمت کارخانه، یک قیمت بورس کالا 

و یک قیمت بازار آزاد!

دردسرسهنرخیشدنقیمتخودرووجولاندلالان

خودرو در سیاه چاله قیمت گذاری دستوری 

تداوم بلاتکلیفی رجیستری آیفون ۱۴
از مهر ماه آیفون ۱۴ وارد ایران شــد، پیگیری ها نشان می دهد 
که همچنان تصمیمی برای رجیســتر شدن آیفون ۱۴ گرفته 
نشــده، اما این مدل تلفن همراه در بازار بســته به ویژگی های 
آن، از نزدیــک بــه ۵۲ تا ۹۹ میلیون تومان فرخته می شــود.
در این باره امید قالیباف ســخنگوی وزارت صمت گفت: هنوز 
ریجستری گوشــی های آیفون ۱۴ مشخص نیست.به گفته او، 
ریجستری گوشــی تلفن همراه در حوزه وزارت صمت نیست، 
و در این زمینه گمرک، ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ... است 
که باید جلســه تشــکیل دهند تــا زمان فرآیند ریجســتری 
گوشی آیفون ۱۴ مشخص شود.سخنگوی وزارت صمت گفت: 
فروشــندگان و مردم از خرید و فروش کالایی که از رجیســتر 
شدن آن اطمینان ندارند و کد رجیستری ندارد، اجتناب کنند. 
چرا که اگر این موبایل ها رجیســتر نشــود، به عنوان دستگاه 
ثانویه ای که در شــبکه ارتباطی کشور فعال نخواهد شد، قابل 
استفاده است.پیشــتر گمانه زنی هایی از تصمیم گیری درباره 
رجیستر شدن آیفون ۱۴ در آذر ماه منتشر شده بود، اما تا این 
لحظه  تصمیمی در این رابطه گرفته نشده است. قالیباف گفت: 
با گذشت ۲ ماه از ورود آیفون ۱۴ به کشور هنوز تصمیم گیری 

برای ریجستری این تلفن همراه انجام نشده است.

نگاهروز

اخبارکوتاه

عبدالله محمدولی، کارشناس بازار طلا و سکه می گوید: در دو روز ابتدایی هفته 
به دلیل تعطیلی بازار جهانی ممکن شــاهد درجا زدن و اصلاح کم قیمت طلا و 
ســکه در بازار داخلی بودیم؛ ولی به نظر می رسد دوشنبه و سه شنبه افزایشی 
شدن قیمت طلا و سکه را تجربه کنیم.این کارشناس بازار طلا و سکه می افزاید: 
البته این تغییرات قیمتی و افزایش قیمت ها در بازار طلا و ســکه به چند دلیل 
تا شــب عید ادامه دارد.این کارشناس بازار طلا و ســکه با بیان اینکه افزایشی 
شــدن قیمت ها در بازار در سه ماهه پایانی سال مسبوق به سابقه است، تصریح 
می کند: نخســتین دلیل افزایش قیمت ها در ســه ماهه پایانی سال، آغاز سال 
میلادی جدید در دی ماه و روند تســویه حساب های شرکت هاست.محمدولی 
ادامه می دهد: همچنین ســال جدید چینی را داریم که البته جمعیت چینی ها 
هم در کشــور ما کم نیست. از طرف دیگر ماه های پایانی سال است که به تبع 

آن، نوسانات قیمت سکه و طلا همچون سال های گذشته بیشتر از قبل می شود.
این کارشــناس بازار طلا و سکه دلیل دوم جهش قیمت ها در بازار را مربوط به 
افزایش قیمت انس طلا می داند.این کارشــناس بازار طلا و سکه در مورد پیش 
بینی قیمت ها در بازار می گوید: به نظر می رســد در ســه ماه آینده نیز شــاهد 
تغییرات قیمت طلا و ســکه در بازار خواهیم بود. البت شــدت آن مثل گذشته 
نیســت، چون اتفاقات خوبی در زیرساخت ها در حال وقوع است .محمدولی در 
پایان چنین به مردم توصیه کرد: کســانی که می خواهند وارد بازار طلا و سکه 
شــوند هیچ گاه برای کوتاه مدت ورود پیدا نکنند، چون سرمایه گذاری در طلا 
و سکه در کوتاه مدت ریســک بالایی دارد. البته بازار طلا و سکه مطمئن ترین 
بازاری اســت که می تواند محل امنی برای ســرمایه گذاران باشــد و اطمینان 
بخشــی را به صاحبان سرمایه بدهد به شرطی که در میان مدت و بلندمدت به 

بازار ورود پیدا کنند نه در کوتاه مدت، چون ریســک سرمایه گذاری در طلا و 
سکه در کوتاه مدت بسیار زیاد است.

پیشبینیقیمتطلاوسکه

طلا بخریم یا نه؟

خبرویژه

سمیهرسولی/گروهاقتصادی
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فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی کشــور با بیــان اینکه مهمترین چالش در حوزه اطفای 
حریق جنگل ها، وقوع آتش سوزی در مناطق صعب العبور و کوهستانی است، گفت: بخشی از 
عرصه های جنگلی ایران از نظر توپوگرافی در مناطق صعب العبور قرار گرفته اند و این مساله، 
اطفای حریق به صورت زمینی دشوار می کند.سرهنگ رضا اکبری گفت: از ابتدای سال جاری 

تاکنون، آمار وقوع حریق در عرصه های منابع طبیعی سراسر کشور از نظر تعداد به میزان ۶۳ درصد و از نظر سطح درگیرشده با آتش سوزی به میزان ۹۲ درصد نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته کاهش یافته است. موفقیت در کاهش محسوس آتش سوزی در جنگل ها و مراتع در سال جاری به دلیل انجام اقدامات گسترده ای به دست آمده 
اســت که در یک ســال گذشته برای مدیریت و پیشگیری از وقوع حریق، بهبود امکانات مقابله با آتش سوزی در سطح واحدهای یگان منابع طبیعی کشور و به کارگیری 
بیشــتر از ظرفیت اطفای هوایی حریق انجام شــده است.وی افزود: با توجه به اینکه عوامل انسانی دلیل وقوع عمده حریق ها در عرصه های منابع طبیعی در سراسر کشور 
هستند، بدون تردید اطلاع رسانی گسترده رسانه ها، فعالان محیط زیست و سمن های محلی درباره راهکارهای پیشگیری از وقوع آتش سوزی در جنگل ها و مراتع و البته 
همراهی بیشتر مردم، گردشگران و جوامع محلی با نیروهای یگان های منابع طبیعی و محیط زیست، تاثیر به سزایی در کاهش وقوع حریق در سال جاری گذاشته است.

»باید مســئولانه بــه فکر اصلاح خطاهــای فاحش فرهنگی 
باشــیم«، این جملــه ای از توییت فاطمه قاســم پور، رییس 
فراکسیون زنان و خانواده مجلس است که پس از آنکه همسر 
مونا حیدری ســر بریده او را کوچه به کوچه در اهواز گرداند 
تــا به قول مادرش به تمام آنهایــی که به او انگ »بی غیرت« 
زده بودند ثابت کند »من آدم بی غیرتی نیستم«، منتشر کرد. 
قاســم پور در واکنش به قتل مونا در توییتر خود نوشته بود: 
» برای عده ای در برخی بافت های فرهنگی کشــور، غیرت با 
مصادیق غلطی ملازمه پیدا کرده. مبلغان دینی و دستگاه های 
تبلیغــی و همچنین کنشــگرانی که در ایــن فضاها فعالیت 
می کنند، بایســتی این مصادیق غلط را تبیین کنند تا مفهوم 
درســت غیرت مردانه جایگزین شــود. باید مسؤولانه به فکر 
اصلاح خطاهای فاحش فرهنگی باشــیم«.همان زمان انسیه 
خزعلی، معاون امــور زنان و خانواده ریاســت جمهوری نیز 
با تاکید بر اینکه بســیاری از ناهنجاری های رفتاری مرتبط 
با زنان ریشــه در کاســتی های فرهنگی دارد، اما نمی توان از 
نقش قوانین بازدارنده در کاهش این آسیب ها غفلت کرد، در 
توییتر خود به لایحه »حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر 
خشــونت« اشاره کرد و  نوشــت: » یکی چون شهید حججی 
بابت حفاظت از ناموس ســر می دهد و دیگری به نام ناموس 
داعش وار جنایت می کند! معاونت امور زنان و خانواده ریاست 
جمهوری، بــه جد پیگیر تصویب قانــون و اجرا از مجلس و 
قوه قضاییه خواهد بود«.زهره الهیان، عضو فراکســیون زنان 
مجلس نیز در توییت خــود با بیان اینکه پیگیر جدی لایحه 
»حمایــت از زنان در برابر خشــونت« هســتیم، تاکید کرده 
بود: »مهم تر از قانون، اتخاذ تدابیر فرهنگی برای ریشــه کنی 
قتل های ناموسی است«.بهمن سال گذشته همزمان با رخداد 
قتل »مونا«، فاطمه رحمانی، عضو هیات رئیســه فراکسیون 
زنان و خانواه مجلس نیز وعده پیگیری لایحه »حفظ کرامت 
و حمایت از زنان در برابر خشــونت« در ســال آینده )یعنی 
ســال ۱۴۰۱( را داد.این اظهارات در حالی اســت که نه تنها 
تا کنون لایحــه مذکور به صحن علنی مجلــس نیامده و به 
تصویب نرسیده است بلکه هفته گذشته درحالی »معصومه« 
۱۳ ســاله در اهواز به دست پدرش کشته شد که تنها ۱۰ ماه 
از آخرین مورد رسانه ای شده چنین قتل هایی گذشته است و 
همین امر نشــان می دهد »اصلاح مسئولانه خطاهای فاحش 
فرهنگی« نیز همچنان لنگ مانده است.پدر »معصومه« گفته 
بود »فرزندم را به دلیل »مسائل ناموسی« با سلاح سرد چاقو 
به قتل رســاندم، در یک ملحفه پیچیدم و در منزل شیخمان 
انداختم و خــودم را به کلانتری معرفی کردم«. پدر رومینا و 
همســر مونا نیز در جملات مشابهی »پاک کردن ناموس« را 
علــت جنایتی که انجام دادند بیان کردند.  می توان گفت در 
بررســی وقوع چنین قتل هایی نمی توان به صورت تک بعدی 
به قضایا نگاه کرد و باید ابعاد مختلف آن را از جمله مســایل 
فرهنگــی، خلاهای قانونی و ... کنکاش کرد، به بیان دیگر در 

واقع از ســویی قانون نباید به نحوی باشد که شرایط را برای 
ارتکاب بــه جرم مهیا کند و مجرم با خیال راحت و با اتکا به 
اینکه عقوبتی در انتظارش نیســت و یا خیلی سهل می تواند 
از زیر بار این عقوبت خارج شــود، دســت به جــرم زند و از 
ســوی دیگر ضرورت انجام اقدامات فرهنگی در جهت اصلاح 
و تغییر در باورهای نادرســت و تعصبات غلطی که در اذهان 
بــه ویژه در میان برخی قومیت هــا وجود دارد نیز امری غیر 

قابل کتمان است.

ملاحظات کمک کننده لایحه »حفظ کرامت و حمایت 
از زنان در برابر خشونت«

مــاده ۸ لایحه »حفظ کرامــت و حمایت از زنــان در برابر 
خشــونت«، وزارت دادگســتری را مکلف به تاسیس صندوق 
حمایت از زنان خشــونت دیده یا در معرض خشونت با هدف 
حمایت و جبران خسارت این زنان در مواردی نظیر پرداخت 
تفاضــل دیه در صورتی که قاتل مرد اســت و اولیای دم زن 
مقتول جهت انجام قصاص به تشــخیص قاضی اجرای احکام 
توانایی پرداخت تفاضل دیه را نداشته باشند، می کند. به نظر 
می رسد این ماده می تواند در قتل های ناموسی و غیر ناموسی 
که در آن زن از ســوی هر شــخصی به جز پدر و جد پدری 
به قتل رســیده باشد، موثر واقع شود.همچنین بر اساس ماده 
۵۱ لایحه یاد شــده، هرگاه شخصی زنی را به هر نحو به قتل 
یا ضرر نفســی یا شرفی یا مالی برســاند و یا به افشای سری 
نسبت به او یا بســتگان او تهدید کند و بیم آن رود که واقعا 
مرتکب آن جرم شود؛ مرجع قضایی می تواند بنا به درخواست 
زن تهدید شــده یا متضرر از جرم و با توجه به نوع و شــدت 

خطر، کیفیت جرم و ســوابق و وضعیت آن زن، بلافاصله یک 
یا چند دستور حفاظتی ـ حمایتی اعم از »منع ورود متهم به 
اقامتگاه بزه دیده برای مدت حداکثر ســه ماه، منع ورود زوج 
به محل ســکونت مشــترک برای مدت حداکثر سه ماه، منع 
ورود متهم به محل کار بزه دیده برای مدت حداکثر سه ماه، 
تهیه محل سکونت جداگانه برای زوجه توسط زوج )متناسب 
بــا توان مالی زوج و شــوون زوجه برای مدت حداکثر ســه 
ماه(، مراجعه متهم جهت مشــاوره و معالجات ضروری و ارایه 
گواهی آن، معرفی بزه دیده بــه مراکز نگهداری موضوع این 
قانون برای مدت معینی که در دســتور صراحتا قید می شود، 
معرفی بزه دیده به سازمان ها و نهادهای دولتی و غیر دولتی 
فعــال در زمینه اقدامات حمایتی، ایجاد محدودیت در اعمال 
حقوق مربوط به ملاقات، حضانت، ولایت، قیمومیت، وصایت 
و سرپرســتی اطفال و نوجوانان دختر و نیز ســپردن طفل و 
نوجوان دختر به صورت موقت به ســازمان بهزیستی کشور یا 
مراکز مربوط و یا محــارم« را اجرا کند.این ماده در خصوص 
اشــخاصی که به جهت ارتکاب جرم علیه زنان محکوم شده 
باشــند و صریحا نظرشــان را بر تکرار جرم ابراز کند و یا در 
شــرایطی که قبل از صدور حکم قطعــی، ظن قوی بر تکرار 
ضرب و جرح با آسیب بیشتر نسبت به بزه دیده یا فرزندان او 
و یا اعمال فشار بر بزه دیده برای انصراف از  پیگیری شکایت 

وجود داشته باشد نیز صدق می کند.

لایحه ای برای »تشــدید مجازات پدر مرتکب قتل 
فرزند«

طبــق ماده ۳۰۱ قانون مجازات اســلامی، اگر قاتل، پدر یا از 

اجداد پدری مقتول باشــد، قصاص نمی شود و بر اساس ماده 
۶۱۲ همیــن قانون نیز در این شــرایط مرتکب قتل محکوم 
به سه تا ۱۰ ســال  حبس می شود. با این حال ناکافی بودن 
مجازات مواد قانونی یاد شــده برای جلوگیــری از »ناموس 
کشــی« به ویژه در سه سال اخیر و با وقوع قتل های ناموسی 
نامبرده برجســته تر شد و برخی کارشناســان قائل به لزوم 
تشدید مجازات پدر یا اجداد پدری مرتکب قتل فرزند شدند.
در همین راســتا سال گذشــته معاونت امور زنان و خانواده 
دولت دوازدهم از طریــق تعامل با معاونت حقوقی وقت نهاد 
ریاســت جمهوری و نیز در همکاری با قــوه قضاییه، لایحه 
»تشــدید مجازات پــدر مرتکب قتل فرزنــد« را تدوین و به 
مجلس ارسال کرد.آن لایحه خواستار ارتقای مجازات حبس 
تعزیری در ماده ۶۱۲ قانون مجازات اســلامی شــده بود و بر 
اساس آن مرتکب قتل عمد در صورت عدم قصاص به حبس 
تعزیری درجه چهار یعنی حبس بیش از ۵ تا ۱۰ سال محکوم 
می شــد.همچنین طبق لایحه مذکور اگر قاتل با علم به عدم 
امکان قصاص مرتکب قتل می شد مستحق حداکثر مجازات 
مذکور بود، بازداشــت موقت او تا حداقل یک سال الزامی بود 
و تا قبل از ســپری کردن حداقل یک چهارم از حبس تعیین 

شده مشمول هیچ یک از نهادهای ارفاقی نمی شد.

نمایندگان هرچه ســریع تر لایحه حفظ کرامت و 
حمایت از زنان در برابر خشونت را تصویب کنند

در مورد قتل ناموسی اخیر نیز انسیه خزعلی، معاون امور زنان 
و خانواده رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه قتل های ناموسی 
به شــدت محکوم هســتند و جلوگیری از ایــن قتل ها باید 
پیگیری شود، اظهار کرد: برای جلوگیری از قتل های ناموسی 
هم به قانون و هم به کار فرهنگی نیاز داریم.وی با اشــاره به 
بررسی لایحه حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر خشونت 
در مجلس شــورای اسلامی، از نمایندگان خواست این لایحه 
را زودتر به تصویب برســانند.وی با اظهار امیدواری نسبت به 
تصویب هرچه زودتر لایحــه مذکور، ادامه داد: گرچه در این 
راستا نشست هایی برگزار شده است اما از مجلس می خواهم 
سریع تر برای تصویب آن اقدام کنند و این نشست ها سرعت 
گیرد.خزعلــی در عین حال انجام کار فرهنگی برای مقابله با 
قتل های ناموســی را مهم تر از اصلاح قوانین دانست و تاکید 
کرد: بخش مهم تر برای جلوگیری از قتل های ناموســی انجام 
کار فرهنگی اســت. به ویژه در خرده فرهنگ ها این قتل ها و 

نگاه های این چنینی به زن باید اصلاح شود.

مشکل پایان سالِ وزارت بهداشت 
چیست؟

کمبود نیروی انســانی در مراکز بهداشتی و درمانی کشور، یکی از 
چالش های وزارت بهداشــت است که باعث شــده در ارائه خدمت 
بــه مردم و بیماران، با مشــکلاتی مواجه شــود.به گفته مســعود 
کریم خانــی، مدیر روابط عمومی معاونت توســعه مدیریت و منابع 
وزارت بهداشت، از ابتدای سال تا کنون حدود ۷۰۰ پروژه بهداشتی، 
درمانی و آموزشــی در کشور افتتاح شده و قرار است تا پایان سال 
نیز، ۲۰۰۰ پــروژه دیگر به بهره برداری خواهد رســید.وی افزود: 
وزارت بهداشــت، سهم خود را از تأمین سلامت مردم در این حوزه 
با اولویت مناطق محروم و کم برخوردار ایفا کرده اســت.حالا نوبت 
تأمین نیروی انســانی برای مراکز افتتاح شــده و در آستانه افتتاح 
است که مجوز آن در گرو موافقت سازمان اداری و استخدامی کشور 
است که گویا با شک و تردید به این موضوع نگاه می کند.وی گفت: 
پایان ســال نزدیک است و چشم سلامت کشور به موافقت سازمان 
اداری و استخدامی کشور دوخته شده است. بر اساس گزارش هایی 
که از خروجی وزارت بهداشــت به دست آمده است، این وزارتخانه 
می بایست حداقل ۴۰ هزار نیروی انسانی را برای مراکز بهداشتی و 
درمانــی جدید جذب کند تا بتوان این مراکز را وارد چرخه خدمت 
کرد. در همین حال، بیشــترین بحران کمبود نیروی انسانی وزارت 
بهداشــت، مربوط به حوزه پرستاری است. زیرا، بخش اعظم نیروی 
مورد نیاز بیمارستان ها را، پرستاران تشکیل می دهند. این در حالی 
اســت که گفته می شود حوزه سلامت کشــور با کمبود ۱۰۰ هزار 
پرستار مواجه است. از ســوی دیگر، برخی از بیمارستان های تابعه 
وزارت بهداشت، در چند ماه گذشته از تمدید همکاری با پرستاران 
طرحی و قراردادی، خودداری کرده و حالا خبر می رســد که قریب 
به ۱۷ هزار پرستار طرحی و قراردادی، خانه نشین شده اند. کمبود 
نیروی انســانی در مراکز بهداشتی و درمانی، می تواند زنگ خطری 
برای تهدید ســلامت مردم باشــد. زیرا، می تواند مسیر خدمت به 
مردم و بیماران را مختل و حتی مســدود کند. بنابراین، لازم است 
که وزیر بهداشــت، این موضوع را با رئیس جمهور و ســایر اعضای 

دولت، مطرح و بازگو کند.

هشدار هواشناسی نسبت به افزایش 
آلودگی هوا 

ســازمان هواشناسی کشــور با صدور هشــدار زردرنگ از پایداری 
جو،آلودگی هوا، ســکون هوا و افزایش غلظت آلاینده های جوی خبر 
داد.این مخاطرات امروز دوشنبه ) ۲۱ آذرماه( در اراک، ارومیه، تبریز، 
اصفهان و ســمنان، سه شــنبه ) ۲۲ آذرماه( در تبریز، تهران، کرج، 
اراک، اصفهان و سمنان و چهارشــنبه )۲۳ آذرماه( در تهران، کرج، 

اراک، اصفهان و سمنان مورد انتظار است.
در این شــرایط جوی احتمــال افزایش غلظــت آلاینده ها، افزایش 
شاخص های آلودگی هوا، کاهش کیفیت هوا در حد ناسالم برای گروه 
های حســاس و در صورت عدم مهار منابع آلاینده )ثابت و متحرک( 
در مناطق پرتردد ناســالم وجود دارد.سازمان هواشناسی کشور برای 
کاهش آســیب های ناشی از این مخاطرات مدیریت بهینه در مصرف 
ســوخت های فســیلی، کنترل فعالیت های صنعتی آلاینده، کاهش 
تــردد غیر ضروری و پرهیز از حرکات ورزشــی در فضای باز به ویژه 
ســالمندان، کودکان و افراد با ســابقه بیماری های قلبی و تنفسی را 

توصیه می کند.
گفتنی است، هشدار زردرنگ به معنای این است که پدیده ای جوی 
رخ خواهد داد که ممکن اســت در ســفرها و انجام کارهای روزمره 
اختلالاتی را ایجاد کند. این هشدار برای آگاهی مردم صادر می شود.

از ســوی دیگر مسئولان نیز در جریان این هشدارها قرار می گیرند تا 
اگر لازم باشد تمهیداتی را بیندیشند.

جامعه

تجهیزات توانبخشی زیر پوشش بیمه ای قرار گیرد
معاون تحقیقات و فناوری دانشــگاه علوم توانبخشــی و سلامت اجتماعی اظهار کرد: هزینه تجهیزات توانبخشی در کشور زیاد و سرســام آور است بنابراین حمایت بیمه ها برای زیر پوشش قراردادن این 
تجهیزات ضروری است.مسعود فلاحی افزود: ۱۵ تا ۱۶ درصد افراد دنیا دچار معلولیت یا ناتوانی هستند که با استفاده از تکنولوژی ها این ناتوانی ها را می توان برطرف کرد تا آنها در جامعه به راحتی زندگی 
کنند.وی با بیان اینکه در سال های اخیر موضوع فناوری به لحاظ خودکفایی و اهمیت مورد تاکید مسئولان است، اظهار داشت: این حوزه بسیار وسیع بوده و شامل فناوری دارویی که از موارد تکنولوژیک 
هســتند، بیوتکنولوژی و زیســت فناوری، پرونده الکترونیک و گیاهان دارویی است که سهم بزرگی از تجارت را در دنیا دارد.فلاحی ادامه داد: افراد معلول یا دارای ناتوانی نیاز مبرم به تجهیزات توانبخشی 
دارند که به راحتی بدون نیاز به کسی کارهای شخصی را انجام دهند و باید سازمان های بیمه گر با پوشش بیمه ای این تجهیزات به ارتقای سلامت جسم و روان آنها کمک کنند.وی با بیان اینکه بیشتر 
تجهیزات توانبخشی وارداتی است، تصریح کرد: دانشگاه علوم توانبخشی و سلامت اجتماعی برای نخستین بار جشنواره ملی فناوری توانبخشی را برگزار می کند تا به همراه پزشکان و کارشناسان به ارائه 

ایده ها و مقالات در زمینه ارتقای محصولات توانبخشی استاندارد برای رفع نیاز معلولان بپردازد.

گزارش

لوایح پیشگیرانه خشونت علیه زنان در صف انتظار 

مسئولانکجایمیدانایستادهاند؟

درصد

 دربارهسیگارهایالکترونیکوعوارضآنهابیشتربدانید

این روزها خیلی  ها به بهانه دور زدن و ترک سیگار سراغ سیگارهای الکترونیکی می روند و فکر می کنند هیچ ضرر 
و خطری تهدیدشان نمی کنند.

منبع:شهرآرانیوز

اینفوگرافیک

تکخبر

رئیس سازمان بهزیستی با بیان اینکه 
باید بستر جامعه را برای حضور موثر 
افراد دارای معلولیت مهیا کرد، افزود: 
بخشــی از این نــگاه دیوانی و نظام 
اداری اســت و بخشی هم مربوط به 
اجرای تکالیف دستگاه هاست که 11 
وزارت خانه و 15 ســازمان یعنی 26 
دستگاه در مجموع باید وظایف خود 
را نســبت به اجرای قانون حمایت از 
افراد دارای معلولیت انجام دهند.علی 
محمد قادری افزود: 109 حکم قانون 
مذکور اختصاصی و بخشی از احکام 
هم عمومی هســتند که اگر اجرایی 
و عملیاتی شــوند شــاهد جهشــی 
در اجــرای قانــون و بهینه تر کردن 
زندگی افراد دارای معلولیت خواهیم 
بــود.وی با تاکید بر ضرورت توجه به 
در  توانبخشــی  بینی خدمات  پیش 
نظام بودجه ای سال آینده، گفت: این 
موضوع باید در سازمان بیمه سلامت 
بیماری های  تحت عنوان صنــدوق 
خاص و صعب العلاج و با پیش بینی 

ردیف مشخصی برای بهزیستی درج 
شــود تا افراد دارای معلولیت بتوانند 
برای مراجعــه به بخــش هایی که 
مشخص می شود از ضریب معافیت 
ها و امتیازهای لازم برخوردار شوند.

وی یــادآور شــد: در مــورد تحت 
توانبخشی  اقلام  قرار گرفتن  پوشش 

و کمک توانبخشــی هم در نشست 
اخیر کمیته بهزیســتی و توانبخشی 
کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
بحث و گو شــد و همچنین اشتغال 
3 درصدی این افــراد مورد پیگیری 
قرار گرفت.قــادری با یادآوری اینکه 

بــه 61 همت بــرای اجــرای قانون 
حمایــت از افراد دارای معلولیت نیاز 
داریم، گفت: بودجه ما در سال جاری 
کمتر از 3 هزار میلیــارد تومان بود 
یعنی یک بیســتم بودجــه ه ای که 
باید در نظــر گرفته شــود بنابراین 
در مورد مــاده 27 قانون حمایت از 
افــراد دارای معلولیت با مشــکلات 
فراوانــی مواجه هســتیم البته مورد 
بیمــه تکمیلی هم مشــکلات جدی 
وجود دارد که امیدواریم با عزمی که 
دولت مردمی سیزدهم دارد و با توجه 
جدی رئیس جمهوراین مشــکلات و 
مشــکلات بودجه ای حل شــود.وی 
ادامه داد: رئیس جمهور طی روزهای 
اخیر تاکیــدات زیادی برای توجه به 
مشکلات افراد دارای معلولیت مانند 
مســکن و اشــتغال آنها داشت و ما 
توجه بــه تاکیــدات و مصوبات را با 
تا بتوان  جدیت پیش خواهیم بــرد 
خدمت مستمر و موثری را برای این 

قشر داشته باشیم.

رئیسسازمانبهزیستی:

۶۱ هزار میلیارد تومان بودجه مورد نیاز اجرای قانون حمایت از افراد معلول

یکخبرخوب؛

آتش سوزی در جنگل ها و مراتع در سال جاری 
کاهش یافت

میناعبادی/گروهجامعه
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خبر خبر 
معاون منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام خبر داد؛

تسهیلات گمرک تخصصی منطقه ویژه 
اقتصادی پیام به شرکت های دانش بنیان

کرج-خبرنگاریادگارامروز : معاون منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین 
المللی پیام از تعیین و در نظر گرفته شدن گمرک تخصصی این منطقه برای 

ارائه تسهیلات و خدمات به شرکت های دانش بنیان خبر داد.
غلامرضا حمیدی گفت: در راستای اجرای مصوبه هیات وزیران برای جهش 
تولید شــرکت های دانش بنیان ۱۰ گمرک تخصصی در کشــور برای ارائه 
تســهیلات به این شرکت ها در نظر گرفته شــده که یکی از این گمرک ها، 

گمرک تخصصی در پیام است.
او می گوید: بر همین اســاس گمرک تخصصی در منطقه ویزه اقتصادی و 
فرودگاه بین المللی پیام، تســهیلاتی به شــرکت های دانش بنیان از جمله 
اســتفاده از تسهیلات انبار اختصاصی، حمل یکســره، ترخیص نسیه، ارائه 
ضمانت نامه بانکی، استفاده حداکثری از مسیر سبز، استفاده از ظرفیت های 

مواد ۴۲ و ۶ قانون امور گمرکی ارائه می کند.
معــاون منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام در بخش دیگری از 
سخنان خود با بیان اینکه با هدف تحقق شعار سال روند استقرار شرکت های 
دانــش بنیان با اولویت فناوری های نوین در منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه 
بین المللی پیام تسهیل می شود، گفت: بیش از ۲۰ شرکت دانش بنیان هم 
اکنون در حوزه های مختلف در این منطقه فعال هستند که بنا داریم با توسعه 
زیر ساخت ها در فاز چهار که در هفت ناحیه در حال آماده سازی است بتوانیم 

تعداد بیشتری از این شرکت ها را مستقر کنیم.
او در بخــش دیگری از ســخنان خود به ارائه مشــوق هایی برای اســتقرار 
شرکت های دانش بنیان در پیام اشاره کرد و افزود: این امکان وجود دارد که 
تا ۱۵ درصد بر روی اجاره بهای زمین به این شرکت ها تخفیف داده شود، به 
همین منظور شــرکت های دانش بنیانی که به دنبال استقرار در این منطقه 

هستند می توانند از چنین مشوق هایی بهره مند شوند.
حمیدی در ادامه به فراخوان هایی برای واگذاری بخشی از خدمات در منطقه 
ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام به بخش خصوصی اشاره کرد و گفت: 
به همین منظور فراخوان هایی ازجمله جذب ارائه دهندگان خدمات کسب 
و کار، واگــذاری اراضی به فعالان حوزه ارتباطات، و مدیریت و بهره برداری از 

انبار های عمومی در این منطقه انتشار یافته است.
او مــی گویــد: علاقه منــدان برای کســب اطلاعات بیشــتر در خصوص 
 فراخوان های مختلف منتشــر شــده می توانند به وبسایت شرکت به نشانی

 wwww.payamaviation.ir مراجعه کنند.

رئیس سازمان صمت فارس:

مشکلات ۵۰ واحد مستقر 
در شهرک صنعتی شیراز بررسی شد

شیراز – توانایی،خبرنگاریادگارامروز : رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان فارس با اشاره به برگزاری میز خدمت با حضور استاندار، 
از بررسی مسائل و مشکلات مربوط به ۵۰ واحد صنعتی و تولیدی مستقر 

در شهرک صنعتی شیراز خبر داد.
حمیدرضا ایزدی در حاشیه میز خدمت ویژه صنعتگران شهرک صنعتی 
بزرگ شیراز، در جمع خبرنگاران، تسریع در خدمات رسانی و ارتقای کمی 
و کیفی ارائه خدمات به تولید کنندگان را از مهمترین مزیت های استقرار 

میز خدمت عنوان کرد.
او همچنیــن هــدف از برپایی این میز خدمت را حل و فصل مســتقیم 
مشــکلات واحدهای صنعتــی با حضور مدیران مربوطــه در محل و نیز 
پاســخگویی مستقیم و بی واسطه مســئولان برای خدمت رسانی و رفع 
مشکلات کارآفرینان، صنعتگران، تولید کنندگان و سرمایه گذاران بخش 
خصوصی و بهبود، توســعه و تســهیل فضای کسب و کارهای مستقر در 

شهرک صنعتی بزرگ شیراز برشمرد.
ایزدی با تاکید به بررسی دغدغه ها و مشکلات پیش روی تولید کنندگان 
در کمترین زمان، اظهار کرد: تســریع در خدمات رسانی و ارتقای کمی و 
کیفی ارائه خدمات به تولید کنندگان از مهمترین مزیت های استقرار میز 
خدمت است که  در این نشست نیز مدیران این واحدها برای حل مسئله 
کمبود مواد اولیه، جبران کسری نقدینگی، درخواست سرمایه درگردش، 
امهال نتسهیلات، تعیین تکلیف بدهی، تقسیط بدهی  و نیز برخورداری از 
بخشش امور مالیاتی و بیمه مراجعه کردند که با ارائه خدمات مشاوره ای، 
پاسخگویی و پیگیری مشــکلات و مطالبات آنها از نزدیک مورد بررسی 

قرار گرفت.
میز خدمت ویژه واحدهای صنعتی و تولیدی با حضور اســتاندار فارس، 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری، رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان، معاونین شرکت شهرک های صنعتی و تعدادی از روسای 
دســتگاه های اجرایی ذی ربط، مدیران عامل بانک ها و مدیران واحدهای 
تولیدی در شــهرک صنعتی بزرگ شــیراز برگزار و برای درخواست های 
تولید کنندگان پس از بررسی نهایی، دستورات و مصوبات لازم در راستای 

حل مشکلات و حمایت از صنعتگران و تثبیت اشتغال آنها صادر شد.

 رئیس شورای اسلامی شهر  مطرح کرد؛

احداث پارک »مشاهیر« شهر خرم آباد
 تا پایان امسال

خرم آباد- فائزه میردریکوندی،خبرنگاریادگارامروز : رئیس شــورای 
اسلامی شهر خرم آباد از احداث و تکمیل پارک »مشاهیر« این شهر تا پایان 

سال جاری خبر داد.
کرم نعمتی  با اشــاره به پروژه پارک »مشاهیر« شهر خرم آباد، اظهار داشت: 
برای اجرای این پروژه حدود شش میلیارد تومان اعتبار پیش بینی شده است.
وی عنــوان کرد: تا کنون نزدیک به چهار میلیارد تومان از این میزان اعتبار 

هزینه شده است.
رئیس شورای اسلامی شهر خرم آباد، افزود: به دلیل اینکه اعتبار به پیمانکار 

پرداخت نشده بود، کار در این پروژه کُند پیش رفت.
نعمتی با بیان اینکه بخشــی از مصالحی که قرار بود از سوی پیمانکار مورد 
استفاده قرار گیرد نیز مورد قبول مدیریت شهری نبود، گفت: اصلاح اقدامات 
در این رابطه نیز طول کشید، اما با توجه به رایزنی ها و جلسات برگزار شده با 

پیمانکار، مقرر شده که کار با سرعت بیشتری انجام گیرد.
وی با تاکید بر اینکه منتظر هستیم که فضای عمرانی پارک تکمیل شود و بعد 
از آن از سردیس مشاهیر استفاده و نصب خواهند شد، افزود: این پروژه باید تا 

پایان سال به اتمام برسد.

خبرنگار  مومنــی،  اصفهان-مریــم 
یادگارامروز: رییس دانشگاه آزاد اسلامی واحد 
تشکل ها  اصفهان)خوراسگان(گفت:انجمن ها، 
و کانون های دانشــجویی، صدای دانشجو در 

دانشگاه باشند  
شرایط حال حاضر جامعه و دانشگاه ها شرایطی 
حساس است که از ســویی با هجمه های بی 
امان رسانه ها و بوق های تبلیغاتی دشمن برای 
جداکردن دانشجو و جوانان از بدنه جامعه و از 
ســوی دیگر غفلت برخی دستگاه های ذیربط 
فرهنگی در برخورد با این مقوله مواجه هستیم

واحــد  اســلامی  آزاد  دانشــگاه  رییــس 
اصفهان)خوراســگان( در نشست با مسئولان 
انجمن های علمی، تشــکل های و کانون های 
دانشجویی، بر اهمیت کار این مجموعه  ها در 
انتقال خواســته های دانشجویان به مسئولان 

دانشگاه تاکید کرد
پیام نجفی گفت: شرایط حال حاضر جامعه و 
دانشگاه ها شرایطی حساس است که از سویی با 
هجمه های بی امان رسانه ها و بوق های تبلیغاتی 
دشمن برای جداکردن دانشجو و جوانان از بدنه 
جامعه و از سوی دیگر غفلت برخی دستگاه های 
ذیربط فرهنگی در برخورد با این مقوله مواجه 
هســتیم. وی درجلسه مشــترکی که با اعضا 
و مســئولان کانون ها، تشکل ها و انجمن های 
علمی دانشــجویی که به مناسبت استقبال از 

۱۶ آذر روز دانشــجو و هفته پژوهش تشکیل 
شــد، اظهار کرد: برای فعالیت و کسب توفیق 
در اینگونه اجتماعات لازم است که دیدی باز و 
فراجناحی خارج از دایره خودمانی و حلقه های 
هم فکری تشکیلاتی و عقیدتی داشته باشید 
تا بتوان با کمک این بینش، جذبی حداکثری 
از همه گرایشات و تعلقات سیاسی، فرهنگی، 

اجتماعی و … صورت دهید.
نجفی با اشــاره به حساســیت دوچندان کار 
تشــکیلاتی و فرهنگی در دانشگاه نسبت به 
ســایر ارکان جامعه افزود: هنر دانشگاه برای 
ایجاد جذابیت در میان دانشجویان، ایجاد انگیزه 

اســت و برای خلق انگیزه، یافتن دغدغه ها و 
نقدهای تک تک دانشــجویان از اهمیت قابل 
توجهی برخوردار است، چرا که یافتن دغدغه ها 
و انتقال آن به ســطوح بالاتر اعم از مسئولان 
داخل یا نهادهای خارج دانشــگاه می تواند در 
عدم درک متقابل و رفع شکاف میان نسل ها 
و ایجاد جامعه ای سالم و به دور از بحران موثر 

خواهد بود.
دبیر هیات امنای دانشگاه آزاد اسلامی استان 
اصفهان تصریح کرد: در دانشگاه با یک جمعیت 
چند ده هزار نفری با سلایق و علایق متفاوت 
روبرو هستیم و سعی کنید از فرصت ۱۶ آذر و 

روز دانشجو، نهایت بهره برداری را برای جذب 
حداکثری و عضوگیری در انجمن ها و تشکل ها 
داشته باشید. وی اضافه کرد: توجه داشته باشید 
که رسالت دانشگاه فقط آموزش نیست و تلاش 
کنید در رشــد تعاملات اجتماعــی، برگزاری 
کرسی های آزاد اندیشی، تشکل ها و مباحثی 
خارج از دروس و ســرفصل هایی که خروجی 
مفید و قابل اســتخراج چه در بعد اجتماعی، 
سیاسی، روانشناسی و سایر ابعاد برای دانشگاه و 

حتی سیاستگذاران داشته باشد.
نجفی ضمــن دعوت از همه اعضا برای حضور 
فعال در طرح پویش خاطرنشــان کرد: طرح 
پویش فرصتی ایده آل برای جذب دانشجویان 
است و انجمن ها و تشکل ها می توانند با حضور، 
همکاری و سرمایه گذاری در این طرح، بخش 
عمده ای از مســیر را در خصوص جذب اعضا 

طی کنند.
در این نشست، تشــکیل کمیته ای ۱۲ نفره 
متشــکل از مســئولان و اعضای انجمن ها و 
کانون ها و تشکل ها  به عنوان نمایندگان همه 
دانشــجویان از همه دانشــکده ها و به جهت 
جلوگیری از موازی کاری کانون ها و تشکل ها و 
تسریع در روند اجرایی اقدامات آنها از مهم ترین 
تصمیمات اتخاذ شده توسط رییس دانشگاه، 
معاونت فرهنگی- دانشجویی و اعضای حاضر 

بود.

رییس دانشگاه آزاد اسلامی واحد اصفهان)خوراسگان(:

پرداخت تسهیلات بنیاد برکت لرستانانجمن ها، تشکل ها و کانون های دانشجویی، صدای دانشجو در دانشگاه باشند
به ۲۰۰ طرح دانش بنیان مصوب شد

خرم آباد -فائزه میردریکوندی،خبرنگاریادگارامروز : رییس پارک علم 
و فناوری لرستان گفت: تفاهم نامه همکاری بین این مرکز و بنیاد برکت ستاد 
اجرایی فرمان حضرت امام )ره( در راستای حمایت مالی و پرداخت تسهیلات 

به ۲۰۰ طرح دانش بنیان استان منعقد شد.
 فرهاد نامداری  اظهار داشت: این تفاهم نامه در راستای تحقق شعار »تولید، 
دانش بنیان، اشتغال آفرین«، به امضا رسیده و هدف آن حمایت از واحدهای 
فناور و دانش بنیان مستقر در پارک علم و فناوری و مراکز رشد وابسته است.

وی ادامه داد: در این راستا نسبت به راه اندازی و توسعه ۲۰۰ طرح دانش بنیان 
و دانش محور طبق دستورالعمل های حمایتی اقدام می شود.

وی افزود: حمایت بنیاد برکت از طرح ها در قالب پرداخت تسهیلات، متناسب 
با میزان سرمایه گذاری مورد نیاز و یا مشارکت در طرح ها می باشد و اعتبارات 
مورد نیاز پروژه های اشتغال زا تا سقف یکهزار میلیارد ریال در قالب الگوهای 

مصوب بنیاد، تامین مالی می شود.
نامداری ابراز امیدواری کرد با اجرایی شدن مفاد این تفاهم نامه میزان تجاری 

سازی محصولات فناورانه و دانش بنیان استان افزایش یابد.

سخنان تکراری و غالبا غیر 
اجرایی شهردار شهریار در نشست خبری 

با اصحاب رسانه
شهریار –حسین ساسانی قمصری،خبرنگاریادگارامروز :  اولین نشست 
خبری اصحاب رسانه و خبرنگاران با محمدصادق کولیوند شهردار شهریار ، 
میثم قربانی سخنگوی شورای اسلامی شهر شهریار با هماهنگی فرمانداری 
و اسماعیل صادق زاده مدیر روابط عمومی فرمانداری ویژه این شهرستان به 

منظور پاسخگویی به سوالات خبرنگاران و تنویر افکار عمومی برگزار شد.
در این نشســت خبری که اغلب خبرنگاران ســکوت کرده یا با پاسخ قانع 
کننده ای مواجه نشدند شهردار شهریار با اشاره به میزان تحقق بودجه سال 
جــاری)1401( گفت : از بودجه ۱۳۰۰ میلیارد تومانی ســالجاری که ۵۰۰ 
میلیارد تومان در حوزه اداری و ۷۰۰ میلیارد تومان در حوزه عمرانی تعریف 
و مصوب شــورای اسلامی شهر شده اســت ۷۰۰ میلیارد تومان به صورت 
غیر نقدی و ۶۰۰ میلیارد تومان بصورت مشــارکتی در نظر گرفته شده که 
تاکنون قریب به ۶۵۰ میلیارد آن محقق شــده است.این در حالیست که در 
سه ماهه پایانی سال اکثر شهرداریهای شهرهای غرب استان تهران به بودجه 

صددرصدی خود دست یافته اند.
صادق کولیوند شهردارشــهریار در ادامه این نشست و در حالیکه بسیاری از 
پروژه های ســطح شهر بلاتکلیف و نیمه کاره رها شده اند در پاسخ به سوال 
های خبرنگاران در حوزه های اجتماعی، ورزشی، فرهنگی و پروژه های عمرانی 
شهرداری شهریار اظهار داشت : مدیریت شهری شهریار ۴۰۰ پروژه در سال 
جاری در دست اقدام دارد که پس از طی مراحل قانونی از شورا تا فرمانداری 
؛هم اکنون با تلاش همکارانم عملیات اجرایی خود را طی می کنند که جا دارد 
از تعامل ارزنده اعضای شورای اسلامی در راستای تصویب لوایح عمرانی که 

اهتمام ویژه ای نسبت به آنها دارند قدردانی نماییم.
وی همچنین در این نشســت در خصوص مسائلی همچون زیرگذر بسیج ، 
خدمات شهری ، پسماند ، متروی بین شــهری ، اجرای بوستان ها و اماکن 
ورزشی ، پارکینگ طبقاتی ، مجموعه های فرهنگی ، سالن تئاتر بزرگ شهر ، 
مباحث ساخت و ساز غیر مجاز و کمیسیون ماده ۱۰۰ ، حمل   نقل عمومی و 
ترافیک ، نخاله های ساختمانی ، ساماندهی صنوف مزاحم ، سد معبر ، جمع 
آوری پسماند شهری ، بحث بافت فرسوده و تسهیلات شهرداری در خصوص 
تشویق شهروندان در جهت نوسازی آن بودجه ۲۰۰۰ میلیاردی سال آینده 
شهرداری و دیگر موضوعات توضیحاتی را بیان کرد که هیچ یک از توضیحات 
وی مورد قبول خبرنگاران پرسشگر قرار نگرفت و آنها را تکراری و غیر عملی 

خواندند.
گفتنی است در پایان این نشســت میثم قربانی سخنگوی شورای اسلامی 
شهریار نیز به ارائه سخنانی در خصوص سوالات خبرنگاران در حوزه پارلمان 
شهری پرداخت.ولی از پاسخگویی به چگونگی ونحوه جلب قضایی چند تن از 

اعضای شورای شهر طفره رفت.

هدیه مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی 
و استاندار به چهارقلوهای کرمانشاهی

کرمانشاه  استاندار   : کرمانشاه –فریده محمدی،خبرنگاریادگارامروز 
به همراه مدیر درمان تامین اجتماعی اســتان و جمعی از مسئولان دیگر، از 
چهارقلوهای تازه متولد شده عیادت کردند و یک واحد آپارتمان، 50 میلیون 
تومان تسهیلات قرض الحسنه و بیست و هشت میلیون تومان بصورت بلاعوض 
به خانواده آنها هدیه شــد. بهمن امیری مقدم استاندار کرمانشاه با حضور در 
بیمارســتان حضرت معصومه و پس از عیادت چهارقلوهای کرمانشاهی به 
مدیرکل راه و شهرسازی استان دســتور دادکه اقدام لازم در کمترین زمان 
ممکن برای تامین یک واحد آپارتمان بصورت رایگان برای خانواده این چهارقلو 
انجام شود. وی همچنین از مدیرکل بهزیستی استان خواست پیگیری لازم 
برای تامین رایگان شیرخشک و پوشک چهارقلوها انجام شود و در مواقع مورد 
نیاز، دسترسی این چهارقلو به امکانات درمانی رایگان مدیریت درمان تامین 

اجتماعی و امکان حضور پزشک در منزل این نوزادان فراهم شود.
استاندار کرمانشاه از زحمات و خدمات مدیر درمان تامین اجتماعی استان و 
نیروهای درمان بخش مراقبت های ویژه کودکان و نوزادان بیمارستان حضرت 

معصومه )س( قدردانی کرد.
مدیر درمان تامین اجتماعی استان کرمانشاه هم با مساعد توصیف کردن حال 
چهارقلوها از اهدای 28 میلیون تومان به عنوان هدیه دکتر موسوی مدیرعامل 
ســازمان تامین اجتماعی به این نوزادان خبر داد و گفت: مدیرعامل سازمان 
تامین اجتماعی همچنین مبلغ 50 میلیون تومان دیگر به عنوان تهسیلات 

قرض الحسنه به خانواده چهارقلوهای کرمانشاهی اختصاص داده است.
دکتــر حجتی پور با قدردانی از زحمات کارکنــان بخش مراقبت های ویژه 
کودکان و نوزادان بیمارستان حضرت معصومه )س( در مراقبت از این نوزادان 
گفت: به این کارکنان پرتلاش هم پاداش داده خواهد شد. بهزیستی کرمانشاه 
هم از ارائه مستمری ماهانه به این چهارقلو خبر داد. استاندار کرمانشاه همچنین 
از بخش های مختلف بیمارستان حضرت معصومه )س( از جمله بخش ال، 
دی، آر )زایشگاه مدرن و منطبق با استانداردهای روز دنیا( بازدید و از امکانات، 
فضای بیمارستان و نحوه برخورد و خدمات دهی کارکنان آن ابراز رضایت کرد 
و گفت: این بیمارســتان با این ویژگی ها یکی از بهترین مراکز درمانی است 

و شرایط و امکانات موجود در آن در سطح بیمارستانهای خوب کشور است.

ایلام-ســارامیری،خبرنگاریادگارامروز: 
مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام گفت: ۲۴ قلم 
از کالاهای اساسی مصرفی مورد نیاز این پالایشگاه 
در حوزه مواد شــیمیایی و ابــزار دقیق با کمک 
شرکت های دانش بنیان تأمین شده است. روح اله 
نوریان در آئین گرامیداشت و تجلیل از بسیجیان 
شرکت پالایش گاز ایلام، اظهار کرد: کارکنان این 
شرکت بسیجی وار برای تأمین پایدار و جلوگیری 
از افت فشار گاز مشترکین و صنایع پایین دستی 

تلاش می کنند. وی افزود: خوشــبختانه کارکنان این شرکت برای تأمین پایدارگاز مشترکین 
و خوراک صنایع پائین دســتی با قابلیت اطمینان بیش از ۹۹ درصد، آماده کار هســتند و در 
این زمینه تلاش خود را دوچندان می کنند. مدیرعامل شــرکت پالایش گاز ایلام تاکید کرد: 
کارکنان پالایشــگاه گاز ایلام در عرصه های اجتماعی، علمی، اقتصادی، کمک به آسیب های 
اجتماعی همچون سیل و زلزله مانند یک بسیجی واقعی، پای کار بوده و با این فرهنگ، در جهت 
تأمین تولید پایدار گاز تلاش می کنند. نوریان با اشــاره شعار سال با عنوان تولید، دانش بنیان 
و اشــتغال آفرین، افزود: این واحد صنعتی در ۲ محور تولید و دانش بنیان، اقدامات قابل قبولی 
انجام داده است و در سال گذشته در تولید گازمایع خام ۲۱۶ درصد، اتان ۲۸۴ درصد، فروش 
محصولات پنجگانه ۸۶ درصد رشد داشته است. وی با اشاره به این که این پالایشگاه در عرصه 
تولید و صنعت در تحقق فرمایشات مقام معظم رهبری )مدظله العالی( تلاش می کند، تصریح 
کرد: این شرکت در هشت ماهه نخست سال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل در تولید گاز 
مایع خام ۴۵ درصد، اتان ۴۷ درصد، گوگرد۲۰ درصد و در تزریق گازطبیعی به شبکه سراسری، 
۸ درصد رشد داشته است. مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام یادآور شد: ۱۶ تجهیز اساسی و 
حیاتی این پالایشگاه که قبلًا توسط شرکت های خارجی تأمین می شد، اکنون با دست توانمند 
متخصصان داخلی بومی سازی شده است. وی اضافه کرد: در حوزه دانش بنیان با راهبرد تکمیل 
حلقه توزیع فناوری بومی سازی و قطع زنجیر وابستگی به خارج از کشور و تعمیق ساخت داخل، 
۲۴ قلم از کالاهای اساسی مصرفی مورد نیاز این پالایشگاه در حوزه مواد شیمیایی و ابزار دقیق 

با کمک شرکت های دانش بنیان تأمین شده است.

شــهرکرد –احســان محمودی، خبرنگار 
یادگار امروز: مدیر کل سازمان بهزیستی استان 
چهارمحال و بختیاری گفت : ســازمان بهزیستی 
یکی از متولیان خدمت رســانی به معلولین می 
باشد که اگر همکاری دستگاه های دیگر نباشد این 

سازمان نمی تواند به تنهایی انجام وظیفه نماید.
علی نصیری گفت : در حال حاضر عمده فشــار 
های کشور بر دوش معلولین و افراد تحت پوشش 
بهزیستی است چون وقتی اقتصاد مردم و داروهای 
بیماران تحت تاثیر تحریم قرار می گیرد فشار آن بر افراد ضعیف جامعه خصوصاً معلولین و افراد 
تحت پوشش بهزیستی است. وی افزود: سازمان بهزیستی یک سازمان حمایتی با فعالیت های 
گسترده می باشد که از قبل تولد تا بعد از مرگ در حیطه فعالیت های بهزیستی است و گروه 
های سنی مختلف که درگیر معلولیت هستند قبل از اینکه معلولیت صورت بگیرد باید بهزیستی 
مراحل درمان را انجام دهد چون فعالیت های بهزیستی در عرصه های مختلف جنبه حمایتی 
دارد . مدیر کل بهزیستی استان تصریح نمود که در حال حاضر ۳۲ هزار معلول تحت پوشش 
سازمان بهزبستی استان قرار دارند که از این تعداد ۱۵ هزار نفر مستمری بگیر دائم بهزیستی و ۵ 
هزار نفر در مراکز شبانه روزی نگهداری می شوند و مابقی به صورت موردی از خدمات بهزیستی 
بهره مند می شوند. وی افزود: سازمان بهزیستی جهت پیشگیری از معلولیت ها غربالگری شنوایی، 
بینایی و مشاوره ژنتیک و اجباری نمودن آزمایشات در خانواده های دارای معلول را اجرا نموده 
اســت و هم اکنون غربالگری و مشاوره های ژنتیک برای افراد نیازمند رایگان انجام می شود و 
متاسفانه آمار دقیق و کاملی از اینکه چند درصد از معلولیت ها بر اثر چه عاملی است وجود ندارد.

علی نصیری در خصوص وضعیت مســکن مددجویان استان گفت: در حال حاضر ۳۳۴ واحد 
مسکن مددجویان بهزیستی آماده واگذاری است و ۱۵۴ واحد در مرحله نازک کاری است که به 
مددجویان واگذار می شود. که تعهد احداث مسکن برای مددجویان زیر پوشش بهزیستی استان 
که یک  هزار و ۲۶۵واحد بوده ۶۰ درصد تعهد مسکن استان تحقق یافته است و در سال گذشته 
تعهد واگذاری مسکن ۶۸۶ واحد بود که با همکاری و حمایت همه دستگاه های اجرایی ۷۹۴ 

واحد مسکن با اعتباری بالغ بر ۳۰۰ میلیارد تومان به مددجویان واگذار گردید. 

مدیر کل بهزیستی استان چهارمحال و بختیاری:

سازمان بهزیستی یک سازمان حمایتی
 با فعالیت های گسترده می باشد

مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام خبر داد؛

تامین ۲۴ قلم کالای مورد نیاز پالایشگاه گاز ایلام
به همت شرکت های دانش بنیان

قزوین-مصطفی مرادی،خبرنگاریادگارامروز : معاون 
امور صنایع ســازمان صمت قزوین گفت: در سال جاری 
بــرای 184 واحد و خط تولید در ســطح اســتان پروانه 

بهره بردری صادر شد.
بــه گــزارش خبرنگار مــا، محمدتقی میرزا عباســی با 
اشاره به ســرمایه گذاری صنعتی در استان گفت: میزان 
ســرمایه گذاری صنعتی واحدهایی که پروانه بهره برداری 

آن ها صادر شده 2 هزار و 968 میلیارد تومان است.
معاون امور صنایع سازمان صمت قزوین ادامه داد: درحال 
حاضر تعداد یک هزار واحد تولیدی در سطح استان دارای 
جواز تاســیس هستند که با بهره برداری از آن ها تولید در 

استان رونق پیدا خواهد کرد.
وی عنــوان کرد: درحال حاضر صنایع اســتان به 2 هزار 
میلیارد تومان ســرمایه در گردش نیــاز دارند که کمک 

به تامین آن ها در راســتای توســعه و رونق تولید و حل 
مشکلات واحدهای تولیدی در اولویت قرار دارد.

این مســئول ادامه داد: در کنار حل مشــکلات صنایع، 
توسعه هم مد نظر است و در هیمن راستا مواردی مانند 
شهرک های تخصصی ســرمایه گذاری خارجی، نوسازی 
ماشــین آلات و تقویت صنایعی مانند پوشاک، نساجی و 

قطعات خودرو مد نظر است.

اصفهان – مریــم مومنی، خبرنگار 
یادگار امروز : با اجرای فــاز اول پروژه 
مدیریت هوشــمند تخصیص و توزیع آب 
در ســامانه آبرسانی اصفهان بزرگ، توزیع 
عادلانه آب در شــهرها و روستاهای تحت 
پوشــش طرح که به این ســامانه مجهز 

شدند، صورت گرفت.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان 
اصفهان گفت: پروژه مدیریت هوشــمند 
سامانه آبرســانی ابتدا در شهر تودشک و 
سپس در شهر خوانسار پیاده سازی شد و 
نتایج ارزشمند آن به صورت مقالات متعدد 
در مجلات و کنفرانس های متعددی ارائه 
گردیــد و هم اکنون فاز اول این پروژه، در 

مدار بهره برداری قرارگرفته است.
حســین اکبریان افــزود: آبفای اســتان 
اصفهــان، همــواره در بکارگیری فناوری 
های نوین در صنعت آب و فاضلاب پیشتاز 
بوده اســت به طوری که هــم اکنون این 
شــرکت با کمک سامانه تله متری ،امکان 
کنترل اتوماتیک کلیه تاسیسات آبرسانی 
تحت پوشش طرح آبرسانی اصفهان بزرگ 

را دارد.
وی خاطر نشــان ســاخت که هم اکنون 

با توجه به قرار گرفتن ســامانه تله متری 
در سطح مناســبی از پایداری و اطمینان 
پذیری، و نیز اهمیــت تحلیل داده ها در 
فرایندهای تصمیم گیــری و بهبود بهره 
وری ســازمانی، این شــرکت وارد مرحله 
جدیــدی از بکارگیــری داده ها در اتخاذ 
تصمیمات مدیریتی و توســعه بهره وری 

ســازمانی در بخش بهره بــرداری از آب 
شرب شده است.

استان  وفاضلاب  مدیرعامل شــرکت آب 
اصفهان به برخی از مزیت های این پروژه از 
جمله توزیع عادلانه آب ، کاهش هدررفت 
شــبکه توزیــع، کاهش حوادث شــبکه، 
کاهش اســتهلاک و افزایــش طول عمر 

شبکه، افزایش رضایت مندی مشترکین و 
مدیریت بحران اشــاره کرد و گفت: پیش 
از این مدیریت آبرســانی، به رغم استفاده 
از سیستم های نوین تله متری، مبتنی بر 
تجربه بوده است. از سوی دیگر با توجه به 
گستردگی سامانه آبرسانی اصفهان بزرگ، 
و توسعه سامانه تله متری، نیاز به تحلیل 
دقیق داده ها همواره احساس می گردید 
و بدین ترتیب با افزودن سامانه هوشمند 
به تاسیســات آبرســانی از طریق هوش 
مصنوعی و با کمک تجربه انسانی، آبفای 
اســتان اصفهان موفق شد رسالت خود را 
در دسترسی پایدار همه مردم به آب شرب 

و توزیع عادلانه آن ارتقا بخشد.
اکبریان با بیان این که مدیریت هوشمند 
تخصیص و توزیع عادلانه آب در ســامانه 
آبرسانی اصفهان بزرگ توسط کارشناسان 
شــرکت طراحی و به بهره برداری رسیده 
است تصریح کرد: برای اولین بار در کشور 
این نرم افزار بر اساس الگوریتم ها، روش ها 
و راه کارهــای مبتنی بر هوش مصنوعی با 
تکیه بر توان داخلی شــرکت، مدل سازی 
و راه اندازی شــد که در نهایت بهره وری 

سازمانی را ارتقا می دهد.

با هوشمند سازی شبکه آبرسانی اصفهان بزرگ صورت گرفت؛

مدیریت هوشمند تخصیص و توزیع عادلانه آب در سامانه آبرسانی اصفهان بزرگ

معاون سازمان صمت استان:

184پروانه بهره برداری برای صنایع قزوین صادر شد



	�1145�� شماره�1401�21�آذر�ماه�دوشنبه www.yadegaremrooz.ir
yadegar_emrooz@yahoo.com 6

 الهه نجفوند/ گروه سلامت

فصل پاییز همانقدر که به تنوع رنگ هایش شهرت دارد، 
به خوراکی ها رنگارنگ و پرخاصیتش نیز شهره است که 
میوه به نیز در لیست همین خوراکی ها می گنجد و نباید 
فرصت استفاده از آن را از دست داد. با ما باشید تا ضمن 
آشنایی بیشتر با خواص این میوه بهشتی، بر تنوع غذایی 

تان نیز بیفزایید. 
 

خواص شگفت انگیز بِه
بیایید با خواص شــگفت انگیز به آغاز کنیم تا وقتی می 
خواهید زحمت پخت و پز خوراکی های منحصر به فرد را 
بکشید، حسابی انگیزه داشته باشید. به، دارای ویتامین ها 
و موادمعدنی از قبیل ویتامین های ســی، انواع ویتامین 
های ب، پتاسیم، منیزیم، کربوهیدرات، مس، آهن، روی، 
سلنیوم، پروتئین، فیبر، خواص آنتی اکسیدانی و ... است 
که به ســبب داشــتن هریک از این ها می تواند کارایی 
مختلفی در ســلامتی انســان داشته باشــد. چه بسا که 
در روایات بســیاری نیز توصیه به مصرف به شده است؛ 
مثلا رســول اکرم)ص( می فرمایند: به بخورید که قلب را 
جلا داده، برای ســینه خوب بوده و آن را تمیز می کند. 
همچنیــن می فرمایند: به بخورید که ذهن را تقویت می 

کند، غم و اندوه را می برد و فرزند را زیبا می  سازد.
از همیــن چنــد روایت می توان به خــواص بی نظیر به 
پی بــرد که در اینجا به چند مورد از این خواص اشــاره 

می کنیم.
 

دشمن سرسخت سرماخوردگی و آلرژی
این میوه پاییزی به ســبب داشــتن مقدار قابل توجهی 
ویتامین ســی ضمن تقویت سیستم ایمنی می تواند در 
دوران ســرماخوردگی با ویروس ها، عفونت ها و التهابات 
مبارزه کرده و باعث بهبود عملکرد دستگاه تنفسی شود. 
همچنین این میوه قدرت ضدآلرژی بالایی دارد، بطوریکه 
از آن حتی در ســاخت داروهای ضدآلرژی نیز اســتفاده 

می شــود، بنابراین در این روزهایی که خیلی ها با آلرژی 
فصلی دست و پنجه نرم می کنند، می تواند کمک کننده 
باشد. راستی خواص تخم به را هم فراموش نکنید. حتما 
که شــما هم معجزه تخم به و لعاب حاصل از آن را دیده 
ایــد و تخم به هایتان را یک جای امن نگه داشــته اید تا 
اگر سرفه امانتان را برید، چندتا از آن ها را خیس کنید و 

لعاب آن را آرام آرام بخورید.

معجزه ای در درمان مشکلات گوارشی حتی 

سرطان
هرآنچــه از خواص به در محافظت از دســتگاه گوارش و 
بهبود بیماری های آن برایتان بگوییم، باز هم کم اســت، 
بطوریکه از گذشــته هــای دور از این میــوه در درمان 
بیماری های گوارشی اســتفاده می شده است. التهابات 
روده، کولیت، زخم معده، رفلاکس، عفونت های گوارشی، 
اســهال، یبوست و ... از مشکلاتی هستند که به می تواند 
درمانگر آن ها باشــد. البته گفته می شود که این میوه از 
قدرت بالایی برای مقابله با سلول های سرطانی بویژه در 
روده برخوردار است. به حتی می تواند به تهوع و استفراغ 
دوران بــارداری نیز کمک کنــد و در عین حال موجب 

افزایش هوش جنین شود.

سلامت و زیبایی پوست و مو
این روزها زیبایی پوست و مو به یکی از اولویت های مردم 
به خصوص خانم ها تبدیل شده که میوه به که برخی ها 
از آن به عنوان میوه زیبایــی یاد می کنند، تاحد زیادی 
می تواند به کمــک آن ها بیاید. این میوه به دارای آنتی 
اکسیدان هایی است که با ازبین بردن مواد مضر، سلامت 
پوست را تضمین می کند. از بین بردن لکه های پوستی، 
بهبــود چین و چروک و مقابله با اشــعه ماوراء بنفش از 
خواص قابل توجه به محســوب می شــود. همچنین به 
کمک زیادی به خون ســازی و تنظیم گردش خون  می 
کند و به همین سبب باعث تقویت فولیکول های مو و در 

نتیجه رشد و زیبایی هرچه بیشتر مو می شود.

عباس دارایی
 برزیل باخت؛ تیته استعفا داد و یک جام جهانی 
دیگر هم برای سلســائو با تلخی به پایان رسید. 
تیم ملی فوتبال برزیــل در حالی از حضور در 
جمع چهار تیم مرحله نیمه نهایی جام جهانی 
2022قطر بازماندکه  در دیداری که همه پیش 
بینی ها حاکی از پیروزی برزیل برابر کرواســی 
بود ، کروات ها با نقش آفرینی لیواکویچ باز هم 

در ضربات پنالتی به پیروزی رسیدند .
بازی برزیل – کرواسی در حالی با گل نیمار در 
وقت های اضافی می رفت سلســائو را به جمع 
چهار تیم پایانی جام برساند  ، اطمینان بیش از 
اندازه به این گل به نظر می رســید تمرکز را از 
بر زیلی ها گرفته اســت و اینجا بود که تعویض 
طلایــی دالیــچ ، ورق را در دقایق پایانی وقت 
اضافی دوم برگرداند و توســط پتکوویچ به گل 
رسیدند ، با گل تساوی کروات ها ، بازی پس از 
120دقیقه تلاش در وقت های قانونی و اضافی 

به ضربات پنالتی رفت .
کروات ها که در مرحله قبل ژاپن را در ضربات 
پنالتی شکســت داده و در بازی های دوره قبل 
جــام جهانی نیز با هنرنمایی در ضربات پنالتی 
مراحل را طی و بــه فینال صعود کرده بودند ، 
در این بازی نیز نشــان دادند متخصص ضربات 
پنالتــی هســتند ، دروازه بان پنالتــی گیر و 
بازیکنان پنالتی زن حــالا کروات ها را بعنوان 

شگفتی ساز اصلی جام 2022 قطر معرفی کرده 
است زیرا این تیم بر خلاف همه پیش بینی ها 
سلسائویی را حذف کرد که از دید کارشناسان 
و فوتبال نویسان و هواداران فوتبالی بخت اصلی 

قهرمانی در جام جهانی قطر بود.
برزیل آخرین بار در جــام جهانی 2002 برای 
پنجمین بار فاتح جام جهانی شــده بود و این 
امید را داشــت تا یکبار دیگر در آسیا قهرمان 
جهان شود اما همان مســیری را طی کرد که 
پیش از ایــن مرحله یک چهــارم نهایی برابر 
فرانسه در 2006 ، هلند 2010 ، بلژیک 2018 
و نیمه نهایــی تحقیر آمیز برابــر آلمان ها در 

2014 طی کرده بودند .
پیروزی برزیل در گام نخســت برابر صربستان 
با گل زیبای ریچالیســیون خیلــی زود نگاهها 
را به ســمت برزیل برد ،  در مرحله یک هشتم 
نهایی جام جهانی ۲۰۲۲ قطر وقتی سلسائو در 
سی دقیقه به کره جنوبی ۴ گل زد، همه تصور 
می کردند شــاگردان تیته شانس اول قهرمانی 
است ،حالا اما با شکستی تلخ برابر کروات ها در 
ضربــات پنالتی برزیل برای چهارمین مرتبه در 
۵ دوره اخیــر جام جهانی در مرحله یک چهارم 

نهایی از دور رقابت ها کنار می رود.
 کرواسی موفق شد به بازی برگردد و گل نیمار 
که گلی خاص و یک رکورد بود، برایش تبدیل 
به تلخ ترین گل دوران بازی اش برای سلســائو 

شــد. حالا ضربات مرگبار پنالتی یکی دیگر از 
تیم های بزرگ جام جهانی را از قطر بیرون کرده 
و در ادامه مســابقات خبری از سامیای برزیلی 

نخواهد بود.
کرواســی بــرای ســومین مرتبــه در مرحله 
نیمه نهایــی جام جهانی حضور خواهد داشــت 
، آنهــا در دو تجربه قبلی خــود ابتدا در اولین 
حضورشــان در جام جهانی که در فرانسه 98 
رقم خورد در حالی که با تک گل داور ســوکر 
از فرانسوی ها جلو بودند گل تساوی را دریافت 
کردنــد و در وقت هــای اضافی نیــز تورام به 
ماجراجویی کروات ها در آن جام که با شکست 
رومانی در یک هشــتم و  شکست سه بر صفر 
آلمان در یک چهارم رقم خورده بود پایان دهد 
، کرواســی در آن جام با مربیگری تومیســلاو 
بلاژویچ توانســت در دیدار رده بندی دو بر یک 
هلند را شکســت دهد و عنوان سوم آن جام را 

کسب کند
کروات هــا در جام جهانی 2018 روســیه نیز 
یکبار دیگر حضور در نیمه نهایی را تجربه کرده 
و به فینال نیز رسیدند ، آنها با هدایت دالیچ در 
بازی گروهی ابتدا نیجریه را دو بر صفر شکست 
دادند ، آرژانتین را ســه بر صفر بردند و  دو بر 
یک از ســد ایسلند گذشــتند ، در مرحله یک 
هشــتم نهایی  برابر دانمارک به تساوی یک بر 
یک رســیدند اما در ضربــات پنالتی به برتری 

رســیدند ، در مرحله یک چهــارم نهایی  برابر 
روســیه پس از تســاوی دو بر دو در وقت های 
قانونــی و اضافی در ضربــات پنالتی به برتری 
رســیدند و در مرحله نیمه نهایی نیز دو بر یک 
انگلیس را مغلوب کردند و برای اولین بار راهی 
فینال شدند که در فینال مسابقات برابر فرانسه 
تن به شکست چهار بر دو داده و نایب قهرمان 
جام جهانی در ششمین حضورشان در این جام 

شدند .
قصه سلســائو اما تلخ بــود ، برزیل از ۲۰۱۶ به 
بعد که تیته آمد فقط ۶ بازی از ۸۱ بازی اش را 
باخت که به عبارتی می شــود فقط ۷ درصد! با 
این وجود اما بین همان ۶ شکســت دیدارهای 

مهمی به چشــم می خورد از جمله شکســت 
مقابل آرژانتین در سوپرکلاســیکوی ۲۰۱۹ و 
فینال کوپا آمریکای ۲۰۲۱ و شکســت مقابل 
بلژیک در یک چهارم نهایی جام جهانی ۲۰۱۸. 
البته حذف مقابل کرواســی در ضربات پنالتی 
بین شکســت ها منظــور نمی شــود، ولی این 
تساوی هم از یک شکست معمولی خیلی بدتر 

است!
بعد از باخت سلســائو هم خیلی زود تیته کنار 
رفت تا پس از ۶ ســال و چند ماه برزیلی ها به 

دنبال یک سرمربی جدید باشند .
قناری ها به خانه برگشتند، به امید جام جهانی 
۲۰۲۶ و وقتی که سامبا دوباره یک رقص باشد!

صعود ایران به فینال 
جام جهانی کشتی 

آزاد 
تیم ملی کشــتی آزاد ایران بــا برتری ۶ بر ۴ 
مقابل تیم منتخب جهــان، حریف آمریکا در 
فینال جام جهانی کشــتی آزاد شد.در جریان 
آخریــن دیــدار مرحله گروهی جــام جهانی 
کشتی آزاد ۲۰۲۲ در آمریکا، تیم ملی کشتی 
آزاد ایــران مقابل تیم منتخــب جهان برای 
کســب عنوان ســرگروهی گروه A به میدان 
رفــت و در پایان با نتیجه ۶ بــر ۴ به برتری 
رسید و حریف آمریکا در فینال این رقابت ها 

شد.
در مهمترین مبــارزه های برگزار شــده، در 
وزن ۷۰ کیلوگــرم نیــز امیرمحمــد یزدانی 
دارنده مــدال نقره جهان در یــک مبارزه پر 
افــت و خیز با نتیجه ۱۰ بر ۷ از ســد ارنازار 

آکماتالیف دارنده مدال های نقره و برنز جهان 
از قرقیزستان گذشت و رحمان عموزاد دارنده 
مدال طلای جهان نیز در وزن ۶۵ کیلوگرم ۵ 
بر صفر مقابل ژوماشــبک از قرقیزستان پیروز 

شد.
اما امیرحســین فیروزپور دارنده مدال طلای 
امیدهای جهان ۲۰۲۲ بارها اســیر زیرگیری 
عثمان نورماگمــدوف دارنده مدال برنز جهان 
از آذربایجــان شــد و در حالی که تــا دقیقه 
پایانی ۱۰ بر ۸ پیش بود در نهایت ۱۰ بر ۱۰ 
شکســت خورد. محمد صادق فیروزپور برادر 
این کشــتی گیر نیــز در وزن ۷۴ کیلوگرم با 
نتیجه ســنگین ۹ بر صفر مقابل سالکازانوف 
دارنــده ۲ مدال نقره جهان شکســت خورد. 
در وزن ۷۹ کیلوگرم محمــد نخودی دارنده 
مــدال نقره جهان با امتیــاز عالی ۱۲ بر ۲ از 
ســد بوداژاپــوف دارنده مدال برنــز جهان از 
دارنده  کریمی  علیرضا  گذشــت،  قرقیزستان 
مــدال های نقره و برنز جهــان نیز ۴ بر صفر 
عظمت دولتبکوف نفر سوم جهان از قزاقستان 
را شکست داد و امیرعلی آذرپیرا دارنده مدال 

طلای امیدهای جهان نیز با نمایشی بی نظیر  
۱۰ بر صفر از ســد بیتاربک تساکولوف دارنده 
مدال نقره جهان گذشت. در مبارزه پایانی نیز 
امیررضا معصومی کشتی گیر با آتیه ایران در 
سنگین وزن با نتیجه قاطع و امتیاز عالی ۱۲ 
بر صفر از سد الکسانور خوتسیانیوسکی دارنده 
مدال برنز جهان از اوکراین گذشت تا ایران در 

مجموع با برد ۶ بر ۴ راهی فینال شود.
ایران در دیدار نخســت خود نیز برابر ژاپن به 
برتری ۹ بر یک رسیده بود. تیم منتخب جهان 
نیز در دیدار نخست با همین نتیجه برابر ژاپن 

به برتری رسید.

صعود ایران به فینال جام جهانی کشتی 
آزاد 

تیم ملی کشــتی آزاد ایران بــا برتری ۶ بر ۴ 
مقابل تیم منتخب جهــان، حریف آمریکا در 
فینال جام جهانی کشــتی آزاد شد.در جریان 
آخریــن دیــدار مرحله گروهی جــام جهانی 
کشتی آزاد ۲۰۲۲ در آمریکا، تیم ملی کشتی 
آزاد ایــران مقابل تیم منتخــب جهان برای 

کســب عنوان ســرگروهی گروه A به میدان 
رفــت و در پایان با نتیجه ۶ بــر ۴ به برتری 
رسید و حریف آمریکا در فینال این رقابت ها 

شد.
در مهمترین مبــارزه های برگزار شــده، در 
وزن ۷۰ کیلوگــرم نیــز امیرمحمــد یزدانی 
دارنده مــدال نقره جهان در یــک مبارزه پر 
افــت و خیز با نتیجه ۱۰ بر ۷ از ســد ارنازار 
آکماتالیف دارنده مدال های نقره و برنز جهان 
از قرقیزستان گذشت و رحمان عموزاد دارنده 
مدال طلای جهان نیز در وزن ۶۵ کیلوگرم ۵ 
بر صفر مقابل ژوماشــبک از قرقیزستان پیروز 

شد.
اما امیرحســین فیروزپور دارنده مدال طلای 
امیدهای جهان ۲۰۲۲ بارها اســیر زیرگیری 
عثمان نورماگمــدوف دارنده مدال برنز جهان 
از آذربایجــان شــد و در حالی که تــا دقیقه 
پایانی ۱۰ بر ۸ پیش بود در نهایت ۱۰ بر ۱۰ 
شکســت خورد. محمد صادق فیروزپور برادر 
این کشــتی گیر نیــز در وزن ۷۴ کیلوگرم با 
نتیجه ســنگین ۹ بر صفر مقابل سالکازانوف 

دارنده ۲ مدال نقره جهان شکست خورد.
در وزن ۷۹ کیلوگرم محمــد نخودی دارنده 
مــدال نقره جهان با امتیــاز عالی ۱۲ بر ۲ از 
ســد بوداژاپــوف دارنده مدال برنــز جهان از 
دارنده  کریمی  علیرضا  گذشــت،  قرقیزستان 
مــدال های نقره و برنز جهــان نیز ۴ بر صفر 
عظمت دولتبکوف نفر سوم جهان از قزاقستان 
را شکست داد و امیرعلی آذرپیرا دارنده مدال 
طلای امیدهای جهان نیز با نمایشی بی نظیر  
۱۰ بر صفر از ســد بیتاربک تساکولوف دارنده 

مدال نقره جهان گذشت.
در مبارزه پایانی نیز امیررضا معصومی کشتی 
گیر بــا آتیه ایران در ســنگین وزن با نتیجه 
قاطع و امتیاز عالی ۱۲ بر صفر از سد الکسانور 
خوتسیانیوســکی دارنده مــدال برنز جهان از 
اوکراین گذشت تا ایران در مجموع با برد ۶ بر 

۴ راهی فینال شود.
ایران در دیدار نخســت خود نیز برابر ژاپن به 
برتری ۹ بر یک رسیده بود. تیم منتخب جهان 
نیز در دیدار نخست با همین نتیجه برابر ژاپن 

به برتری رسید.

متخصص پوست و مو تاکید کرد؛

اجتناب از درمان های 
خانگی خشکی پوست

یک متخصص پوســت و مو گفت: روغن زیتون می تواند بیماری 
درماتیت آتوپیک را وخیم تر کند؛ از این رو هر روغنی نمی تواند 

کمک کننده خشکی پوست باشد.
الهام بهرنگی، با بیان اینکه خشــکی پوســت علت های متعددی 
دارد، افزود: از علت های خشــکی پوســت می تواند مشکلات کم 

کاری تیروئیــد یا علت هــای دارویی از جملــه داروهای کنترل 
کننده چربی خــون، و یا علت های ذاتی و ژنتیکی مثل آلرژی ها 
و اگزماهای پوســتی باشــد که در خیلی از کودکان، نوجوانان و 
بزرگســالان می توانیم شــاهد علت های ذاتی و ژنتیکی خشکی 

پوست باشیم.
وی ادامه داد: یکی دیگر از علت ها، خشــکی پوســت ناشــی از 
افزایش ســن اســت که در سنین بالای هفتاد ســالگی معمولًا 
رخ می دهد. تمام انواع این خشــکی پوست ها، در فصل زمستان 
تشــدید می شود چرا که ســرمای هوا و خشــکی هوا در فصل 
زمســتان می تواند این خشکی ها را تشــدید کند. از این رو، به 
تمام بیمارانی که پوستشــان مستعد خشکی، اگزما و حساسیت 
پوستی هستند توصیه می شود که در فصل زمستان بیشتر نکات 

بهداشتی را رعایت کنند.
عضو هیئت علمی دانشــگاه علوم پزشکی تهران گفت: بهتر است 
حمام ها کوتاه مدت تر شــوند. حرارت آب خیلی داغ نباشــد. با 
توجه به اینکه فصل ســرما اســت، حرارت آب در حدی باشــد 
که ســرما نخورید زیرا که آب داغ، خودش چربی های پوست را 
کاهش می دهد. از شوینده های ملایم و غیر صابونی استفاده شود 
و بعد از حمام در همان دو دقیقه اول که بدن را خشک می کنید، 
از چرب کننده های بدن که به عنوان لوسیون بدن موجود است، 
اســتفاده کنید و از گردن به پاییــن بدن را چرب کنید. اگر یک 
ســاعت بعد از حمام این چرب کردن اتفــاق افتد دیگر کارایی 
ندارد و باید ســریع بعد از حمام که پوست رطوبت دارد این کار 

انجام شود.

وی ادامه داد: از لیف و کیســه در حمام استفاده نشود مگر اینکه 
لیف و کیســه های نــرم یا لیف های حوله ای اســتفاده کنید. در 
نهایت با کف شــوینده های صابونی یا یک لیف نرم خودشــان را 

بشورند که مهم ترین نکته چرب کردن بعد از حمام است.
این متخصص پوســت و مو در پاســخ به این پرسش که تفاوت 
خشکی پوست و اگزما چیســت، افزود: یک بیماری است به نام 
درماتیت آتوپیک در حقیقت یک اگزمای ذاتی اســت که به ارث 
رســیده است و در سنین مختلف نمود پیدا می کند، که می تواند 
به صورت اگزمای دست، نشان داده شود، و در کودکان به صورت 

اگزمای صورت نمایان می شود.
بهرنگی در خصــوص تأثیرگذاری درمان هــای خانگی گفت: بر 
خلاف نظر اکثریت که مثلًا روغن زیتون خشــکی پوســت را از 

بین می برد. در افرادی که بیماری درماتیت آتوپیک دارند، روغن 
زیتون می تواند بیماری را بدتر کنــد یعنی هر روغنی نمی تواند 

کمک کننده باشد.
وی در پایان اظهار داشــت: بســته به علت خشکی، روغن های 
کمک کننده خیلی متغیر هســتند؛ ولی لوســیون های بدن به 
صورت فرآورده های طبی بهداشتی مخصوصاً لوسیون های طبی 
که فاقد مواد اصلی و مواد بو دار هستند، را می توان استفاده کرد. 
لوسیون ها نباید بودار باشند؛ چون خود اسانس ها می تواند باعث 

حساسیت شود.

چگونه ویتامین D را 
بدون آفتاب دریافت 

کنیم؟
 

اکثر افراد ســالم با پوست روشــن معمولا می توانند ویتامین 
D مورد نیاز خود را در طول تابســتان با قــرار دادن روزانه 

صورت، دســت ها و پاها در معرض نور خورشید به  مدت پنج 
تــا ۱۰ دقیقه و چندین بار در هفتــه، تامین کنند.اما اگر به 
هر دلیلی نگران کمبود ویتامین D هستید، در معرض خطر 
پوکی استخوان قرار دارید یا شرایطی دارید که بر نحوه جذب 
مواد مغــذی تأثیر می گذارد مانند ســبک زندگی یا بیماری 
خاص، توصیه می کنیم که با پزشــک در مورد آزمایش سطح 

ویتامین D صحبت کنید.
همچنین غذاهایی که بیشــترین میزان ویتامین D را تامین 
می کنند، شامل ماهی های چرب )مانند سالمون، ماهی تن و 

ساردین(، روغن کبد ماهی، جگر گاو، زرده تخم مرغ و برخی 
قارچ ها هستند.

از سوی دیگر تولیدکنندگان مواد غذایی سال هاست که مواد 
خوراکی را با ویتامین D غنی می کنند. منابع خوب غذاهای 
غنی شــده با ویتامین D عبارتند از: شــیر گاو، شــیر سویا، 
غلات و آب پرتقال. با این  حال به  خاطر داشته باشید که همه 
محصولات با ویتامین D غنی شــده نیســتند، بنابراین حتما 

برچسب غذایی آنها را بررسی کنید.
اگــر به  دنبال مکمل هم هســتید، ویتامیــن D3 را انتخاب 

کنید، زیرا تحقیقات نشان می دهد که می توانید آن را به طور 
موثرتری جذب کنید.

به گزارش نیویورک تایمز، در عین حال همواره این احتیاط را 
نیز باید در نظر داشته باشید که ویتامین D را بیشتر از آنچه 
پزشــک توصیه کرده، مصرف نکنید. ویتامین D بیش از حد 
می تواند در بدن انباشته و منجر به مسمومیت شود و علائمی 
مانند خســتگی، ضعف، گیجی، اســتفراغ، کم آبی، یبوست و 

درد به همراه داشته باشد.

پنج عضو مقابل تاج و دوستان؛

مخالفت جدی فدراسیون برای 
بازگشت کی روش

انتخاب ســرمربی تیم ملی فوتبال ایران به دغدغه ای دوباره برای 
مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال تبدیل شده که حامیان جدی 

کی روش را در هیأت رئیسه نیز از دست داده است. 
کارلوس کی روش در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر برای ســومین دوره 
متوالی فرصت هدایت تیم ملی ایران را در این رقابتها پیدا کرد اما 
باز هم نتوانست با نسلی از بازیکنان که اکثر آنها را خودش پرورش 

داده بود رویای صعود به دور حذفی را محقق کند.
بازگشــت سرمربی پرتغالی به نیمکت تیم ملی ایران در فاصله سه 
ماه مانده به جام جهانی قطر توســط مهدی تاج و نظر مثبت اکثر 
اعضای هیأت رئیسه رقم خورد اما عملکرد تیم با دو شکست مقابل 
انگلیس و آمریکا و یک پیروزی مقابل ولز با انتقاد اکثر کارشناسان 
روبرو شــد. همین موضوع حامیان کــی روش را در داخل هیأت 
رئیسه فدراســیون هم با ریزش مواجه کرده است.تعداد مخالفان 
بازگشــت کی روش در هیأت رئیســه به پنج نفر رسیده است تا 
مهــدی تاج نیز حمایت کافی را برای تصویب طرح بازگشــت این 

مربی پرتغالی نداشته باشد.
همچنین اعضای هیأت رئیســه همچنان منتظر اســت تا گزارش 
عملکــرد تیم ملی و کارلوس کــی روش را در این باره از زبان تاج 

بشنوند اما هنوز خبری از برگزاری جلسه هیأت رئیسه نیست.
انتخاب ســرمربی آینده تیم ملی ایران در حالی ادامه دارد که دو 
تن از اعضای هیات رئیســه قصد دارند سایر نفرات را برای انتخاب 
گزینه داخلی متقاعد کرده و ســکان هدایــت تیم ملی را در جام 

ملت های ۲۰۲۳ به گزینه وطنی بسپارند.
بایــد دید تاج که به تازگی هدایت ممبینــی را به عنوان دبیرکل 
فدراسیون منصوب کرده اســت و البته حامیانی چون محمدرضا 
ساکت در هیات رئیســه دارد، چه زمانی را برای برگزاری نشست 
هیأت رئیسه تعیین می کند تا آنها به این موضوع رسیدگی کنند.

سوت دربی در دست فامیل
 علیرضا فغانی 

امیر عرب براقی در هفته های ســپری شده بازی های حساسی را 
سوت زده است. دربی ۲۹ آذر در استادیوم خالی از تماشاگر آزادی 

برگزار می شود.
بر اساس خبرهای رسیده از فدراسیون فوتبال کمیته داوران قصد 
دارد این بار قضاوت دیدار دو تیم اســتقلال و پرســپولیس را به 
پرکارترین داور یازده هفته ســپری شــده واگذار کند. امیر عرب 
براقی.داوری که جز اقوام علیرضا فغانی اســت و در لیست داوران 
بین المللی فوتبال ایران در سال ۲۰۲۳ قرار گرفته است.امیر عرب 
براقی در هفته های ســپری شده بازی های حساسی را سوت زده 
است. از بازی های حساسی که او در یازده هفته سپری شده سوت 
زده می توان به مســابقه سپاهان – پرسپولیس در استادیوم نقش 
جهان اشــاره کرد. هم چنین دیدار حساس گل گهر – استقلال. 
در دیداری که امیر عرب براقی در ثانیه های پایانی بازی به ســود 

استقلال پنالتی گرفت و موجب برتری این تیم شد.

ورزش - سلامت

قناریهابهخانهبرگشتند!کوتاهازورزش

قصهِ سامبا به سر رسید 

میوه شگفت انگیزی به نام )) به((
سلامت

این ویروس 
قاتل کودکان است! 

سازمان بهداشت جهانی )WHO( تخمین می زند که سالانه ۲۱۵هزار 
کودک زیر ۵ ســال در سراســر جهان به دلیل کم آبی بدن و اســهال 
شدید جان خود را از دســت می دهند. »عفونت روتاویروس« مسئول 

این مرگ و میر است. 
روتاویروس )rotavirus( یک ویروس بســیار مسری است که موجب 
اســهال در کودکان و بزرگسالان می شــود. روتاویروس به صورت یک 
ســرماخوردگی ساده شــروع شــده و رفته رفته علائم دیگر آن ظاهر 

می شوند.
این بیماری بیشــتر نوزادان و کودکان خردســال را مبتلا می کند و به 
راحتی منتقل می شــود. افراد ممکن اســت از طریــق قرار گرفتن در 
معرض عطسه و سرفه یا شستشوی نادرست دست ها و تماس با سطوح 
آلوده، به این ویروس مبتلا شوند. این ویروس قادر است از طریق لمس 
سطوحی مانند پیشخوان و سینک و همچنین روی اسباب بازی ها، ابزار 

و ظروف مشترک بین افراد منتقل شود.
پیشــگیری از ابتــلا به روتاویروس به واســطه واکسیناســیون ممکن 
است:واکســن ها در بیشــتر موارد از بروز عفونــت جلوگیری می کنند 
و احتمال ابتلا به عفونت شــدید را کاهــش می دهند. مرکز کنترل و 
پیشگیری از بیماری ها )CDC( تخمین می زند که واکسن روتاویروس 
سالانه تعداد ۴۰هزار تا ۵۰هزار مورد را از ابتلا به این بیماری در ایالات 

متحده حفظ می کند.
طبق اطلاعات منتشرشــده از مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها، 
علائم این عفونت عبارتند از: اسهال شدید و آبکی، استفراغ، تب، یا دل 

درد.اسهال و استفراغ معمولًا ۳ تا ۸ روز طول می کشد.
درمان مشخصی برای بیماری روتاویروس وجود ندارد. آنتی بیوتیک ها 
و داروهای ضــد ویروس کمکی به درمان روتاویــروس نخواهند کرد. 

معمولًا این بیماری طی سه تا هفت روز رفع می شود.
پیشگیری از کم آب شدن بدن، اهمیت زیادی دارد. برای پیشگیری از 
کم آبی بدن در هنگامی که این ویروس دوره ی خودش را طی می کند، 

مایعات فراوان مصرف کنید.
بــرای کودکان، مایع درمانــی می تواند جایگزین موثرتــری برای مواد 
معدنی از دســت رفته در مقایسه با آب و ســایر مایعات باشد. ممکن 
اســت برای جبران کم آبی شــدید بدن به تزریق درون وریدی مایعات 
در بیمارســتان نیاز باشد. داروهای ضد اسهال برای روتاویروس توصیه 

نمی شوند.

دانستنیها
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نسبتسالگذشتهرخداد؛

رشد ۱۴ درصدی آب ورودی به مخازن 
سدهای کشور

 
میزان آب ورودی به ســدهای کشــور از ابتدای ســال آبی جاری )ابتدای 
مهرماه( تا ۱۹ آذرماه نســبت به مدت مشابه در ســال گذشته با رشد ۱۴ 
درصدی همراه شــد همچنین نســبت به ۵ آذرماه نیز یک درصد رشــد را 
نشــان می دهد. میزان کل ورودی آب به سدهای کشور از ابتدای سال آبی 
جــاری )ابتدای مهرماه( تــا ۱۹ آذرماه در حالی به رقــم ۳ میلیارد و ۴۳ 
میلیون مترمکعب رسیده که این رقم در مدت مشابه پارسال ۳.۰۱ میلیارد 
مترمکعب بوده که رشد ۱۴ درصدی را نشان می دهد.همچنین این عدد در 
۵ آذرماه ۲.۷ میلیارد مترمکعب بود که با یک درصد رشد روبرو شده است. 
بر اســاس اعلام دفتر اطلاعات و داده های آب کشــور، حجم آب موجود در 
ســدهای کشور نیز از ابتدای ســال آبی جاری تا ۱۹ آذرماه به رقم ۱۸.۰۲ 
میلیارد مترمکعب رسید، این رقم در سال گذشته ۱۷.۵۶ میلیارد مترمکعب 
بوده که رشد ۳ درصدی را نشان می دهد. وضعیت خروجی آب از سدها هم 
به این گونه اســت که در این مدت ۴ میلیارد و ۵۵ میلیون مترمکعب آب از 
سدها خارج شده است. سال آبی گذشته رقم خروج آب از سدها ۴ میلیارد 
و ۷۵ میلیون مترمکعب بود که در مقایسه با میزان خروجی امسال ۴درصد 

کاهش را نشان می دهد. 

دراین بین وضعیت ســدهای اســتان هرمزگان از بقیه سدهای کشور بهتر 
است، به گونه ای که سد استقلال با ۱۴۱ میلیون مترمکعب آب با رشد ۱۴۷ 
درصدی نسبت به پارسال همراه شده است. میزان پُرشدگی این سد اکنون 

۵۹ درصد است.
سد شمیل و نیان هم با ۴۱ میلیون مترمکعب آب رشد ۱۸۷ درصدی نسبت 

به سال آبی پارسال دارد و میزان پرشدگی آن به ۴۱ درصد رسیده است.
درصد پرشــدگی سدهای کشــور هم که هفته گذشته ۳۷ درصد بود بدون 

تغییر باقی ماند

قیمت نفت به حدود ۷۶ دلار رســیده؛ کارشناسان این کاهش 
قیمت را عجیب دانســته و معتقدند که شرایط حاکم بر بازار به 
نوعی تقویت کننده قیمت ها بوده و رفتار طلای ســیاه برخلاف 

پیش بینی ها و واقعیت بازار است.
بهای نفت به پایین ترین قیمت خود در ســال ۲۰۲۲ رســید. 
به گزارش رویترز، هر بشــکه نفت برنت دریای شمال دیروز با ۵ 
سنت معادل ۰.۰۷ درصد کاهش به قیمت ۷۶ دلار و ۱۰ سنت 
معامله شــد. قیمت نفت وست تگزاس اینتر مدیت آمریکا هم با 
۴۴ ســنت معادل ۰.۶۲ درصد کاهش ۷۱ دلار و ۲ سنت رسید. 
نگاهی به گزارش های منتشر شده نشان می دهد که نفت برنت 
و نفت آمریکا هــر دو ۱۰ درصد از ارزش خود را طی یک هفته 
گذشته از دســت دادند. این بیشترین کاهش قیمت برای نفت 
آمریکا از اوایل بهار و برای نفت برنت از اواســط تابستان بود. در 
این میان برخی تحلیلگران هشدار داده اند اگر قیمت نفت به زیر 
۷۰ دلار در هر بشکه برسد، احتمالًا تا ۶۰ دلار هم پایین می آید.

افت قیمت نفت در شــرایطی اتفاق افتاده که محدودیت های 
کرونایی در چین کاهش یافته و کمبود گاز و گازوییل در جهان 

بیداد می کنند.
حمید حسینی رییس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفتی 
که ریزش قیمت نفت و بازگشــت آن به کانال ۷۰ دلار را اتفاقی 
عجیب می داند، گفت: عوامل حاکم بر بازار به گونه ای است که 
بسیاری انتظار داشتند که بهای نفت روند افزایشی به خود بگیرد 
اما بازار رفتاری متفاوت از خود نشــان داد. به عنوان مثال بعد از 
کاهش محدودیت های کرونایی چین پیش بینی می شــد که 

تقاضا در چین ۲ الی ۳ درصد افزایش یابد.
او با بیان اینکه تهدیدهای روسیه برای کاهش تولید در شرایط 
عادی عاملی برای تقویت بهای نفت محسوب می شود، ادامه داد: 
جدای از این گروه صنعتی موسســه نفت آمریکا از کاهش ۶.۴ 
میلیون  بشکه ای ذخایر استراتژیک خبر داده  است. به عبارتی می 
توان ادعا کرد که فاکتورهایی که می تواند قیمت نفت را صعودی 
کنــد، قوی تر از عوامل کاهنده قیمت هاســت. به همین دلیل 
احتمال مــی رود که افت قیمت هیجانی بوده و پیش بینی می 

شود که خیلی زود قیمت ها به کانال ۸۰ دلار بازگردد.
البته محمد علی خطیبی نماینده سابق ایران در اوپک اما معتقد 
اســت به دلیل کاهش تقاضای ناشی از رکود اقتصادی این افت 
قیمت قابل پیش بینی بود. حالا هم همه چیز بستگی به وضعیت 

تقاضا و البته تصمیم اوپک پلاس دارد.
این کارشــناس انرژی افزود: بر اساس پیش بینی های صورت 
گرفته تقاضای نفت از بهار سال آینده میلادی ) ۲۰۲۳( به کمتر 
از مقدار فعلی خواهد رسید. چرا که بخش زیادی از تقاضایی که 

امروز در بازار وجود دارد، حاصل کاهش دما و افزایش مصرف در 
فصل های پاییز و زمستان است.

بهای دلار تقویت شد، قیمت نفت نزولی 
 PMI( حسینی کارشناس انرژی با اشاره به افت شاخص شامخ
- شــاخص مدیران خرید(، گفت: پیش بینی می شــد که این 
شــاخص در آمریکا به حدود ۵۳ برسد. اما گزارش های منتشر 
شده در سه شــنبه هفته گذشته نشان دهد که این شاخص به 
۵۶ رسیده که از بهبود وضعیت کسب و کارها حکایت می کند.

به گفته او، بهبود شاخص PMI به تقویت بهای دلار و احتمال 
افزایــش نرخ بهره کمک می کند. طبیعی اســت که وقتی نرخ 
بهره افزایــش پیدا می کند، خریدهای کاغذی و معاملات نفتی 

هم کمتر می شود.
رییس اتحادیــه صادرکنندگان فرآورده هــای نفتی افزود: اما 
شــاخص PMI اما در اروپا منفی بوده و به کمتر از مقدار پیش 

بینی شده رسیده که ناشی از رکود حاکم بر این قاره است.

احتمال کاهش تولید اوپک پلاس قوت گرفت
سرنوشــت بازار نفــت حالا تا حد زیادی بــه تصمیمات اوپک 
پــلاس دارد. اوپک پلاس که در در آخرین نشســت خود اعلام 

کــرده بود که تغییر جدیدی برای کاهش ســقف تولیدات خود 
نگرفته، در ماه گذشــته حدود ۶۰۰ هزار بشکه از تولیدات خود 
کم کرده اســت. این در حالی اســت که بر اساس توافق صورت 
گرفته این کارتل باید چیزی حدود ۲ میلیون بشکه از تولیدات 
خود کاهش می داد. کارشناسان مدعی اند که کشورها حاضر به 
همکاری در این خصوص نیســتند و به همین دلیل تمام هدف 
گذاری صورت گرفته محقق نشــده است.احتمالا اعضای کارتل 
نفتی اوپک پلاس در نشست بعدی خود ناچار به کاهش تولیدات 
شــوند. چرا که با توجه به رکود احتمالــی برای اقتصاد جهانی، 

میزان عرضه بیشتر از تقاضای موجود در بازار است

اثر کاهش تولید روسیه بر قیمت ها 
به دنبال جنگ روسیه و اوکراین، مسکو در واکنش به تهدیدات 
و تحریم  های ســخت  گیرانه اتحادیه اروپــا، حجم صادرات گاز 
طبیعی خود به مقصــد اروپا را تا ۹۰درصد کاهش داد. متعاقب 
اقدام یک جانبه مسکو، قیمت گاز در بازار جهانی انرژی رشد چند 
برابری را تجربه کرد. به عنوان نمونه، در سرزمین ژرمن ها قیمت 
افزایش گاز تا حدی بود که این کشــور در نظر دارد اولین پایانه 
واردات گاز خــود را در ماه جاری راه اندازی کند و به مرحله بهره  
برداری برســاند. گزارش های منتشر شده هم از رشد حدود ۶۵ 

درصدی قیمت گاز در ماه های گذشته حکایت می کند.
حسینی با اشاره به رشد قیمت و البته کمبود گاز و گازوییل در 
بازار جهانی ادامه داد: انتظار می رفت که بعد از جهش بی سابقه 
قیمت ها و بروز بحران انرژی در اروپا، قیمت نفت هم جهش پیدا 

کند. اما همانطور که شاهد بودیم، این اتفاق رخ نداد.
او در پاســخ به اینکه چرا تهدیدهای روسیه تاثیر زیادی روی 
قیمت ها نداشته اســت، افزود: پس  از این  که ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهور روســیه اعلام کرد کشورش به  عنوان بزرگ  ترین 
صادر کننده انرژی دنیا تولید خود را در پاســخ به تعیین سقف 
قیمت برای صادرات نفتش کاهش می دهد، قیمت نفت بیش از ۱ 
درصد افزایش یافت. اما افزایش بیشتر از حد انتظار قیمت  های 
مصرف  کننده در آمریکا در ماه گذشته میلادی و خبر آغاز به کار 
خط لوله کی  استون، این افزایش قیمت را خنثی کرد و قیمت هر 
دوی شــاخص  های نفتی را بیش  از ۱ دلار پایین آورد. خط لوله 
کی اســتون در اوایل هفته گذشته به  دنبال نشت ۱۴ هزار بشکه 

نفت در کانزاس بسته شده بود.
زمانیکه تقاضا کمتر از عرضه باشــد، کشورهای تحت تحریمی 
همچون ایران، شرایط ســخت تری برای فروش خواهد داشت. 
ضمن اینکه روسیه به دلیل تحریم های اتحادیه اروپا در نظر دارد 
که صادرات خود به اروپا را کاهش داده و تمرکز بیشــتری روی 
بازار کشــورهایی همچون چین و هند که بخش عمده صادرات 

ایران به آنها انجام می شود؛ داشته باشد

شرایط برای فروش نفت ایران سخت تر می شود
هــم زمان با کاهش تقاضا در بازار جهانی نفت، نگرانی ها برای 
فروش نفت ایران هم بیشــتر شده است. نماینده سابق ایران در 
اوپک در اینباره گفت: وقتی عرضه از تقاضا بیشــتر می شــود، 
کشــورها برای فروش بیشــتر ناچار به عرضــه نفت با تخفیف 
های ســنگین تر در بازار می شوند و نوعی رقابت منفی در بین 
تولیدکنندگان طلای سیاه ایجاد می شود که می تواند به کاهش 

قیمت نفت دامن بزند.
او با اشــاره به رقابت تنگاتنگ ایران و روسیه برای فروش نفت 
در بازار شــرق، گفت: در زمانیکه تقاضا کمتر از عرضه باشــد، 
کشــورهایی که به نوعی با تحریم های نفتی مواجه هســتند، 
شرایط سخت تری برای فروش خواهد داشت. ضمن اینکه روسیه 
به دلیل تحریم های اتحادیه اروپا علیه این کشــور و همچنین 
اعمال ســقف قیمتی در نظر دارد که صــادرات خود به اروپا را 
کاهش داده و تمرکز بیشتری روی بازار کشورهایی همچون چین 

و هند داشته باشد.

باتولیدگریدجدیدقیردرکشورانجاممیشود؛

گسترش بازارهای جدید
 صادراتی قیر ایران 

 
گرید جدید قیر که با اســتانداردهای کشور چین برای واردات همراه ایت در 
پالایشگاه قشم تولید شد که در گسترش بازارهای جدید و ارزآوری برای کشور 

در شرق آسیا موثر خواهد بود. 
پالایشــگاه نفت فوق ســنگین قشم ســال گذشته به دســت رئیس جمهور 
افتتاح شــد و نخستین پالایشگاه نفت فوق ســنگین کشور است. از مهم ترین 
تولیدات پالایشگاه نفت فوق سنگین پاسارگاد قشم قیر در گریدهای مختلف و 

محصولات هیدروکربنی است. 
بر اســاس نتایج تحقیقات واحد آزمایشــگاهی پالایشــگاه نفت فوق سنگین 
پاســارگاد قشــم این پالایشــگاه موفق به تولید گرید تازه ای از قیر با عنوان 
AH۷۰ شده است که الزامات استاندارد قیر مورد نیاز کشورهای مانند چین را 

دارا است و از پرمصرف ترین گریدهای مصرفی قیر در آن کشور است. 
در حال حاضر در ایران هیچ کدام از شــرکت های تولیدکننده قیر امکان تولید 
قیر AH۷۰ را دارا نمی باشند و تولید این محصول در گسترش بازارهای جدید 

و ارزآوری برای کشور بسیار حایز اهمیت است. 
افســانه ملک شاهی، متخصص آزمایشــگاه پالایشگاه نفت فوق سنگین قشم 
با اشــاره به اینکه اســتاندارد PEN Grade( ASTM D۹۴۶( گرید بندی 
جهانی و بین المللی بر اســاس درجه نفوذ اســت، گفت: بیشتر کشورها بر این 
اســاس قیر تولیدی خود را به بــازار ارائه می دهند و اســتاندارد اصلی ایران 
هم بر اســاس این نوع گرید بندی اســت که در ســال ۹۸ با تغییرات اساسی 
اســتانداردهای ویسکوزیته گرید و عملکردی و ... هم به استاندارد ایران اضافه 
شــد. در سال ۱۴۰۰ با تلاش مســتمر تمام واحدهای شرکت پروانه استاندارد 

قیر۵۰/۴۰. ۶۰/۷۰. ۸۵/۱۰ از سازمان ملی استاندارد را گرفتیم. 
وی افزود: یکی از متقاضیان قیر ایران کشور هند است که از سال ۱۳۹۰ قیر 
ویســکوزیته گرید VG Grade . ۷۳ IS، یا بر اساس استاندارد جهانی همان 
AC هم وارد معاملات بازار قیر ایران شــد که مطابق نتایج حاصل شــده قیر 
۶۰/۷۰ پالایشــگاه در اسپک VG۳۰ و VG۴۰ قرار دارد؛ بنابراین درخواست 
 . AC۳۰ یا همان VG۳۰ و VG۴۰ صــدور پروانه جهت دریافت دو گریــد

AC شرکت پارس بهین به سازمان ملی استاندارد در حال انجام است.
ملک شــاهی با بیان اینکه بیش از پنج سال اســت که درخواست و سفارش 
تولید این محصول از طرف شــرکت های چینی، بــه تولیدکنندگان قیر ایران 
اعلام می شــود و تا کنون هیچ شــرکتی نتوانســته این نوع قیر را به صورت 
صنعتی و خالص تامین کند، گفت: با توجه به این فرصت در اولین سال فعالیت 
شرکت پارس بهین پالایش نفت قشم از زیر مجموعه های گروه گسترش انرژی 
پاسارگاد سعی کردیم که با تحقیقات دقیق و انجام تست های تخصصی به روی 
انواع خوراک های ورودی به پالایشگاه و تولیدات مختلف این نیاز بازار جهانی را 
برآورده کنیم و اولین شــرکتی در ایران باشیم که ضمن بهره برداری از خوراک 
نفت ســنگین، تولیدات قیر تازه متناســب با نیاز جهانی و در راستای ارزآوری 

برای کشور و خودکفایی در تولیدات متنوع قیری را پیگیری کند.
ملک شاهی با اشــاره به اینکه حرکت پالایشگاه به سمت قیرها در گریدهای 
مختلــف ادامه خواهد داشــت، ادامــه داد: ما در واحد آزمایشــگاهی در کنار 
همــکاران خود در واحد تولید و عملیات ســعی داریم در کنــار عنوان اولین 
پالایشــگاه نفت سنگین کشــور، به اولین های دیگر نیز دست پیدا کنیم. برای 
مثــال اســتاندارد Australia Standard( ۲۰۰ AS (مربــوط به قیرهای 
اســتاندارد منطقه ای استرالیا است که با توجه به نتایج اولیه حاصل شده تولید 
این قیرها هم در پالایشــگاه امکان پذیر است که احتیاج به تحقیقات بیشتری 
اســت که فعالیت های تحقیقاتی در مورد دو نوع قیر عملکردی و اســترالیا در 

دستور کار آزمایشگاه قرار دارد و حرکت به سمت آن آغاز شده است.

افزایش تقاضا برای خرید
 کاتالیست های ایرانی 

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشیمی با تأکید بر اهمیت 
تأمیــن پایدار انرژی و مدیریت تولید گفت: در تلاش هســتیم 
خوراک شــرکت های پتروشــیمی افزایش یابد تا مجتمع ها در 

فصل سرد سال با محدودیت گاز مواجه نشوند. 
مرتضی شاهمیرزایی، اظهار کرد: با توجه به روند توسعه صنعت 
پتروشیمی، همکاری، تعامل و برنامه ریزی های منسجم می تواند 
ضمن کاهش خام فروشــی در این صنعت، محصولات با ارزش 
افزوده بالا تولید شــود که افزون بر تأمین نیازهای داخلی، روانه 

بازارهای صادراتی شود.
وی با بیان اینکه محورهای مورد اشــاره وزیر نفت در همایش 
مدیران ارشــد صنعت نفت باید در ابعاد مختلف مورد توجه قرار 
گیرد، تصریح کرد: ایجاد امید و انگیزه در نیروهای انســانی باید 
همواره مورد توجه قرار بگیرد، زیرا بهره گیری از کارکنان کارآمد، 
متخصص و متعهد از مهم ترین موارد اثربخش در مسیر توسعه 

صنعت پتروشیمی است.
معاون وزیر نفت در امور پتروشیمی افزود: طرح های توسعه ای 
پتروشیمی به تدریج امســال و سال های آتی به تولید می رسند 

و برای تأمین پایدار خوراک این طرح ها باید برنامه ریزی شود.
شاهمیرزایی به نقش مهم هلدینگ ها و بخش خصوصی برای 
تکمیل طرح های تکمیل زنجیره ارزش اشاره کرد و گفت: رصد 
و پیگیری ساخت و تکمیل طرح ها از سوی شرکت ملی صنایع 

پتروشیمی با جدیت از ســوی مدیریت طرح های شرکت ملی 
صنایع پتروشیمی در حال انجام است و آماده هرگونه همکاری 

و حمایت برای رفع برخی مشکلات موجود در طرح ها هستیم.
وی تأمین مالی طرح ها را از موارد مهم و راهبردی برای توسعه 
صنعت پتروشــیمی ایران برشــمرد و تصریح کرد: برای تأمین 
مالــی طرح ها باید از ظرفیت های موجود در نظام بانکی و جذب 
سرمایه های سرگردان بهره گرفت.مدیرعامل شرکت ملی صنایع 
پتروشــیمی با تأکید بر اینکه کاتالیست های ایرانی که از سوی 
شــرکت پژوهش و فناوری پتروشیمی و شرکت های همکار در 
اختیار مجتمع های متقاضی قرار گرفته است به خوبی جایگاه و 
بازار خود را تثبیت کرده اند، گفت: خوشبختانه تقاضا برای خرید 
کاتالیســت های ایرانی از سوی شــرکت های داخلی، همچنین 
کشــورهای خارجــی در حال افزایش اســت کــه این موضوع 

نشان دهنده توانمندی و دانش موجود در کشور است .
شــاهمیرزایی با بیان اینکه تمامی کاتالیســت های مورد نیاز 
پتروشیمی ها تا پایان دولت سیزدهم بومی سازی می شود، ادامه 
داد: سند جامع کاتالیست بومی سازی شده است و فرآیند تدوین 
سند جامع دانش فنی نیز باید از سوی شرکت پژوهش و فناوری 
پتروشــیمی تسریع شود تا صنعت پتروشمی ایران بتواند مسیر 
رشد و توسعه خود را با اطمینان به دانش داخل با شتاب بیشتری 

طی کند.
وی با بیان اینکه شرکت های ایرانی معتبر و توانمند و سازندگان 
داخلی افزون بر تأمین دانش فنی و کاتالیســت باید برای تأمین 
تجهیزات و کالاهای مورد نیاز صنعت نقش آفرین باشند، اظهار 
کرد: استفاده از تمامی ظرفیت های داخلی به توسعه کشور منجر 

می شود.

همکاری ایران و روسیه 
در حوزه اکتشاف

 

مدیر اکتشــاف شــرکت ملی نفت ایران از همکاری ایران با روسیه در 
حوزه اکتشــاف خبر داد و گفت: در قالب همکاری دو جانبه با این کشور 

همکاری می کنیم.
مهــدی فکور با بیــان اینکه درحال حاضر با کشــور روســیه درحال 
همکاری در حوزه اکتشاف هســتیم، اظهار کرد: با دانشگاه  ملی مسکو 
کار مشــترکی را در حوزه پژوهشی و عملیاتی انجام می دهیم، باتوجه به 
اینکه حیطه فعالیت ما در حوزه اکتشــاف اســت و در بخش تولید فعال 

نیستیم، بسترهای اکتشافی را مورد تحقیق قرار داده ایم.
وی افزود: در کارهای عملیاتی که در ابعاد اکتشــاف باشد وارد قرارداد 
و مذاکره می شــویم، در این راســتا نیز با شرکت ژئوکام روسیه یک کار 
مطالعاتی را روی یکی از بلوک ها انجام می دهیم، علاوه بر این با کشــور 

چین نیز به همین ترتیب، کارهای مطالعاتی را در حال انجام هســتیم.
مدیر اکتشاف شرکت ملی نفت ایران با اشاره به اقدام مشترک پژوهشی 
و مطالعاتی ایران با دانشــگاه ملی مسکو، گفت: روی یکی از دانش های 
اکتشافی در حال تحقیق هستیم، دانش بیشتر از سوی ایران و تجهیزات 
آزمایشگاهی از سمت مسکو تامین می شود یعنی یک همکاری دو جانبه 
را پیش می بریم، باید توجه داشــت که فعــالان این صنعت در ایران در 

حوزه دانش حرف های زیادی برای گفتن در دنیا دارند.
فکور ادامه داد: کشــور روســیه نیز از این همکاری استقبال می کند و 
خواهان دریافت دانش ایران در این حوزه هســتند، چراکه یاد می گیرند 

که در بحث اکتشافی از دانش روز استفاده کنند.
وی با تاکید بر اینکه در دشــت آبادان این مساله وارد مرحله عملیاتی 
شده است و نتیجه کار همکاری با روسیه در دشت آبادان مورد استفاده 
قرار می گیرد، گفت: ایران در این حوزه فعال است، اقداماتی خوبی انجام 
می شود و می توانیم با توســعه همکاری ها شاهد اتفاقات مثبت بیشتری 

نیز در این عرصه باشیم.

قیمت و شیوه توزیع بنزین
 تغییر نمی کند 

عضو کمیســیون انرژی مجلس اظهار داشــت: در حــوزه بنزین هیچ 
افزایش قیمتــی نداریم و جامعه هم گنجایش پذیــرش قیمت بالاتر از 
این را ندارد. در کل ریل گذاری و سیاســت مجلس این است که افزایش 
قیمت و کاهش ســهمیه نداشته باشیم. حسین حسین زاده درباره برنامه 
تغییــر نحوه توزیع و نرخ بنزین اظهار داشــت: در طرح توزیع بنزین به 
افراد که در جزایر کیش و قشم اجرا شد و همچنین تغییر سهمیه بنزین 
در برخی مناطق مرزی به نتایجی رسیدند که همه اینها روی میز دولت 
و وزارت نفــت قرار دارد اما تاکنون هیچ تصمیمی برای تغییر ســهمیه 
و یا افزایش قیمت گرفته نشــده اســت. وی با بیان اینکه امسال قیمت 
بنزیــن ثابت خواهد بود، افــزود: نکته ای که وجــود دارد بحث تولید و 
مصرف بنزین است، اکنون 95 تا 105 میلیون لیتر در روز مصرف بنزین 
داریم اما باتوجه به افزایش ســالانه 4 تا 6 درصدی و همچنین افزایش 
ســفرها بدنبــال پایان کرونا و افزایش ســفرها به بنزین بیشــتری نیاز 
است، بنابراین به نظر می رســد یکی از راه حل ها در مورد رشد تقاضای 
بنزین؛ بهینه ســازی مصرف سوخت و یکی از روش ها هم توسعه مخازن 
سی ان جی اســت. این عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: اگر بخواهیم 
طــرح خاصی ارائــه کنیم و بنزین را گران کنیــم و روی یک دلار فوب 
خلیج فارس ببریم باید چند میلیون خودروی فرسوده را هم از رده خارج 
کنیم و خودروی هیبریدی را وارد بازار کنیم و از محل مابه التفاوت قیمت 
3 هزار تومان فعلی تا 30 هزار تومان فوب اجرا شود که فعلا به هیچ وجه 
بســتر برای این کار فراهم نیســت. وی تاکید کرد: در حوزه بنزین هیچ 
افزایش قیمتــی نداریم و جامعه هم گنجایش پذیــرش قیمت بالاتر از 
این را ندارد. در کل ریل گذاری و سیاســت مجلس این است که افزایش 
قیمت و کاهش ســهمیه نداشته باشیم مگر اینکه شیوه توزیع باتوجه به 
طرح پایلوتی که در جزایر انجام شــد و نحوه توزیع گازئوئیل که به طور 
آزمایشی انجامی شــود، دولت تصمیم گیری کند. مصطفی نخعی نیز در 
همیــن رابطه  گفت: فعلا هیچ بحثی در زمینه تغییر در شــیوه توزیع و 
نرخ بنزین مطرح نیســت.وی تاکید کرد: تــا زمانی که طرحی نیامده و 
برنامه تغییر نکرده همین شــیوه جاری ادامه خواهد داشــت. سخنگوی 
کمیسیون انرژی مجلس خاطرنشان کرد: فعلا قرار نیست قیمت  سوخت 
تغییری داشــته باشــد و بنزین با همین نرخ کنونی توزیع خواهد شد.

نفت و انرژی

احتمال کاهش تولید اوپک پلاس قوت گرفت؛خبر

شــرایط  سخت فروش نفت برای ایران 

آگهیمفقودی
برگ سبز)شناسنامه( موتورسیکلت سیستم کویر تیپ 150 به رنگ قرمز مدل 
 0150N3C022037 1400 و شماره پلاک 88248 ایران 541 و شماره موتور
و شــماره تنه N3CCDEF10MED01773 به نــام حمیدرضا مرادیانی 
فرزند کیومرث به شماره ملی 4190674702 مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد. 

آگهیمفقودی
برگ ســبز خودروی ســمند مدل 1389 به شــماره پــلاک 133 ص 
67 ایــران 31 و شــماره موتــور 14788006705 و شــماره شاســی 
NAACJ1JC4AF258041   بنام شهناز صفر بیرانوند مفقود گردیده 

و از درجه اعتبار ساقط می باشد

آگهیمفقودی

ســند کمپانی و برگ ســبز وانت پیــکان مــدل 1387 به شــماره موتور 
11487035822   شماره شاسی NAAA46AA08G033858  و شماره 

پلاک 627 ق 68 ایران 21 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد

آگهی مفقودی
saina s mt سندکمپانی و شناسنامه مالکیت سواری سایپا تیپ 

و  پلاک 561  شماره  به  روغنی  سفید  رنگ  به  مدل 1401 
شماره  به   M15/9719782 موتور  شماره  به  72-ایران46 
امیرحسین  به  شاسی NAS851100N5739756 متعلق 
ضیغم قاضیانی فرزند علی مفقود وازدرجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی
و ساختمان های  فاقد سند رسمی

در اجرای ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی، هیات حل اختلاف مستقر در ثبت 
پارس آباد بشرح آراء صادره تصرفات مالکانه مفروز از املاک مشروحه زیر واقع در بخش 21 اردبیل حوزه ثبت 
ملک شهرستان پارس آباد راتایید و آگهی موضوع ماده ۳ قانون مزبور بشرح ذیل منتشر مقرر می دارد پس از 

انتشار آگهی، اسناد مالکیت رسمی مفروز و صادر و تسلیم گردد.
از پلاک 111 اصلی واقع در شهرستان پارس آباد بخش 21 اردبیل مشهور به ) محمدرضالو(

1-ششدانگ یکباب خانه به پلاک 1142فرعی از 111 اصلی به مالکیت خانم فاطمه میر بابادوکش فرزند میر 
محمد از مالکیت اولیه آبی امان زاده به مساحت 109/86 متر مربع

ازپلاک 112 اصلی واقع در شهرستان پارس آباد بخش 21 اردبیل مشهور به )انجیل قوشا(
2-ششدانگ یکباب خانه به پلاک 2۳168 فرعی مجزی از 244 فرعی از 112 اصلی به مالکیت گل اوغلان پوری 

محرم قوجه بیگلو فرزند محرم از مالکیت اولیه غلامعلی محبوبی به مساحت 110/86 متر مربع
۳-ششدانگ یکباب مغازه به پلاک 2۳169 فرعی مجزی از 244 فرعی از 112 اصلی به مالکیت امامعلی هادی 

فرزند ربعلی از مالکیت اولیه غلامعلی محبوبی به مساحت ۳4/65 متر مربع
لذا در اجرای ماده ۳ قانون فوق الذکر مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز جهت اطلاع مالکین مشاعی و سایر 
صاحبان حقوق آگهی می شود چنانچه اشخاص ذینفع به آراء صادره اعتراض داشته باشند بایستی ظرف مدت 
دو ماه از تاریخ انتشار اولین نوبت آگهی اعتراض خود را کتبا به اداره ثبت محل تحویل و رسید اخذ و از تاریخ 
تسلیم اعتراض به اداره ثبت به مدت یک ماه دادخواست اعتراض به دادگاه عمومی محل تقدیم و گواهی تقدیم 
دادخواست را به اداره ثبت محل ارائه نمایند در غیر اینصورت اداره ثبت به استناد مفاد آراء صادره وطبق مقررات 
مبادرت به صدور سند مالکیت به نام متقاضیان خواهد نمود در هر حال صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود. م الف 98۳4
تاریخ انتشار نوبت اول روز یکشنبه 1401/09/06 تاریخ انتشار نوبت دوم روز دوشنبه 1401/09/21

حسین امامی - رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان پارس آباد

آگهی مزایده مرحله اول اموال منقول
در خصوص کلاسه اجرائی 0004040/۳ حسب دادنامه صادره از شعبه 12 شورای حل اختلاف رشت محکوم 
علیه مهدی قاسم زاده محکوم به پرداخت مبلغ 1/259/600/4۳7 ریال در حق محکوم له کبری حبیب پور 
و مبلغ 62/980/021 ریال هزینه های اجرایی در حق دولت می باشد با توجه به توقیف اموال محکوم علیه و 
ارزیابی صورت گرفته مشخصات مال و قیمت به شرح ذیل اعلام می گردد مشخصات اموال مورد مزایده: 1-کمد 
سه درب حاوی رختخواب و لباس ویک عدد قالیچه کوچک 2-آباژور ایستاده تک لامپ پایه بلند سفید رنگ 
۳- جاروبرقی مارک توربو 2200 وات قرمز رنگ 4-فرش 6 متری کرمرنگ بدون مارک 5-پرده سرخ آبی کوچک 
دو عدد 6-چهارپایه چرمی یک عدد 7-مبل هفت نفره رنگ قهوه ای 8-فرش شش متری رنگ قهوه ای مشکی 
مارک عالی مقام 9-دوعدد پرده بزرگ با همراه میله پرده 10- تابلوی دیواری چوبی نقش طبیعت سه عدد  
11- میزغذاخوری 8 نفره رنگ قهوه ای مستعمل 12- گلدان با گل مصنوعی رنگ مشکی پایه بلند یک عدد 
 Tecnocom 1۳- جای رخت پهن کن یک عدد 14-ویترین شیشه ای چهارطبقه 15-تلویزیون رنگی مارک
65 اینچ 16- میز عسلی شیشه ای  کرم رنگ مربع شکل دو عدد 17- میزتلویزیون شیشه ای چهار کشویی  
حاوی مقداری  دی وی دی و فیلم های ویدیو 18- جای کفش چوبی دو درب 19- کولر گازی پنجره ای 
جنرال 18 هزار 20- ساعت دیواری کوچک بدون مارک 21-جای قابلمه پنج طبقه استیل 22-چای ساز مارک 
سونیک 2۳-فریزر مارک سامسونگ چهارکشویی 24- یخچال فریزر دو درب 25-پلوپز برقی استیل مارک نیکو 
26-اجاق گاز چهارشعله معمولی کابینتی 27-لباسشویی 28-آبمیوه گیر پارس خزر 29-مولینکس ۳0-لوستر 
کوچک چهارشانه 2 عدد ۳1-لوستر تک لامپ ۳2-گلدان مصنوعی شیشه ای ۳۳-مجسمه اسب ۳4- مقداری 
ظرف شامل بشقاب و کاسه و لیوان ۳5-لوستربزرگ ۳6-مانیتور سامسونگ پلانو ۳7-اسکوتر قدیمی یک عدد 
۳8- چهارپایه چوبی یک عدد ۳9- قلیان شیشه ای یک عدد 40- تبلت 41-فایل سه کشویی کوچک کرم رنگ 
یک عدد 42- تخت خواب  دو نفره سفید رنگ با تشک 4۳-درایور لباس سه طبقه سفید رنگ حاوی لباس آینه 
دار 44-آباژور پایه کوتاه سفید رنگ تک لامپی پلاستیکی  دو عدد 45- قالیچه یک و نیم متری رنگ قرمز 46- 
صندلی کامپیوتر یک عدد 47- دوچرخه ثابت سفید رنگ مستعمل یک عدد 48-عروسک خرس بزرگ یک 
عدد 49- سبزی خردکن سبز ایران یک عدد استیل 50-روتختی یک عدد 51- فایل سفید رنگ تک کشو یک 
عدد 52- دو عدد کیف زنانه حاوی لوازم شخصی نتیجه کارشناسی: کالاهای متعلق به محکوم علیه پرونده )آقای 
مهدی قاسم زاده( به شرح 52 ردیف متن گزارش جملگی کارکرده جمعا به مبلغ 458900000 ریال برآورد و 
اعلام می گردد چهارصد وپنجاه و هشت میلیون و نهصد هزار ریال با احترام عطاء اله مسلمی کارشناس رسمی 
دادگستری مال موصوف در روز چهارشنبه مورخ 1401/10/14 از ساعت 11 لغایت 12 در محل اجرای احکام 
شورا واقع دررشت بلوار شیون فومنی از طریق مزایده بفروش می رسد قیمت مال براساس نظریه کارشناسی 
ازمبلغ 458/900/000 ریال شروع و به کسانیکه بالاترین قیمت پیشنهادی را اعلام نمایند فروخته خواهد شد 
و برنده مزایده محسوب می گردد 10 درصد از مبلغ پیشنهادی فی المجلس از برنده مزایده اخذ و مابقی ثمن 
معامله ظرف مدت یک ماه از تاریخ مزایده وصول خواهد شد در غیراینصورت ده درصد واریزی مستندا به ماده 
129 قانون اجرای احکام مدنی بنفع دولت ضبط و مزایده تجدید خواهد شد ضمنا کسانیکه تمایل به شرکت در 
مزایده دارند می توانند ظرف مدت 5 روز قبل از شروع مزایده با هماهنگی اجرای احکام شورا از مال مورد مزایده 
بازدید نمایند هرگونه اعتراض به جریان مزایده ظرف مدت یک هفته از تاریخ فروش تحویل این مرجع گردد تا 
اقدامات قانونی بعمل آید مکان مزایده: رشت بلوار شیون فومنی واحد اجرای احکام مدنی شورای حل اختلاف 

رشت زمان مزایده روز چهارشنبه 1401/10/14 ساعت 11 الی 12 ظهر. 
دادورز اجرای احکام مدنی شورای حل اختلاف رشت- آزاده کج باف



رایانه های نوری یک میلیون بار سریع تر از 
نمونه های فعلی اختراع شد

محققان رایانه های نوری ابداع کرده اند که یک میلیون بار سریع تر از رایانه 
های معمول فعالیت می کند.

تحقیقات جدید نشــان می دهد که رایانه های نوری میلیون ها برابر سریع تر 
از رایانه های معمولی کار می کنند. ســیگنال های ورودی رایانه های ســنتی 
در مقایســه با سیگنال های ورودی تولید شــده توسط نور، همچون سرعت 

حرکت یک حلزون است.

پردازنده های یک رایانه از گیت های منطقی تشکیل شده اند که عملیات های 
دودویی که مقدار متغیرها در آن تنها متشــکل از اعداد صفر و یک اســت 
را اجــرا می کنند. به آنها توابع بولی گفته می شــود. در پردازنده  رایانه های 
ســنتی این عملیات به صورت الکترونیکی انجام می شــود. محققان روشی 
برای راه اندازی گیت های منطقی مبتنی بر نورکه یک میلیون بار سریع تر از 

گیت های منطقی الکترونیکی معمولی هستند، یافته اند.

ë نیازهای محاسباتی نسل بعدی رایانه ها
برای برآورده کردن نیازهای مربوط به پردازش داده های نسل بعدی رایانه ها، 
مانند ارزیابی مجموعه داده های هوش مصنوعی و منبع اســتنتاج الگوریتم، 

گیت های منطقی در محاسبات باید بسیار سریع تر عمل کنند.
بســیاری از توســعه هایی که زمان  انجام این فرآیندها را تسریع می کند از 
مجموعه داده های عظیم اینترنت اشیاء نشــات می گیرند. مقادیر روزافزون 
داده هایی که از حســگرها و الگوریتم های مرتبط با جمع آوری داده به دست 
می آیند نیاز به سرعت محاسباتی با سرعت چندین برابر سرعت فعلی دارند.

گیت های منطقی دست ســانی نوری جدید که توســط تیمی از دانشمندان 
دانشگاه آلتو طراحی و ساخته شــده اند، با سرعتی حدود یک میلیون برابر 

سریع تر از گیت های منطقی قبلی فعالیت می کنند.
دست ســانی یا کایرالیته شاخصه ای از عدم تقارن است که در چندین رشته 
علوم کاربرد دارد. یک شــی یا سیستم در صورتی کایرال است که از تصویر 
آینه ای خود قابل تشــخیص باشد. یک مثال از آن می تواند دو دست انسان 
باشدکه در حالی که به هم شباهت دارند اما با یکدیگر کاملا منطبق نیستند.

در این پردازشِ بســیار ســریع به جای ســیگنال الکتریکی از نور قطبیده 
دایره ای استفاده می شود.

همچنین کشــف شــد که یک رایانه واحد می تواند تمام گیت های منطقی 
کایرالیتی را در خود جای دهد. ممکن اســت یــک کارکرد همزمان وجود 
داشــته باشــد که یک گیت منطقی الکترونیکی نتوانــد انجام دهد. اما این 
انجــام همزمان این فرآیندها برای گیت های منطقی نوری به صورت موازی 

وجود دارد.
این گیت های منطقی پیشــرفت بیشــتری نســبت به گیت هــای منطقی 
الکترونیکی دارند، زیــرا می توانند به مدارهای منطقی چند منظوره منتهی 

شوند که نسبت به مدارهای امروزی پیشرفته تر و پیچیده تر هستند.

»منشوراخلاقی«
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 در آغوش گرفتن فرزند، احســاس نزدیکی با 
او و حتی وابســتگی های فرزند برای هر والدی 
شــیرین و دل چسب اســت اما هر چه کودک 
بزرگ تر می شــود این وابستگی ها برای هر دو 
آن ها دردسرســاز می شــود و به جایی می رسد 
که کوچک ترین جدایی بــه کودک تنش وارد 
می کند و این تنش به والدین نیز وارد می شود. 
به منظور پیشگیری و درمان وابستگی کودک 
به والدین  دکتر ســیده شایســته موســوی، 
روانشــناس کــودک و مــدرس دانشــگاه در 

گفت وگو با ایرنا به ارائه راهکارهایی می پردازد.

ë ویژگی های رفتاری کودک وابسته
دکترموسوی می گوید قبل از بررسی ویژگی های 
کودک وابسته، شما باید سن کودک را مدنظر 
قرار دهید: »کــودک از سه ســالگی به تدریج 
فاصله گرفتــن از مادر را یاد می گیرد و متوجه 
می شــود که مادر غیب نمی شود بلکه ممکن 
اســت چندساعتی نباشد و سپس بازگردد. اگر 
کودک دلســبتگی ایمن داشته باشد بعد از 3 
ســالگی به تدریج فاصله اش را با والدین بیشتر 
می کند و زندگی مستقلش را شروع می کند اما 
اگر وابسته باشد نمی تواند کوچک ترین جدایی 

را تاب بیاورد.«
او ادامه می دهد: »در ســنین پایین تر این تاب 
نیاوردن همان چسبندگی، مدام در بغل والدین 
بــودن، جدا نشــدن در جمع و... اســت که با 
بزرگ تر شــدن کودک، این چسبندگی رنگ 
و بوی بهانه گرفتــن می گیرد. وقتی به کودک 
توجه نمی شود، بهانه گیری می کند؛ مثلًا وقتی 
مادر با دیگری در حال صحبت اســت، کودک 
مــدام با صدای بلند صحبــت می کند و حتی 
بچه های کوچک تر دستشــان را جلوی دهان 
والدین می گیرنــد و از آن ها می خواهند حرف 
نزنند.« این روانشناس کودک با اشاره به دیگر 
ویژگی های رفتاری کودک وابســته می گوید: 
»کودک وابســته، در مهمانی ها محکم آغوش 

والدین را چســبیده است و با همسالانش بازی 
نمی کند. او حتی برای بازی کردن به والدینش 
وابسته است و در بازی تک نفره ناتوان است.«

موســوی می گوید وابســتگی فقط چسبیدن 
کودک به والدین نیســت: »کودکی که نتواند 
کارهای شــخصی اش را انجام دهد، وابســته 
اســت. مثلًا، کودک 8 ساله ای که نتواند کیف 
مدرسه اش را جمع کند یا کودک 3 ساله ای که 
نتواند توپش را از زیر مبل دربیاور و برای انجام 
این کار نیاز به کمک والدینش دارد، وابســته 

است.«
این اســتاد دانشــگاه، بدخوابــی را یکی دیگر 
از نشــانه های کودک وابســته دانست و افزود: 
»بدخوابی به علت تــرس از تنهایی یا تاریکی 
نیســت بلکه در اغلب موارد کودکان به دلیل 
وابستگی به والدین، نیاز به حضور آن ها دارند.«

ë تربیت والدین در وابســتگی کودک 
تأثیرگذار است

این روانشــناس کودک ریشــه وابســتگی را 

دل بســتگی ناایمن کودک به والدین می داند و 
می گوید: »دل بستگی یک پیوند عاطفی است 
که میــان کــودک و مراقبت کننده های اصلی 
که معمولًا والدین هســتند، شــکل می گیرد. 
اگر وابســتگی ایمن باشد، وابستگی کودک به 
والدین سالم و بیشتر دل بستگی خواهد بود نه 

یک وابستگی ناسالم و چسبنده.«
موســوی می گوید دل بستگی درنتیجه تربیت 
والدین شکل می گیرد:»والدین در سبک تربیتی 
مقتدرانه، سبک دلسبتگی ایمن را به کودکشان 
نثــار می کننــد. در مقابل، والدین مســتبد یا 
والدین ســهل گیر یا حتــی والدینی که رفتار 
متناقضی با فرزندشــان دارند، به دل بســتگی 

کودکشان آسیب می زنند.«
او همچنیــن شــرایط و موقعیت هــای خاص 
را تأثیرگــذار در ایجاد وابســتگی در کودکان 
می داند و می گوید: »برخی موقعیت های خاص 
نظیر دعوای پیوســته والدیــن، تهدید کودک 
به ترک او در صورت انجام اشــتباه یا برآورده 
نساختن خواســته های والدین، بیماری یکی از 

والدیــن، فوت یا بیماری اقوام نزدیک و ناتوانی 
در انجام یک مسئولیت نیز می تواند باعث ایجاد 
وابستگی و اضطراب جدایی در کودکان  شود.«

ë فرزندان آخر خانواده وابســته تر از 
فرزندان اول هستند

دکتر موسوی می گوید آدلر یکی از روانشناسان 
شــخصیت معتقد اســت ترتیب به دنیا آمدن 
فرزندان در شــخصیت و حتی میزان وابستگی 
آن ها تأثیرگذار است:»والدین معمولًا تا قبل از 
تولد فرزنــد دوم، وقت و توجه خاصی را صرف 
فرزند اولشان می کنند؛ به همین خاطر فرزندان 
اول اغلب دارای اعتمادبه نفس بالا و ســلطه گر 
هستند اما فرزندان آخر اغلب نازپرورده خانواده 
هستند؛ این کودکان وقتی که بزرگ تر می شوند، 
احتمالًا درماندگی و وابستگی کودکی خود به 

خانواده را حفظ می کنند.«
این استاد دانشــگاه با اشاره به تأثیر تک فرزند 
بودن در میزان وابســتگی افزود: »تک فرزندها 
هرگز جایگاه برتر خود را در خانواده از دســت 
نمی دهند ولی وقتی متوجه شوند که در خارج 
از خانواده مثل مدرســه کانون توجه نیستند، 
دچار مشکلاتی شده و ممکن است این مسئله 
در میــزان وابســتگی آن ها بــه والدین تأثیر 

بگذارد.«

ë پیامدهای دل بستگی ناایمن کودک 
به والدین

این روانشــناس کودک می گویــد: »کودکانی 
که دل بســتگی ناایمــن به والدینشــان دارند 
در کودکــی دچار اضطراب جدایی می شــوند، 
در مدرســه به معلمان یا ســایر مراقبان خود 
می چسبند، در بزرگ ســالی از ایجاد صمیمت 
با دیگــران می ترســند، در ابراز عواطفشــان 
مشــکل دارند، در روابط صمیمانه حس اعتماد 
ندارنــد و دیگران را به طرز بــدی از خود دور 

می کنند.«

احتمال پخش "پوست شیر" از هفته آینده

 بعد از گمانه زنی های فراوان و شــایعاتِ توقف سریال »پوست شیر«، زمانِ پخش ادامه این 
مجموعه نمایش خانگی مشــخص شد.پیگیری ها نشان می دهد این سریال نمایش خانگی به 
احتمال زیاد از چهارشــنبه 30 آذرماه منتشر خواهد شد. همچنین قرار است »پوست شیر« 
را مخاطبین در ســه فصل هشت قسمتی دنبال کنند.سریالی که هشت قسمت آن در قالب 
فصل اول ارائه شــده و با توجه به فیلمبرداری روزانه و کارِ ســخت مراحل فنی این مجموعه 
نمایش خانگی، دســت اندرکاران در تلاش اند این ســریال را از هفتــه آینده دوباره به پخش 
برگردانند و قســمت اول از فصل دوم به پلتفرمِ فیلم نت خواهد رسید.عواملِ »پوست شیر« 
کماکان مشغول فیلمبرداری سکانس های نگرفته قسمت های جدیدند. سریال نمایش خانگی 
»پوست شیر« جزو مجموعه های نمایش خانگی است که توانست از همان شروعِ کار تا قسمت 
هشتم بیننده را با خود همراه کند و حتی سهمِ زیادی در بازار عرضه سریال و فیلم به خود 
اختصاص دهد.بنابر پیگیری ها از ســاترا این ســریال خانگی تا قسمت بیستم مجوز تولید و 
پخش را دارد. بر این اساس فیلم نت و عوامل سازنده در حال تولید قسمت های جدید سریال 
در قالب فصل جدید است که بتوانند حداکثر تا دو هفته آینده فصل جدید سریال را به پخش 
برســانند.به نظر می رسد با توجه به جذابیت این ســریال و انتظارات مخاطب، سازندگان با 
وسواس و ظرافت بیشتری، تولید را در دستور کار قرار داده اند و دلیلِ وقفه بین پخش و تولید 
هم شاید در همین نکته نهفته باشد.باید دید در ادامه »پوست شیر« با همین ریتم تند، پلیس 
غیرمنفعل و داســتانِ گیرا، به کار خودش ادامه می دهد یا نه؟پخش »پوست شیر« از ابتدای 
مهرماه شروع شد و تا امروز 8 قسمت از آن منتشر شده. نام های مهمی در کنار این مجموعه اند 
و با وجود تمام نقاط ضعف و قوتش، شاید بتواند عنوان پربیننده ترین سریال این روزها را به 
»پوست شیر« داد. ســریالی که در آن همه به دنبال قاتل اند.»پوست شیر« محصول جدید 
برادران محمودی است. جمشید و نوید محمودی که اصالتاً افغانستانی اند، نزدیک به یک دهه 
اســت که با ساخت آثار سینمایی وارد کار حرفه ای کارگردانی شده اند. گروه بازیگران سریال 
»پوست شــیر« یکی از گروه های قوی بازیگری در سریال های جدید شبکه نمایش خانگی 
است. بازیگران اصلی هادی حجازی فر و شهاب حسینی اند.دیگر بازیگران این سریال پردیس 
احمدیه، ژیلا شاهی، علیرضا کمالی، مهرداد صدیقیان، بهزاد خلج و… هستند. علیرضا کمالی 
حالا پس از سالها بازی در نقش ها سوم و چهارم، یک مکمل خوب برای هادی حجازی فر است 
که زندگی اش جزو خرده داستان های قابل توجه سریال هم محسوب می شود. بهزاد خلج هم 
به عنوان چهره ای کمتر شناخته شده و البته در تلویزیون او را با »آقای قاضی« به یاد می آوریم 
در نقش دستیار محب مشکات بازی می کند. ژیلا شاهی که از بازیگران تازه کشف شده سینما 
است، به عنوان مرموزترین شخصیت سریال »پوست شیر« سکانس های قابل توجه و رازآلودی 
را بازی می کند، اما هنوز مخاطب چندان با شــخصیت آن آشنا نشده.پردیس احمدیه بازیگر 
نقش ساحل است و چون در ابتدای سریال به قتل می رسد، فقط در فلاش بک ها حضور دارد. 
در کنار او مهرداد صدیقیان هم به عنوان پســر موردعلاقه ساحل نقش آفرینی می کند. او از 

مظنونین این قتل هم است، البته بازی اش به مخاطب نه حس رازآلودی می دهد و نه ترحم.

هنرهفتم

وابستگیناسالمکودک

غار زینگان؛ 

غاری که سقفش آسمان است 

استان ایلام یکی از اســتان های غربی کشور ایران است 
و دارای آب هوای خشک، نبستا گرم و کوهستانی است. 
شــهر ایلام را به عنوان عروس زاگرس می شناسند، این 
شهر زیبا دارای جاذبه های گردشگری، تاریخی و طبیعی 
بســیاری است که چشــم بینندگان را به خود خیره می 
کنند. شهرستان مِهران یکی از شهرستان های استان ایلام 
اســت که در مرز ایران و عراق واقع شده است. مرکز این 
شهرستان شهر مهران است. شهر مهران با وجود وسعت 
کمی که دارد اما هرگوشه از آن زیبایی های زیادی نهفته 
است، قلعه نظامی کنجیانچم و غار زینگان از جاذبه های 

تاریخی و طبیعی این شهرستان به شمار می رود.
غار زینگان را می توان یکی از عجایب طبیعت دانست که 
در دل کوه راه خود را باز کرده است. غار زینگان در بخش 
صالح آباد از توابع شهرســتان مهران در استان ایلام واقع 
شده است. زیارتگاه امامزاده علی صالح نیز در نزدیکی غار 

زینگان قرار دارد.
واژه زینگ به معنی “زنده بودن یک شــخص” اســت و 
حروف “الف” و “نون” نشان دهنده جمع مثنای عربی 
برای دو نفر می باشــد، برخی عقیده دارند که این کلمه 
اشاره به عرض غار دارد که در بخش هایی به قدری تنگ 
و باریک است که تنها دو نفر می توانند از آن عبور کنند. 
غار زینگان چون قطعه ای از بهشت در میان پهنه دشت 
گرم و ســوزان در منقطه زینه گان از قلب زمین راه خود 
را به بیرون باز کرده اســت. اگر نزدیک منطقه زینه گان 
شــوید به خصوص در فصل تابســتان حرم گرما و داغی 
زمین دشت شما را فرا خواهد گرفت اما زمانی که به غار 
زینگان پا می گذارید خنکای لطیف دیوار و نمناکی هوای 
غار شــما را از گرما در امان خواهد داشت. تفاوت دمایی 
داخل و خارج از غار به ۲۰ درجه سانتی گراد می رسد، در 
فصل تابستان دمای بیرون از غار به ۵۰ درجه سانتی گراد 
هم می رســد. تقابل گرما بیرون و خنکی داخل عجیب 
حس و حال لذت بخشــی اســت که ما را یاد لحظاتی از 
تابستان های کودکیمان می اندازد که در حرم گرما برای 
رفع عطش ســرو بدن خود را زیر شــیر آب می گرفتیم. 
قطرات آبی که از قندیل های غار بر صورت و دســتانتان 

می چکد، طراوت و تازگی را به محیط منتقل می کند.

ë مسیر رسیدن به غار زینگان
شهرســتان مهران در طول جغرافیایــی ۴۶ درجه و ۱۰ 
دقیقه و عرض جغرافیایی ۳۳ درجه و ۷ دقیقه قرار دارد 
و با ســطح دریا ۱۵۵ متر فاصله دارد و جزو استان های 
نسبتا گرم و خشــک شهرستان ایلام محسوب می شود. 
شهرستان مهران یکی از اســتان های مرزی بسیار مهم 
ایران اســت که با مرز عراق تنها چندین کیلومتر فاصله 
دارد و در کرانه چپ رود کنجانچم قرار گرفته اســت. این 
شهرستان از شمال به ایلام، از شرق به دهلران و از غرب 
و جنوب به عراق محدود شده است. موقعیت جغرافیایی 
دقیق غار زینگان در ۵۲ کیلومتری جنوب غربی شــهر 
ایلام و در ۵ کیلومتری جنوب شرقی شهر صالح آباد است. 
مســیر جاده ای که منتهی به غار زینگان می شود بسیار 
سر راست اســت و بدون راهنما نیز می توانید به سمت 
غار حرکت کنید، اما متاسفانه کف جاده چندان آسفالت 
نبوده و با کمی دشــواری همراه است. مسئولان منطقه 
وعــده داده اند کــه به زودی با توجه به جذب ســرمایه 
گذاری هایی که در این منطقه شده است جاده ای راحت 

و سالم را برای گردشگران فراهم خواهند کرد.

ë جاذبه های غار زینگان
غار زینگان یکی از اســرارآمیزترین جاذبه های طبیعی و 
گردشــگری ایران است که متاسفانه در میان گردشگران 
چندان مطرح و شناخته شده نیست. خنکی غار زینگان 
به قدری در میان مردم بومی محبوب و معروف است که 
به آن نام غار بهشــت را داده اند. برخلاف تصور عامه که 
کلمه غار را می شوند در ذهن خود یک مکان سربسته و 
تاریک را در دل کوه ها تصور می کنند، اما غار زینگان در 
واقع یک غار سر پوشیده نمی باشد بلکه یک تنگه است. 
این تنگه که هیچ شباهتی به غار ندارد، بدون سقف بوده و 
دو سر مسیر نیز باز می باشد. تنگه زینگان یکی از طولانی 
ترین تنگه های شــناخته شده است و طول آن به گفتی 
یکی از اهالی بومی منطقه بیش از ۶ کیلومتر می باشد. در 
طول غارنوردی خود ممکن است در برخی از بخش ها با 
مسیرهای آبرو را برخورد کنید که گاهی باید از میان آن 
ها عبور کنید پس حتما کفش مناسبی به پا داشته باشید 

تا آب به آن نفوذ نکند.

سیریدرایران

تهران میزبان 
ی مهاجران سیبر

روانشناسی

کتاب موهبت کامل  نبودن نوشــته برنه براون و 
ترجمه اکرم کرمی اســت. انتشارات صابرین این 
اثر را روانه بازار کرده است. این کتاب، ۱۰ راهکار 
پیشــنهاد می دهد تا به کمــک آن، افراد خود را 
همان گونه که هســتند، بپذیرند و دوست داشته 
باشــند. این اثر، رها کردن خودِ آرمانی و پذیرش 

خودِ واقعی را به شما آموزش می دهد

ë درباره کتاب موهبت کامل نبودن
کتاب موهبت کامل نبودن، به ما یادآوری می کند 
که زندگی کردن با تمام  وجود، انتخابی نیســت 
که در یک مقطع زمانی صورت بگیرد و بعد کنار 

گذاشته شود؛ بلکه یک جریان است.
برنه براون، زندگی را ســفری می داند که تا پایان 

عمر ادامه دارد. هــدف او در این کتاب، معرفی و 
شفاف سازی گزینه هایی است که زندگی کردن با 
تمام  وجود را ممکن می سازند؛ برنه براون همچنین 
می کوشــد آموخته های اش را با افــرادی که این 

سبک زندگی را دنبال می کنند، در میان بگذارد.
خواندن این کتاب را به کســانی که در زندگی از 
کمال گرایــی رنج می برند و پذیــرش ضعف ها و 
نقص ها برای شان دشوار است، پیشنهاد می کنیم. 

ë درباره برنه براون
دکتر برنه براون استاد دانشگاه هیوستون و مدیر 
بنیاد هافینگتون اســت. او کرسی استادی رشته 
مددکاری اجتماعی را در اختیار دارد.براون، مطالعه 
و پژوهش هایــی را در زمینه های مختلف از جمله 

شجاعت، آسیب پذیری، شرم و همدلی انجام داده 
است.

ë بخشی از کتاب موهبت کامل نبودن
»بارها در طول مصاحبه هایم با افرادی که مقابلم 
نشسته بودند، احســاس بیگانگی می کردم. خود 
را مانند ملاقات کننده ای می دیدم که ســعی دارد 
عادات و رســوم افــرادی را درک کند که زندگی 
آن ها تفاوتی باورنکردنــی با زندگی خودش دارد. 
گاه لحظه هــای عــذاب آوری پیــش می آمد که 
نمی توانســتم درک کنم، آن ها، یعنی افرادی که 
باتمام وجــود زندگی می کردند، چــه کاری انجام 
می دهند و چرا آن را انجام می دهند؟ گاه مفاهیم 
آن ها آن قدر برایم ناآشنا بود که نمی توانستم نامی 
برای آن پیــدا کنم. یادم می آید یک بار به یکی از 
همکارانــم گفتم: »این عده بی جهت عمرشــان 
را بــه باد می دهند.« دوســتم خندیــد و گفت: 

»بی جهت، چطور؟« شــانه هایم را بالا انداختم و 
گفتم: »نمی دانم. برای خودشــان تفریح می کنند 
و... نمی دانم شــما اســمش را چه می گذارید. با 

وقت گذرانی خودشان را سرگرم می کنند.«
او که کمی گیج شــده بود پرسید: »منظورت چه 
جور تفریحی اســت؟ منظــورت ورزش، کارهای 

دستی یا سرگرمی های این طوری است؟«

»موهبتکاملنبودن«؛

خود را همان گونه که هستید، بپذیرید

منبع : فرارو

در طول سال های گذشته، گوگل قابلیت های جالبی 
 Google را در برنامه پیام رسانی پیش فرض خود
Messages برای تجربه بهتر پیام رسانی معرفی 
کرده است. پس از گذشت ۳۰ سال، هنوز پیامک 
یکی از مفیدترین اشکال ارتباطی باقی مانده است، 
با این حال، اغلب در دریایی از پیام هایی که درون 
برنامه پیام های Google Messages داریم گم 
می شــوند و باید برای یافتن مکالمه مورد نظرمان 

تلاش زیادی را صرف کنیم.
آیا می دانســتید که گوگل به شــما این امکان را 
 Google می دهد که مکالمات مهم خــود را در
Messages پیــن کنید تا بتوانیــد هر زمان که 
خواســتید به راحتی به آن ها دسترســی داشته 
باشــید؟نکته مهم، همان طور که ممکن اســت 

متوجه شده باشید، این برنامه به شما اجازه می دهد 
تا حداکثر ســه چت را آن هم فقط از طریق تلفن 

همراه خود پین کنید.
 Google برنامــه  در  مکالمــه  کــردن  پیــن 
Messages و دسترسی به آن برای هر زمان که 
بخواهید بسیار آسان است. برای این کار کافیست 

مراحل ذکر شده در زیر را دنبال کنید:
- اپلیکیشــن Messages را در گوشی هوشمند 

خود باز کنید.
- حالا روی مکالمــه ای که می خواهید پین کنید 

ضربه بزنید و نگه دارید.
- اکنون متوجه یک نماد پین در بالای صفحه خود 

خواهید شد.
- پس از انجام این مراحل، مکالمه پین   شــده در 

بالای پنجره چت شما ظاهر می شود.
- همچنین می توانید به راحتی مکالمه پین شده 
را هر زمان که بخواهید باز کنید. برای برداشــتن 
پین مکالمه، روی مکالمه ضربه بزنید و نگه دارید و 

سپس روی Unpin ضربه بزنید.

ستون

نحوه پین   کردن مکالمات در پیام های گوگل

دنیایفناوری

 آوار شدن تورم بر سر مردم

کاریکاتورکاریکاتور

  یادگارامروز
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